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Rubrika: Test vepřových konzerv

PRAHA – Dobrá zpráva pro spotřebitele: vepřová masa v konzervě jsou o dost masovější než před sedmi lety! Mají bezmála 90 %!
Jenže, jak ukazuje dnešní test, víc masa nemusí znamenat lepší chuť. Někteří výrobci totiž nešetří tučným vepřovým…

Nejmasovější neznamená nejchutnější

Když jsme vepřová masa v konzervě testovali před sedmi lety, měla průměrně okolo 78,3 % masa. Teď jsou o dost masovější –
průměrně mají 89,5 %, a dokonce polovina má nadprůměrný obsah vepřového. Nejmasovější (99,1 %) byla konzerva Pikok Pork Meat in
Brine. Nejméně vepřového (76,7 %) obsahovala značka Vepřové maso Od sedláka, která ale nad ostatními výrobky vynikala chutí.
Odborní hodnotitelé k ní neměli jedinou výtku (viz poslední strana testu).

Měly víc, než požaduje vyhláška

Konzervované vepřové maso ve vlastní šťávě má vyhláškou dané povinné parametry. Musí minimálně obsahovat 70 % masa, maximálně
40 % tuku a podíl vody nesmí být vyšší než 70 %. Všechny výrobky, které na obale nesly označení »vepřové maso ve vlastní šťávě«,
zmíněné limity splnily. Masa dokonce obsahovaly průměrně o necelých 20 % víc.

Čím libovější, tím víc vody

Požadavky vyhlášky se nevztahují na výrobky Vepřové maso Od sedláka a Pikok Vepřové koleno ve vlastní šťávě. Obě konzervy totiž
nenesou označení »vepřové maso ve vlastní šťávě«. Takže maximální podíl vody 70 % nemusí splňovat. Obsah vody se ale odvíjí od
toho, jak je konzerva libová (pokud pomineme vodu přidanou jako složku). Platí, že čím libovější, tím víc vody obsahuje. A to je případ
dvou zmíněných výrobků. Byly totiž ze všech nejméně tučné – Vepřové maso Od sedláka obsahovalo 8,40 % tuku a Pikok Vepřové
koleno ve vlastní šťávě mělo 9,74 % tuku. Libové maso totiž obsahuje víc vody než tučné maso (v tuku není žádná).

Přespříliš tuku

Námi testované konzervy měly víc než trojnásobný rozdíl v obsahu tuku – od 8,4 % do 28,4 %. Vepřové konzervy by ale tuku měly
obsahovat přiměřeně – ideálně mezi 15 až 20 %. Polovina konzerv měla tuku nad 20 % a většina z nich v chuti odborníky příliš
nenadchla. Nejtučnější ze všech byla značka Hamé, laboratoř u ní naměřila 28,4 %. Nejméně tučnou byla již zmíněná konzerva Vepřové
maso Od sedláka.

Hledejte jednoduché složení

Když vezmete do ruky vepřovou konzervu, první, u čeho byste měli zpozornět, je složení. Platí, že čím jednodušší je, tím lépe. U
poctivého konzervovaného vepřového si výrobce vystačí pouze s vepřovým masem, solí a kořením. A to je v dnešním testu případ pouze
dvou značek z deseti – konzerv Pikok Pork Meat in Brine a Vepřové maso ve vlastní šťávě. Obě se jako jediné obešly bez škrobů,
zahušťovadel a bez zbytečných éček.

Zahuštěné a s »éčky«

U osmi konzerv si výrobci pomáhali řadou přídatných látek (»éček«), přitom, jak je vidět v tabulce u prvních dvou značek, konzervované
vepřové jde vyrobit i bez nich.

Někteří výrobci raději uvádějí ve složení chemický název, protože jsou si vědomí, že na symbol E jsou spotřebitelé citliví. Pokud je jako
zahušťovadlo použit přírodní škrob, někdy označený jenom jako škrob, nejedná se o éčko. Pokud je použit škrob modifikovaný, jde o
»éčko«. Dalšími častými »éčky« ve složení osmi zmíněných jsou: zahušťovadlo karagenan (E407), stabilizátory fosforečnany (E450,
E451 a E452) a látky zvýrazňující chuť a vůni glutaman sodný (E621).

Tři vylepšují chuť »uměle«

Výrobky Vepřové maso Od sedláka, Pikok Vepřové koleno ve vlastní šťávě a Hamé Vepřové maso ve vlastní šťávě mají ve složení
zvýrazňovač chuti a vůně – glutamát sodný (E621). Jde o bílou krystalickou látku bez vůně, která je charakteristická masovou chutí.
Nejde o nic škodlivého, ale když se výrobce rozhodne takovou látku do výrobku přidávat, »uměle« tak vylepšuje chuť výrobku. Navíc
ostatní výrobky se bez glutamátu obejdou.

Pikok Vepřové koleno ve vlastní šťávě a Hamé Vepřové maso ve vlastní šťávě obsahují ještě kromě glutamátu i druhé dochucovadlo –
5-ribonukleotidy sodné (E635), které má stejnou funkci jako glutamát.

https://monitora.cz/
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Šťavnatější díky fosfátům

Některé konzervy také obsahují stabilizátory v podobě tzv. fosfátů (E450, E451 a E452). Ale i bez nich se šikovní výrobci umějí obejít.
Proč zmíněné fosfáty vůbec výrobci používají? Pomáhají jim zamaskovat technologické vady a také umožňují výrobcům do masa dostat
víc vody, než je schopno pojmout. Díky fosfátům může výrobek připadat spotřebitelům šťavnatější, ale záleží na dávkování.

Jejich množství se ale hlídá, protože v naší stravě máme fosforu dostatek a přidáváním fosfátů do některých zpracovaných potravin
můžeme mít až nadbytek, což může tělu škodit. Legislativní limit je stanoven na max. 0,5 % přidaných polyfosfátů. A všichni výrobci se
do něj vešli.

Pozor na slovíčkaření

Konzerva vepřového ve vlastní šťávě není to samé jako vepřová konzerva nebo konzerva s vepřovým masem. I když se může zdát, že je
to jen slovíčkaření, můžete si tak koupit třeba konzervu, která obsahuje vepřové jen ze třetiny.

Zatímco konzervované »vepřové maso ve vlastní šťávě« má vyhláškou daný minimální podíl masa (min. 70 %), u výrobků označených
například jako »vepřová konzerva« nebo »konzerva s vepřovým masem« je jen na výrobci, kolik vepřového do nich přidá.

Můžete tak v obchodě vzít do ruky konzervu, která kromě 33 % vepřového masa obsahuje i drůbeží strojně oddělené maso (SOM neboli
separát). SOM není z hlediska legislativy považováno za maso, protože svou strukturou již masu neodpovídá. Navíc jde o levnou
surovinu.

Sklo vs. konzerva

Do testu jsme zařadili jak vepřové v klasických konzervách, tak i maso v uzavíratelných sklenicích. Z pohledu vyhlášky jde tak či tak o
jednu kategorii výrobků – masné konzervy. Ačkoli vepřové ve sklenicích vypadá oproti klasické konzervě honosněji, protože obsah v
čirém obalu vidíte už při nákupu, nemusí to nutně znamenat, že tomu tak i je. Důležité je číst etikety.

Před třiceti lety bez škrobu

Před třiceti lety měly běžně konzervy vepřového podíl masa okolo 80 až 90 %. Kvalitu vepřovek hlídala Československá státní norma. Ta
z roku 1979 stanovovala maximálně 60 % vody a dokonce 33 % tuku, což by všechny testované konzervy s přehledem splnily.
Nepřipouštěla ale použití škrobu a kromě vepřového masa a kůží k přípravě pojidla povolovala pouze použití soli, pepře, kmínu a koření.

Novodobá norma

I když Československé státní normy neplatí, protože byly v 90. letech postupně zrušeny, existují v současnosti jejich nástupci – České
cechovní normy (ČCN), které zaštiťuje Potravinářská komora ČR. České cechovní normy mají zaručit systém kvality a výroby, stanovují
kvalitativní kritéria dané potraviny a vyplývají z nich nadstandardní parametry, kterými se daná potravina liší od jiných srovnatelných
potravin na trhu. Například v případě masových konzerv jsou nadstandardními parametry v porovnání s legislativou vyšší obsah masa a
nižší podíl tuku.

Aby výrobek mohl mít na obale logo Českých cechovních norem, musí samozřejmě splňovat jejich podmínky. V našem testu byl takovým
výrobkem Vepřové maso ve vlastní šťávě od výrobce Whalley.

Požadavky ČCN pro masové konzervy

Povinné složky:

● maso podle živočišného druhu uvedeného v názvu výrobku (min. 80 %)

Přípustné složky:

✔ vepřové kůže použité jako pojivo v maximálním množství 8% ✔ sůl a dusitanová solící směs (směs soli a konzervantu E250) ✔

želírující látka: karagenan (E407)

✔ koření ✔ extrakty z koření, cibule a česneku získané neselektivní extrakcí ✔ česnek ✔ kouřové aroma ✔ tekutý kouř ✔ pitná voda

Nadstandardní parametry:

● vysoký obsah masa – min. 80 % ● výrobky nesmí obsahovat strojně oddělené maso ● nižší obsah tuku – max. 25 % ● Bez fosfátů

Semaforová stupnice

https://monitora.cz/
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Zelená barva vyzdvihuje vepřové konzervy, které mají jednoduché složení, obejdou se bez zahušťovadla, škrobu, fosfátů a zvýrazňovačů
chuti a vůně. Dále označuje nejvyšší obsah masa a přiměřený podíl tuku.

Oranžová zvýrazňuje výrobky, které obsahují zahušťovadlo, škrob, fosfáty a zvýrazňovače chuti a vůně. Upozorňuje na nejnižší podíl
masa a vysoké obsahy tuku.

Červeně by byly označené výrobky, které nedodržují deklaraci na obale ani s přihlédnutím k povolené odchylce, nebo nesplňují
požadavky legislativy.

Protokol testu

hodnocovala Laboratoř senzorické analýzy VŠCHT Praha.

Blesk nechal otestovat celkem 10 značek vepřového v konzervě, které jsou v obchodech k dostání.

Laboratoř Eurofins zjišťovala hmotnost, obsah masa, podíl bílkovin, tuku, vody a soli.

Senzorické vlastnosti konzerv posuzovalo 12 zaškolených odborníků v rámci senzorického testu, který organizovala a vy-

Potravinový Sherlock kvalitativně porovnával jednotlivé výrobky mezi sebou, a to na základě laboratorních výsledků, údajů na etiketě a
požadavků legislativy.

JAK ČÍST TEST?

1) První tabulka poskytuje informace o názvu a výrobci. Je zde uvedena cena za balení, a to v době, kdy se výrobky nakupovaly (konec
února 2022). Cena je přepočítaná na sumu 100 gramů výrobku, jelikož testovaná balení nebyla stejně velká. 2) Druhá tabulka uvádí
informace, které jsou uvedené na obale.

3) Ve třetí tabulce se dočtete výsledky, jež nám předala laboratoř Eurofins. Potravinový Sherlock barevně odlišil naměřené hodnoty podle
semaforové stupnice. 4) V další tabulce jsou známky senzorických hodnotitelů.

5) V páté tabulce jsou známky a verdikt Potravinového Sherlocka. 6) Poslední tabulku tvoří celková známka, která představuje průměr ze
známek udělených odborníky a Potravinovým Sherlockem.

Senzoričtí posuzovatelé a Potravinový Sherlock oznámkovali jednotlivé výrobky jako ve škole, a to podle škály od 1 (nejlepší) do 5
(nejhorší).

Údaje na obale

Výrobce Cena za balení Cena za 100 g Obsah vepřového Složení Zahušťovadlo Škrob Fosfáty Látky zvýrazňující chuť a vůni

Výsledky laboratoře Eurofins

Hmotnost Obsah masa Podíl celkových bílkovin Obsah tuku Obsah vody Podíl soli

Senzorické hodnocení

Senzorika

Hodnocení Potravinového Sherlocka

CELKOVÁ ZNÁMKA

Pikok Pork Meat in Brine

Animex Foods, Polsko 49,90 Kč/300 g 16,63 Kč 98 %

vepřové maso, sůl, koření (černý pepř, majoránka, cibule) ne ne ne ne

300,6 g

99,1 %

17 %

https://monitora.cz/
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19,5 %

58,4 % 1,69 % 3,1

1*

Vítěz testu. Obsahuje nejvíce masa, má přiměřený podíl tuku a vyhovující obsah vody. Patří k slanějším. Výrobce si nepomáhá žádnými
éčky. Vepřovka má jednoduché složení. V chuti odborníky moc nenadchla.

1-

Vepřové maso ve vlastní šťávě

Whalley, ČR 64,90 Kč/400 g 16,23 Kč 85 %

vepřové maso, voda, směs koření, sůl ne ne ne ne

400 g 88,6 % 15,6 %

19,5 %

62,8 % 1,18 % 3,3

1

Jedna ze dvou masových konzerv, která má jednoduché složení. Výrobce si nepomáhá žádnými přídatnými látkami. Podíl tuku je
přiměřený. Obsahuje nejméně soli, ačkoli na deklaraci výrobce uvádí 1,8 %.

2

Albert Vepřové maso ve vlastní šťávě

PT servis konzervárna, ČR 54,90 Kč/300 g 18,30 Kč 80 % vepřové maso, vepřové kůže, voda, cibule, česnek, kmín, pepř černý,
dextróza, extrakt koření, zahušťovadlo: karagenan, stabilizátory: citronany sodné, antioxidant: kyselina L-askorbová, solicí směs (sůl,
konzervant: dusitan sodný), bramborový škrob

ano ano ne ne

302,4 g 96,4 % 15,3 %

25,1 %

56,7 % 1,41 % 2,3

2

V senzorice druhý nejlepší výrobek. Je ale poměrně tučný a neobejde se bez zahušťovadla a škrobu. Má vysoký obsah masa a
vyhovující podíl vody. Patří spíš k méně slaným konzervám.

2

Vepřové maso Od sedláka

Švéda-Quality, ČR 99,90 Kč/420 g 23,79 Kč 75 % vepřová plec, voda, vepřová kůže, bramborový škrob, solicí směs (sůl, konzervant:
E250), zahušťovadlo: karagenan, sůl, hroznový cukr, koření s hořčicí, látka zvýrazňující chuť a vůni, extrakty koření, česneková pasta
(česnek, sůl, voda), kmín

ano ano ne glutaman sodný

402,2 g

76,7 %

14,5 %

https://monitora.cz/
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8,40 %

74,4 % 1,25 % 1,5

3

Nejchutnější výrobek. Ačkoli má podíl vody nejvyšší, na tuto konzervu se nevztahuje vyhláškou daný limit. Je nejméně tučná. Obsahuje
nejméně masa a výrobce vylepšuje chuť glutamátem. Zjištěná hmotnost vyhovuje povolené záporné odchylce pro konzervy.

2

Karlova Koruna Vepřové maso ve vlastní šťávě

PT servis konzervárna, ČR 49,90 Kč/300 g 16,63 Kč 82 % vepřové maso, vepřové kůže 8 %, voda, dusitanová solicí směs (sůl,
konzervant: dusitan sodný), cibule, česnek, kmín, pepř černý, dextróza, extrakty koření, bramborový škrob, zahušťovadlo: karagenan,
stabilizátor: citronany sodné, antioxidant: kyselina L- -askorbová

ano ano ne ne

300,7 g 96,4 % 15,2 %

24,7 %

56,3 % 1,40 % 2,7

2

Tučnější konzerva s vysokým obsahem vepřového. Patří mezi méně slané. Výrobce se neobejde bez zbytečných přídatných látek, jako je
škrob a zahušťovadlo. Podle senzorických odborníků bylo maso mírně tužší.

2-

Rekord Vepřové maso ve vlastní šťávě Premium

PT servis konzervárna, ČR 69,90 Kč/300 g 23,30 Kč 80 % vepřové maso, vepřové kůže 8 %, voda, solicí směs (sůl, konzervant: dusitan
sodný), cibule, česnek, kmín, pepř černý, dextróza, extrakty koření, bramborový škrob, zahušťovadlo: karagenan, stabilizátor: E331

ano ano ne ne

301,6 g 94,1 % 14,2 %

27,0 %

55,2 % 1,46 % 3,1

2

Druhá nejtučnější konzerva, což se projevilo i v senzorickém hodnocení. Podle odborníků obsahoval výrobek hodně sádla. Podíl masa
patří k vyšším. Výrobce si pomáhá škrobem a zahušťovadlem. Má vyhovující podíl vody.

2-

Pikok Vepřové koleno ve vlastní šťávě

Pamapol, Polsko 44,90 Kč/300 g 14,97 Kč 75 % maso z vepřového kolene, vepřová kůže z kolene 14 %, voda, sůl, látky zvýrazňující
chuť a vůni, sušená zelenina v různém poměru (pastinák, mrkev, cibule, česnek, petrželová nať, rajčata v prášku), cukr, extrakt z droždí,
koření, zahušťovadlo: guma Euchema, stabilizátory: di-, tria polyfosforečnany; aromata, karamelizovaný cukr, sušená citronová tráva

ano ne ano glutaman sodný, 5‘ ribonukleotidy sodné

302 g 89,7 % 16,8 %

9,74 %

70,5 % 1,73 % 2,8
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3

Obsah vody je mírně vyšší, ale limit platí jen pro výrobky označené jako vepřové maso ve vlastní šťávě. Jde o druhý nejméně tučný
výrobek. Obsah masa je vyšší. Jde o nejslanější konzervu. Výrobce přidává zahušťovadlo, fosfáty a zvýrazňovače chuti.

3

Rekord Vepřové maso ve vlastní šťávě

PT servis konzervárna, ČR 67,90 Kč/400 g 16,98 Kč 70 % vepřové maso, vepřové kůže 14 %, voda, bramborový škrob, kukuřičný škrob,
kmín, zahušťovadlo: E407a, česnek, stabilizátor: E451, aroma, antioxidant: E316, extrakty koření, solicí směs (sůl, konzervant: dusitan
sodný)

ano ano ano ne

400 g 88,2 % 13,5 %

24,1 %

59,7 % 1,50 % 2,9

3-

Tučná konzerva, která se neobejde bez zahušťovadla, škrobu a fosfátů. Obsah vody je vyhovující. Podíl soli průměrný. Podle
senzorických odborníků bylo maso světlejší na řezu a mělo výrazné množství sádla.

3

MeiNing Vepřové maso ve vlastní šťávě

PT servis konzervárna, ČR 34,90 Kč/400 g 8,73 Kč 70 % vepřové maso, voda, vepřové kůže 14 %, vepřové sádlo, bramborový škrob,
kmín, zahušťovadlo: guma Euchema, sušený česnek, stabilizátor: trifosforečnany, aroma, antioxidant: erythorban sodný, extrakty koření,
solicí směs (sůl, konzervant: dusitan sodný)

ano ano ano ne

403,4 g 78,8 % 12,8 %

17,8 %

66,9 % 1,56 % 3,4

3-

Konzerva s přiměřeným obsahem tuku a vyhovujícím podílem vody. Obsah masa je druhý nejnižší. Patří mezi mírně slanější výrobky. V
chuti měl výrobek nejhorší hodnocení. Odborníci upozorňovali na mírnou pachuť.

3-

Hamé Vepřové maso ve vlastní šťávě

Orkla Foods Česko a Slovensko, ČR 84,90 Kč/397 g 21,39 Kč 70 % vepřové maso, vepřové kůže, voda, kořenící přípravek (škrob,
modifikovaný škrob, zahušťovadlo: E407a, stabilizátory: E450 a E451, látky zvýrazňující chuť a vůni, antioxidant: E316, extrakty koření),
solící směs (sůl, konzervant E250), koření, sušený česnek

ano ano ano E621 a E635

398,2 g 87 % 12,8 %

28,4 %

56,5 % 1,51 % 3

4
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Podle výsledků laboratoře jde o nejtučnější konzervu. Výrobce přidává zahušťovadlo, škrob, fosfáty a chuť vylepšuje zvýrazňovači chuti.
Podle senzorických hodnotitelů obsahovala konzerva vyšší množství sádla a jen velmi malé kousky masa.

3-

Autor: Text: Barbora Kultová Foto: M. Protivanský, scom
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Michal Hron | 1. 4. 2022 | 2 komentáře | 8 450

Popandemické oživení ekonomiky, zpřetrhané dodavatelsko-odběratelské řetězce, ale i ruská agrese na Ukrajině a významné omezení
vývozu z obou zemí. To vše se promítá do stále vyšší míry inflace a zdražování všeho zboží včetně potravin. Na co se máme připravit a
kolik bude stát bochník chleba?

Ceny chleba a základních potravin rostou (ilustrační foto)

Zdroj: Shutterstock

Válka na Ukrajině se masivně projevuje nejen v rostoucích cenách komodit a energií, ale skrze tento růst a inflační rámec se promítá i do
cen základních potravin. Náklady na potravinářský výrobek tak vzrostly od začátku roku podle Potravinářské komory ČR o 30 až 60
procent.

Pokud by se tyto náklady v plné výši propsaly do spotřebitelských cen, mnozí lidé si podle komory nebudou moci dovolit nakoupit ani
základní potraviny. Stát už v reakci na tento vývoj mluví ústy ministra zemědělství Zdeňka Nekuly o zvýšení podpory domácích
zemědělců o víc než půl miliardy korun . Agrární komora ovšem tvrdí, že to ani zdaleka nestačí.

Stát navíc uklidňuje, že například z pohledu hojně diskutované pšenice, které je Ukrajina významným vývozcem, je Česko samostatné. A
že má i rekordní zásoby v hmotných rezervách. Okolní země, například Maďarsko, přitom vývoz těchto komodit omezují, či přímo
zakazují. Český právní rámec ale nic takového podle státu neumožňuje , a proto zůstávají výzvy českých pekařů tímto směrem
nevyslyšeny.

Problém se navíc ani zdaleka netýká jen obilovin, respektive především pšenice. Nedostatek hrozí například i u slunečnicového oleje,
jehož jsou Rusko i Ukrajina také významnými vývozci. A rostou samozřejmě i náklady na výrobu skrze rapidně rostoucí ceny energií , či
masa a mléka vlivem vzrůstajících cen krmných směsí.

Jaké další potraviny podle vás vlivem války na Ukrajině ještě zdraží? Na co by se měli čeští konzumenti připravit? A dokážete odhadnout,
kam až může vystřelit v nejbližších měsících cena obyčejného bochníku chleba?

Petr Jílek

náměstek ministra zemědělství pro ekologické zemědělství, komodity, výzkum a vzdělávání

Komplikace způsobuje v potravinářství několik faktorů. Pandemie koronaviru narušila mezinárodní obchod s potravinami, což se rychle
promítlo do cen zemědělských a potravinářských výrobků. Konflikt na Ukrajině znamená vedle narušení obchodu i obavy z nedostatku
zdrojů některých potravin. Jde zejména o narušení trhu s obilím, kukuřicí a slunečnicovým olejem, a s tím související zvýšení cen
komodit. Současně došlo k zásadnímu navýšení cen energií, pohonných hmot, nárůst cen krmiv, hnojiv a pesticidů.

Trh se zemědělskými komoditami v důsledku války na Ukrajině zásadně ovlivní to, jak bude konflikt dlouhý a jak se podaří nahradit
vzniklé výpadky surovin pro zpracování. Z Ukrajiny jsou nyní omezené možnosti dovozu obilovin, medu a slunečnicového oleje, očekává
se propad produkce pro rok 2022. Současně je třeba uvést, že v případě obilovin je Česká republika plně soběstačná, problematický je
zejména aktuální vývoj na trhu, kdy dochází k výraznému zvyšování cen způsobenému růstem poptávky. Tento vývoj tak negativně
ovlivňuje dostupnost obilovin, a to zejména pro český zpracovatelský průmysl.

Ministerstvo zemědělství se prostřednictvím evropských i národních podpor maximálně snaží ustálit současnou situaci. Jenom z
národních dotací je to pět miliard korun, které budeme směřovat do celého sektoru zemědělství, hlavně do nejohroženějších sektorů, a
750 milionů Kč z nich půjde pro výrobce potravin. Zároveň Evropská komise mimořádně uvolňuje 12,5 miliardy korun, z toho pro Českou
republiku vychází 270 milionů korun. Tyto prostředky budou využity do nejvíce postižených sektorů, zejména chovatelů prasat, drůbeže a
pěstitelů jablek.

Jan Doležal

prezident Agrární komory ČR

Je pravda, že potraviny na pultech českých obchodů zdražují, ale neznamená to, že tyto peníze směřují k českým zemědělcům. 
Chovatelům a pěstitelům ve skutečnosti stoupají vstupní náklady v posledních měsících o desítky až stovky procent, přičemž 
ukrajinsko-ruský konflikt tyto trendy urychlil. Například chovatelům prasat zdražily v loňském prosinci v meziročním srovnání krmné směsi 
o 20 až 25 procent, nafta o 35 procent a energie o pět až 40 procent. Aktuálně se jim v meziročním srovnání zvýšily ceny krmiv o 40 
procent, nafty o 50 a energií o 50 až 150 procent. Chovatelé ale mají omezené možnosti promítnout toto zdražování do cen, za které
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prodávají své zboží, kvůli levné a předotované konkurenci ze zahraničí. Příliš se to tak neprojevuje ani na spotřebitřebitelských cenách.
Totéž platí pro většinu živočišných a rostlinných komodit českého původu. V rostlinné výrobě zase zdražují minerální hnojiva, která se
dovážejí především z Ruska, Běloruska a Ukrajiny.

Podle informací ze zahraničních burz stoupají nyní výkupní ceny jatečných prasat, což se na českém trhu obvykle projevuje se
zpožděním. Stoupají dále také výkupní ceny rostlinných komodit, mléka či vajec, u nichž je v době zvýšení poptávky před Velikonocemi
zdražení obvyklé. Co se týká pšenice, Česko je v její produkci soběstačné ze zhruba 180 procent, ale její cena je určována na
evropském trhu vzhledem k jeho provázanosti. Rovněž řada členů Agrární komory ČR vyzývala k omezení exportu pšenice, která je
důležitou položkou při přípravě krmných směsí pro hospodářská zvířata. Vzhledem k pravidlům volného evropského trhu jsou ale
podobná omezení problematická.

Petr Mach

ředitel a jednatel potravinářské společnosti Backaldrin

Ukrajina a Rusko jsou významnými producenty pšenice (30% podíl, typicky vyváží do zemí severní Afriky a na blízký východ). Některé
další státy se snaží domácí trh chránit či přímo regulovat, včetně ceny. Obilniny (pšenice, kukuřice) jsou významnou součástí i krmiv
hospodářských zvířat, tudíž poroste jistě i cena masa. Česká republika je v produkci potravinářské pšenice soběstačná, nicméně cenu
pšenice a následně dalších produktů z ní, typicky pšeničné mouky, určuje trh.

Jestliže je (a zjevně i bude) něčeho nedostatek, pak cena poroste. U pšenice je už na dvojnásobku loňské hodnoty. Zejména
zpracovatelské firmy, typicky menší řemeslné pekárny, se cenu vstupních surovin dozví až na dodacím listu. Podpora zemědělců je jistě
chvályhodná, ale osobně vidím větší, až existenční problémy, u zpracovatelských podniků.

Cena mouky však není jediná, která roste. Ještě horší situace je u slunečnicového oleje (Ukrajina a Rusko tvoří až 50% podíl na spotřebě
EU). Někdo namítne, že máme přeci řepkový olej, ale opět platí, že když nebude na trhu slunečnicový olej a jeho další produkty
(například lecitin), poptávka se přesune na řepkový a cena opět poroste. Specifická situace je pak u cen energií, kde pekařský obor patří
mezi ty energeticky více náročné.

Netroufnu si odhadovat konečné ceny rohlíků a konzumního chleba pro konzumenty. Nicméně si myslím, že ceny mohou vzrůst
oprávněně o 25 až 30 % i více proti cenám z podzimu roku 2021. To na první pohled vypadá možná hrozivě, ale na osobu a rok je to
zvýšení výdajů na pečivo v hodnotě maximálně čtyř až pěti krabiček cigaret.

Martin Křižák

řemeslný pekař, Pekařství - bistro Křižákovi

Ceny potravin jsou ve velké míře v rukou naší vlády. Ministr zemědělství se chvástá, že je pšenice dostatek, a přitom její cena letí vzhůru
neřízeným způsobem, jenom stačí omezit nebo zakázat vývoz. Nenacházíme se v běžném tržním prostředí, jedná se o velmi
mimořádnou situaci. Stav je skutečně alarmující, nejen pekaři, ale i ostatní potravináři jsou na hranici přežití, a to z měsíce na měsíc.
Jsou ohroženy zdravé podniky, které doposud platily nemalé daně a odvody státu. Není to jen cena pšenice, ale i plyn, energie, nafta,
toto všechno jsou významné položky rozpočtu pekáren. Není problém matematicky přenést navýšení cen do výrobku, ale kdo si jej potom
koupí? Omezit výrobu podniku na polovinu je stejně sebevražedné jako nezdražit.

Co se ceny chleba týče, s přihlédnutím k očekávanému vývoji ceny mouky, současným cenám energií, plynu a pohonných hmot, a bez
toho, aby se zvyšovaly požadavky na mzdové zatížení výroby, by cena jednoho kilogramu kváskového žitnopšeničného bochníku chleba
zahrnující výše popsané přímé náklady na výrobu, zohledňující odpisy zařízení, rozumné investice do rozvoje firmy a nezbytný zisk pro
vytvoření minimálně další rezervy na horší časy (kterou jsme vyčerpali během covidu do absolutního dna), měla být při zachování
současného standardu kvality 49 Kč bez DPH. To znamená, že s DPH a marží obchodníka, která je obvykle kolem 35 %, by cena
vyšplhala na 76 Kč. Kdyby vláda alespoň na základní potraviny snížila dočasně DPH na 5 %, mohla by tato cena být o sedm korun nižší,
tedy 69 Kč. Zatím ale všechny zvýšené náklady nesou na svých bedrech výrobci.

Martin Pýcha

předseda Zemědělského svazu ČR

Obecně rostou a dále porostou ceny všech potravin, rostlinných i živočišných. Je to dáno růstem cen vstupů, především hnojiv, energií,
plynu, pohonných hmot, mezd... Dnes sledujeme především růst cen rostlinných komodit, kdy například na největší komoditní burze
světa CME v Chicagu vzrostla 1. března 2022 cena nejprodávanější měkké pšenice na 8 400 Kč za tunu, další den překonala 9 000 Kč a
22. března byla téměř 9 200 korun za tunu. Exportní cena měkké pšenice SRW z USA pak například 15. února činila 340 USD a 22.
března již 464 USD (přes deset tisíc Kč) za tunu.
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U světových cen rostlinných komodit je sice vyšší cenová dynamika než u komodit živočišného původu, ale i rostlinná výroba je ohrožena
celou řadou výkyvů (probíhající extrémy v počasí, rostoucí ceny vstupů...). Světové ceny hnojiv dle amerického Green Markets North
America Fertilizer Price Index vystoupaly na svá historická maxima, když během cca jednoho měsíce index vzrostl o 40 %. Ceny
živočišných komodit tak budou následovat. Nyní začala například růst cena vepřového masa, která je ovlivněna vysokou cenou obilovin,
hlavního krmiva prasat.

Vzhledem k tomu, že například cena mouky tvoří jen asi 10 % ceny pečiva, ceny chleba budou více ovlivňovat ceny dalších komodit jako
energie, pohonné hmoty, mzdy a podobně. Je tedy těžké odhadovat konečnou cenu chleba, ale dokážu si představit, že pokud bude
situace takto pokračovat, může být cena chleba třeba na úrovni 50 až 60 Kč za kg. A možná i víc.

Co se týká omezení exportu obilí, je to krajní prostředek. Nejprve by měl stát nastartovat monitoring stavu zásob, aby měl vůbec
představu, kolik obilí u nás je, kolik se prodalo. Pokud to neudělá, může se klidně stát, že nakonec zjistíme, že naše obilí bylo prodáno
například do arabských zemí a nebude ho dost pro české potraviny a česká krmiva. Mlýny a výrobci krmiv pak budou muset nakupovat
mouku na světovém trhu za vyšší cenu. Když stát bude mít přehled, může nakoupit obilí do státních hmotných rezerv a z nich ho
postupně uvolňovat na trh. Bohužel ministerstvo zemědělství je v tomto pohledu velmi lehkovážné.

Kam dál? Ankety Očima expertů na Finmagu:

Proč je nafta dražší než benzin? Ceny pohonných hmot očima expertů

Jak válka zahýbe s cenami nemovitostí? Realitní trh očima expertů

Jak ruská invaze dopadne na Česko? Ekonomické výhledy očima expertů

Končí mi fixace, co teď? Rostoucí sazby hypoték očima expertů

Mám koupit akcie Facebooku? Pád na burze očima expertů

Autor: Michal Hron
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KALENDÁRIUM  
  1. 4. 2022, Zdroj: Moderní včelař, Strany: 6, 7, Vydavatel: Pracovní společnost nástavkových včelařů CZ, z. s., Sentiment: Neutrální, Téma: Potravinářská

komora, Klíčová slova: Potravinářská komora České republiky, foodnet cz

Včelařský pátek 1. 4. 2022 od 17.00 hod.

Nasavrky, Slatiňanská 135, Střední odborné učiliště včelařské, Včelařské vzdělávací centrum, o. p. s. On-line přednáška Medobraní,
tvorba oddělků, protirojová opatření. Lektor Miroslav Sedláček (Bučovice). www.souvnasavrky.cz

Výstava 1. 4.–30. 10. 2022, denně mimo pondělí od 9.00 do 16.00 hod. (květen–září do 17.00 hod.)

Valtice, nám. Svobody 8, Muzeum vinařství, zemědělství a krajiny. Výstava G. J. Mendel – zakladatel genetiky, šlechtitel, ovocnář. K 200.
výročí narození vědce, který byl mj. včelařem. www.nzm.cz

Fotografická výstava Od března do 25. 4. 2022 ve všední dny od 8.00 do 20.00 hod.

Praha-Suchdol, Kamýcká 129, Česká zemědělská univerzita, knihovna. Výstava nejlepších fotografií soutěže Bee Press Photo 2020 a
2021, kterou pořádá slovenský časopis Dymák. Mediálním partnerem v ČR je časopis Moderní včelař. www.czu.cz

Apiterapeutický kurz 1.–3. 4. 2022 od 9.00 do 15.00 hod.

Jáchymov – Mariánská, Petra Jilemnického 8, Včelí dům. Velký apiterapeutický kurz. Lektoři dipl. apiterapeut Alexandr Barkov,
zdravotnický záchranář (první pomoc při alergii) a právní expert k aspektům tradičního léčitelství ve vztahu k zákonům a ústavě České
republiky. Pokračování kurzu 29. 4.–1. 5. 2022, 26.–29. 5. a 10.–12. 6. 2022. www.vcelidum.cz

Kurz přípravy medoviny 2. 4. 2022.

Výzkumný ústav včelařský, s. r. o., Máslovice – Dol. Kurz výroby kvašených medových nápojů v kuchyňských podmínkách pro osobní
potřebu včetně informací o příslušné legislativě. www.beedol.cz

Včelařská výstava 3.–6. 4. 2022 od 9.00 do 18.00 hod.

Brno, Výstaviště 405/1. Lesnický veletrh Silva Regina a výstava Biomasa. Obohaceno o včelařskou expozici. Stánek Pracovní
společnosti nástavkového včelaření CZ, z. s. https://www.bvv.cz/

Kurz pro začínající včelaře 5. 4. 2022 od 8.45 do 17.20 hod.

Nasavrky, Slatiňanská 135, Střední odborné učiliště včelařské, Včelařské vzdělávací centrum, o. p. s. Všeobecný kurz pro začínající
včelaře. Absolvování kurzu lze využít pro čerpání krajských dotací. www.souvnasavrky.cz

Tržnice Zahrady Čech 6. –10. 4. 2022.

Litoměřice, Výstaviště Zahrada Čech. Prodejní výstava semen, sazenic, zahrádkářských potřeb a mechanizace. www.zahradacech.cz

Včelařská přednáška 8. 4. od 16.30 hod.

Dolní Žukov (Český Těšín, okr. Karviná), Pod Zvonek 115, Knihovna a společenské centrum. Přednáška Včelařské jaro a časné léto z
hlediska práce včelaře. Lektor Miroslav Sedláček (Bučovice). www.vcelarstvisedlacek.cz

Včelařský kurz 9. 4. 2022.

Výzkumný ústav včelařský, s. r. o., Máslovice – Dol. 1. část třídílného kurzu Základy včelaření. Pokračování 14. 5. a 6. 8. 2022. Praktický
kurz pro ty, kdo by chtěli začít se včelami úplně od nuly. www.beedol.cz

Vítání jara 9. 4. 2022 od 14.00 hod.

Frýdek-Místek, Chlebovice, Včelařský naučný areál, Vodičná 1. Fojtské vítání jara. Tvořivé dílny, medové občerstvení, přístupné
Včelařské muzeum. Spolupořádá ZO ČSV Frýdek-Místek. www.vcelaricifm.cz

Velikonoce s bílým perníkem 16.–17. 4. 2022 od 10.00 do 15.00 hod.

V Perníkové chaloupce 38, Ráby u Pardubic. Prezentace výroby tzv. bílého a dalších perníků. Společenský doprovodný program. Pořádá
Království perníku, z. s. www.pernikova-chaloupka.cz

Valašské velikonoční setkání 20. 4. 2022 od 17.00 hod.
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Rožnov pod Radhoštěm – místní část Tylovice, pivnice Harcovna. Volná diskuse o včelařské sezóně. Pořádá Pracovní společnost
nástavkového včelaření CZ, z. s. www.psnv.cz

Potravinářský seminář 21. 4. 2022 od 9.00 do 15.00 hod.

Praha, Národní zemědělské muzeum, Kostelní 44. Seminář Povinnosti potravinářských provozoven plynoucí z environmentální
legislativy. Velká část programu zaměřená na problematiku obalů. Pořádá Potravinářská komora ČR. Možná také on-line účast. Nutná
registrace předem. www.foodnet.cz

Včelařská výstava 21.–23. 4. 2022.

Slovensko, Trenčín, Expo Center, K Výstavisku 447/14. XXV. ročník výstavy včelařských potřeb a včelích produktů.
http://www.expocenter.sk

Flora Olomouc 21.–24. 4. 2022.

Olomouc, Výstaviště, Wolkerova 37/17. Jarní etapa Mezinárodní květinové a zahradnické výstavy. www.flora-ol.cz

Odborný workshop 22. 4. 2022 od 10.00 hod.

Brno – Bohunice, Univerzitní kampus, pavilon B 11, místnost 132. Workshop Zdraví a imunita včel. Pořádá Masarykova univerzita Brno.
Registrace do 15. 4. 2022 na hyrsl@sci.muni.cz.

Vzdělávání začínajících včelařů 23. 4. 2022 od 9.00 do 16.00 hod.

Rosice, Zbýšovská 1029, Včelařské středisko. Téma Včelí pastva. Pořádá OO ČSV Brno-venkov. https://oo-csv-brno-venkov95.
webnode.cz/vzdelavani/

Včelařský kurz 23. 4. 2022.

Včelí farma Smržov (Český Dub). Téma Rojení, jak jej zvládnout i při silných včelstvech. Lektor Ing. Tomáš Moravec. Spolupořádá
Liberecká včelařská škola. www.kurzy-pro-vcelare.cz

Brtnický kurz 24. –25. 4. 2022.

Praha 6 – Ruzyně, Drnovská 507/73, Výzkumný ústav rostlinné výroby, včelnice. Kurz výroby brtí. Lektor Milan Šimonovský. Pořádá
Včelařský spolek pro Prahu 6 a 7. www.vcelarivpraze.cz

Včelařský kurz 29. 4. od 8.30 hod., 30. 4. 2022 od 8.30 hod.

Bučovice (okr. Vyškov), nám. Svobody 32, Motel Arkáda. Jednodenní kurz Časné léto a léto, protirojová opatření, tvorba oddělků a
medobraní. Plus videoreportáž ze včelařských provozů v Itálii. Lektor Miroslav Sedláček. www.vcelarstvisedlacek.cz

Apimondia 2022 29. 4. 2022.

Uzávěrka příjmu abstraktů referátů v rámci 47. mezinárodního včelařského kongresu Apimondia. https://apimondia2021.com

Uzávěrka žádostí o dotace 29. 4. 2022.

Uzávěrka žádostí o dotace v programu Podpora zemědělství, včelařství a lokální produkce Libereckého kraje. Zaměřeno na výměnu
starých úlů, výsadbu neinvazních včelařských dřevin a trvalek a šlechtitelské chovy včel. 50% spoluúčast, výše dotace 10 000–300 000
Kč. https://dotace.kraj-lbc.cz

City Nature Challenge 29. 4.–2. 5. 2022.

Praha. V. ročník akce Národního muzea a Magistrátu hl. m. Prahy vyzývá k pozorování divoké přírody na území města, fotografování
spatřených druhů a uložení snímků pomocí aplikace iNaturalist.cz . www.citynaturechallenge.cz

COLOSS 2021/22 30. 4. 2022.

Uzávěrka sběru dotazníkových dat IX. ročníku COLOSS: Monitoringu úspěšnosti zimování včelstev. www.coloss.cz

Soutěž pro mládež 30. 4. 2022.

https://monitora.cz/
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Uzávěrka elektronické vědomostní soutěže pro děti a mládež od 10 do 16 let Příroda kolem nás. Vyhlašuje Střední odborné učiliště
včelařské – Včelařské vzdělávací centrum, o. p. s., Nasavrky společně s partnery. Soutěžní otázky z oboru včelařství, zahrádkářství,
rybářství a myslivosti na www.souvnasavrky. cz/prace-s-detmi-a-mladezi/.

Floria Kroměříž 30. 4.–8. 5. 2022 od 9.00 do 17.00 hod.

Kroměříž, Výstaviště, K Výstavišti 4069/8. Jarní etapa jedné z největších zahradnických výstav v ČR Floria.
https://www.vystavistekromeriz.cz

Chovatelské dny 6. 5. 2022 od 16.00 hod.

České Budějovice, Plavská 1, Včelařské centrum. První z chovatelských dnů zaměřený na chov matek. Cyklus pokračuje každý pátek od
16.00 hodin do konce května. Pořádá ZO ČSV České Budějovice. www.vcelar.info

Apiterapeutický kurz 6.–8. 5. 2022.

Jáchymov – Mariánská, Petra Jilemnického 8, Včelí dům. Praktický apiterapeutický kurz Včelín jako lázně. Včelí produkty z pohledu
lázeňské a wellness apiterapie s důrazem na respirační obtíže. Lektor dipl. apiterapeut Alexandr Barkov.

www.vcelidum.cz

Setkání Jeníčků a Mařenek 8. 5. 2022 od 10.00 do 15.00 hod.

V Perníkové chaloupce 38, Ráby u Pardubic. Prezentace výroby perníků. Společenský doprovodný program. Pořádá Království perníku,
z. s. www.pernikova-chaloupka.cz

Kurz výroby košnic 14. –15. 5. 2022 od 9.00 do 17.00 hod.

Praha 6 – Ruzyně, Drnovská 507/73, Výzkumný ústav rostlinné výroby, včelnice. Kurz výroby košnic. Lektorka Renata Němečková.
Pořádá Včelařský spolek pro Prahu 6 a 7. www.vcelarivpraze.cz

Kongres Apimondia 2022 v Rusku zrušen

Mezinárodní včelařský kongres Apimondia, který se měl konat letos v září v ruském městě UFA, je jako odpověď na vpád Ruska na
Ukrajinu zrušen.

47. ročník této prestižní akce se uskuteční 24.–28. 8. 2022 v Instanbulu v Turecku.

Autor: REDAKCE

https://monitora.cz/
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Fialova vláda bere všem slušným lidem. To nedopadne dobře, obává se Okamura. Rakušan ví a lže  
  31. 3. 2022, 21:29, Zdroj: parlamentnilisty.cz , Vydavatel: OUR MEDIA a.s., Sentiment: Negativní, Téma: Potravinářská komora, Klíčová

slova: Potravinářská komora České republiky, Dana Večeřová

„Hnutí SPD bije hlasitě na poplach, protože neschopnost vlády připravit jakýkoli plán způsobí v blízké době obrovské a nevratné sociální
a ekonomické problémy,“ říká pro ParlamentníListy.cz Tomio Okamura. Lidé toho začínají mít dost, hrozí velký chaos a velké pnutí ve
společnosti, které se kabinetu zcela vymkne z rukou. Ministr vnitra místo toho předvádí drzost a aroganci.

Od 1. dubna vzala vláda Petra Fialy peníze dětem, studentům a seniorům, když jim snížila slevy na jízdné v dopravě. Co na to říkáte?

Bohužel je to tak. Fialova vláda vůbec nemyslí na naše potřebné občany. Jen bere všem slušným lidem. Vláda vzala peníze nejen
dětem, studentům a seniorům, ale i zdravotně postiženým lidem, policistům, hasičům, vojákům a dalším profesím. Vláda neřeší ani
zdražování a čím dál více lidí se ocitá v zoufalé situaci. Jediní, kdo během vládnutí Petra Fialy (ODS) dostali přidáno, jsou sami vládní
politici – vytvořili si nová místa tří ministrů s obrovskými sekretariáty, další místa ve Sněmovně a navýšili si platy. To je nehorázné. Tím,
že Fialova vláda od dubna snížila slevy na jízdenky ve vlacích a autobusech ze 75 % na 50 %, našim občanům vzala z peněženek dvě
miliardy korun. A tento týden zároveň vláda rozhodla, že dá 5,2 miliardy korun na integraci ukrajinských uprchlíků. To je konstatování
faktů.

Ozývají se lékaři, že je náš zdravotní systém v souvislosti s uprchlíky před kolapsem, už nyní především v oblasti dětského lékařství a
léčení vzácných nemocí. Napjatá situace je i ve školství. Vláda Petra Fialy ale k situaci mlčí a vůbec to neřeší. Nepředstavili žádný plán,
protože žádný ani po několika týdnech nemají. Kašlou na naše občany. To nedopadne dobře… lidé jsou oprávněně na vládu čím dál více
naštvaní a žádají demisi vlády. Plnou odpovědnost nese koaliční vláda ODS, STAN, TOP 09, KDU-ČSL a Pirátů.

Pomáhat uprchlíkům z Ukrajiny je podle nás správné, ale pouze přiměřeně, na nezbytně nutnou dobu a po ukončení konfliktu na Ukrajině
by se měli vrátit zpět budovat svoji rodnou zemi. V tomto se postoj SPD zásadně liší od postoje Fialovy vlády a hnutí ANO. Vláda stále
nepřichází se zásadními opatřeními ve způsobech přijímání uprchlíků a naše republika tuto situaci nebude schopna ekonomicky a
sociálně zvládnout. Naši občané mají oprávněné obavy o udržitelnost našeho zdravotního a sociálního systému, situaci na pracovním
trhu, ve školství a trápí je zdražování. Fialova vláda odmítá řešit problémy českých občanů, a to je špatně.

Fialova vláda ale počítá s tím, že tady většina uprchlíků zůstane. Na to ale není a nebude Česká republika připravena ani finančně, ani
sociálně, ani zdravotně, ani z hlediska kapacity vzdělávacího systému či bydlení. Státní rozpočet je kvůli dosavadním vládám včetně té
současné zadlužený až po uši a například dětských lékařů či zubařů byl nedostatek ještě před konfliktem na Ukrajině.

Evergreenem poslední doby, který trápí občany, je zdražování…

Vláda stále nic zásadního pro české občany nedělá. Zvýšení životního a existenčního minima ani nepokryje inflaci. Kromě energií a
pohonných hmot teď nastupuje brutální zdražování potravin. Celosvětově hrozí nedostatek pšenice. Česká republika by proto měla podle
Svazu pekařů a cukrářů zásadně omezit vývoz pšenice, jejíž cena se meziročně zdvojnásobila. Běžný chléb by tak mohl stát letos i 60 až
100 korun. Podle prezidentky Potravinářské komory ČR Dany Večeřové letos zdraží potraviny až o 30 procent. Vepřové maso a
uzeniny by mohly od dubna zdražit o desítky procent.

Opakovaně vyzýváme současnou vládu Petra Fialy (ODS), aby konala. Čeští občané i nadále platí kvůli nečinnosti vlády předražené
ceny energií, pohonných hmot a potravin. Zatímco Polsko zrušilo od 1. února na půl roku DPH u základních potravin, jako jsou chléb,
maso nebo mléčné výrobky, Česko má daňovou zátěž výrazně vyšší, tedy 15 procent. V Německu je DPH na potraviny pouze
sedmiprocentní. Také připomínám, že vláda Německa se totiž rozhodla snížit na tři měsíce zdanění pohonných hmot, litr benzínu by tak
měl v Německu zlevnit v přepočtu asi o osm korun, litr nafty o tři.

Vysoké daně u nás mají své důsledky. Potraviny stojí v ČR a Německu skoro stejně, oblečení je v ČR dražší a v Polsku je to všechno
levnější. V potravinovém řetězci, který působí v České republice, Německu i Polsku, nakupoval štáb TV Nova housky, rajčata, banány,
kuřecí prsa, máslo, džus a plnotučné mléko. V Polsku nákup stál 244 korun, v Česku téměř o stokorunu více.

Koaliční vláda tak nechává české občany v čím dál větších existenčních problémech, přičemž i nadále se všechno pro naše občany
zdražuje a naši občané dále chudnou. To je pro SPD nepřijatelné a tato vláda by měla podat demisi. SPD už několik let tvrdí, že máme
obnovit potravinovou a energetickou soběstačnost ČR. Jde o potraviny, které lze vyprodukovat na území naší republiky. Politici
demobloku se nám vysmívali. Nyní se ukazuje, že jsme měli pravdu.

V současné době evidujeme na našem území již více než 320 tisíc uprchlíků z Ukrajiny a další stále přicházejí…

Žádáme vládu Petra Fialy, aby konečně oznámila, kde je strop pro přijímání uprchlíků z Ukrajiny. Vládní představitelé říkají, že se mají
přijímat uprchlíci ze 45milionové Ukrajiny neomezeně a že jich u nás většina zůstane natrvalo. Přitom si zároveň premiér Petr Fiala
(ODS) protiřečí, když tvrdí, že Česká republika je již na samé hraně svých kapacity, která je podle něj ve výši dvou procent domácí
populace pro republiku zvladatelná. Tato hranice je již však dávno překonána.

https://monitora.cz/
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Hnutí SPD bije hlasitě na poplach, protože neschopnost vlády připravit jakýkoli plán způsobí v blízké době obrovské a nevratné sociální a
ekonomické problémy pro naše občany. Hrozí chaos a velké pnutí ve společnosti. Občané začínají mít této vlády oprávněně dost.

Proč se SPD rozhodla nepodpořit prodloužení nouzového stavu kvůli uprchlické krizi. Jaké důvody vás k tomu vedly?

Vládní koalice Petra Fialy v úterý ve Sněmovně prodloužila hlasy jejich poslanců nouzový stav o 58 dnů, hnutí ANO navrhovalo prodloužit
nouzový stav o 30 dnů. Jediné SPD je a bylo proti nouzovému stavu, jelikož veškerá opatření ohledně uprchlíků lze řešit prostřednictvím
současné krizové legislativy bez vyhlášení nouzového stavu (např. vyhlášením stavu nebezpečí). Nouzový stav umožňuje vládě mj.
nařizovat hoteliérům a osobám poskytujícím ubytovací služby, aby nuceně poskytovali i nadále svoje ubytovací kapacity ve prospěch
uprchlíků a mohly být také vládou prováděny nákupy bez výběrových řízení.

Prodloužení o více než 30 dnů najednou je nejen podle našeho názoru, ale i podle většiny ústavních právníků nelegální. Vyhlášení
nouzového stavu je zcela mimořádný krizový stav, který v případě vyhlášení anebo jeho prodloužení dává vládě a hejtmanům zcela
mimořádné pravomoci. Hnutí SPD odmítá nejen nouzový stav, ale zároveň dávat této vládě a hejtmanům bianko šek na další dva
měsíce.

Předsedkyně Sněmovny Markéta Pekarová Adamová vysvětlila delší časový úsek tak, že nemáme čas se zdržovat bezpředmětnými
politickými debatami každý měsíc…

Připomenul bych jí citát jejího koaličního kolegy Petra Gazdíka ze STAN: „Parlament není, jak říkali Hitler nebo Lenin, žvanírna, která
hlasuje jak na běžícím pásu.“ Když byli v opozici, hovořili politici demobloku o parlamentní demokracii a právu opozice na obstrukce. Nyní
všechno tlačí silou přes de facto zmocňovací zákon. V tomto případě vidíme, že ti, kteří ostatní označují za extremisty či fašisty, se sami
chovají jako fašisté.

Ze strany vlády zaznívají vážně míněná rozlišení, že toto není „špatný“ nouzový stav prosazovaný za pandemie Babišovou vládou, ale
„dobrý“, prosazovaný z humanitárních důvodů. Vidíte vy nějaké rozdíly, které by toto rozlišení ospravedlňovaly?

Ne. Nouzový stav existuje pouze jeden. Znamená nárůst moci vlády bez schválení a kontroly Parlamentu. V podstatě se v současné
situaci jedná o neomezenou diktaturu menšiny vůči většině, jelikož vládní pětikoalici ve volbách nevolila většina voličů, protože milion
hlasů propadlo pro strany, které měly pod 5 %. Arogance, opojení mocí a diktátorské manýry ministrů Stanjury (ODS), Rakušana (STAN)
či předsedkyně TOP 09 Pekarové Adamové jsou do očí bijící.

Ministr vnitra Rakušan (STAN) tvrdí, že tento nouzový stav nikoho z našich občanů neomezuje. Souhlasil byste s tímto tvrzením?

Je to opravdu arogance, drzost, neschopnost a ostuda, když takhle ministr Rakušan lže lidem, místo aby velmi napjatou situaci řešil.
Rakušan moc dobře ví, jak začíná být v souvislosti s uprchlíky zahlcený náš zdravotní systém, stěžují si na to nejen naši občané, kteří
jdou k lékaři, ale už i sami dětští lékaři, že nezvládají. Rakušan moc dobře ví, jaké problémy jsou ve školství, kde rodiče českých dětí,
kteří chtějí přihlásit svoje děti do mateřských škol či na gymnázia, tak slyší od vedení škol, že musejí nejprve počkat na kvóty pro
Ukrajince a až podle toho budou vědět, jestli zbude místo na naše české děti. A například jihomoravský hejtman Grolich (KDU-ČSL) si
pochvaloval, že díky nouzovému stavu by vládní politici mohli ubytovacím zařízením nařídit ubytování ukrajinských uprchlíků. To všechno
nejsou omezení našich občanů?

Jaký má vývoj kauza Stanislava Polčáka?

Hnutí SPD podalo do Sněmovny návrh na svolání mimořádné schůze s názvem „Vysvětlení politického podnikání europoslance a
místopředsedy hnutí STAN Stanislava Polčáka“. Ta by se měla konat v průběhu příštího týdne. Stanislav Polčák požadoval provizi z
veřejných peněz téměř osm milionů korun za prosazení zákona v Parlamentu a účtoval si za jednání s poslanci jiných stran z veřejných
prostředků 47 tisíc korun za hodinu. Ke svolání mimořádné schůze je potřeba 40 podpisů poslanců, a jelikož má SPD 20 poslanců,
požádali jsme hnutí ANO a to připojilo chybějících 20 podpisů.

A tento týden se vyloupl další vládní politický podvodník z politicko-podnikatelského projektu STAN. Veřejně se provalilo, že ministr
školství a místopředseda vládního STAN Petr Gazdík má poloviční podíl ve firmě, která se zabývá správou majetku, stavbami a řízením
investic, přestože mu to zakazuje zákon. Zákon o střetu zájmů ukládá ministrům povinnost ukončit podnikatelské aktivity do 30 dnů od
nabytí funkce. Ministrem je Gazdík od loňského 17. prosince. Gazdík se vymlouvá, že prý „zapomněl“.

Předseda STAN, vicepremiér a ministr vnitra Rakušan, místopředsedové STAN Farský, Polčák, Michalík – doslova všichni z vedení
STAN mají během krátkého účinkování ve vládě finanční a jiné skandály. Kolik toho ještě bude mít tato druhá nejsilnější vládní strana? A
co předseda poslaneckého klubu STAN Josef Cogan? Ten podle mého názoru všechny tyto kauzy kryje. A proč premiér Petr Fiala z
ODS pořád zbaběle mlčí? A kde jsou Reportéři ČT, 168 hodin a Respekt – najednou nemají čas? Kdyby nebyl premiér Fiala srab a chtěl
opravdu pozitivní změnu, ihned odvolá STAN z vlády. Premiér ale ostudně strká hlavu do písku…

Redakci PL můžete podpořit i zakoupením předplatného . Předplatitelům nezobrazujeme reklamy.

https://monitora.cz/


Monitora Media, s.r.o. | monitora.cz 19

Foto: Reprofoto: FCB

Popisek: Tomio Okamura (SPD) při jednání Poslanecké sněmovny
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Regály v Německu zejí prázdnotou, mizí mouka i olej: Stane se to i v Česku?  
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Výrazně podraží pečivo, masné výrobky i máslo. „Jeho cena se v řádu měsíců může přehoupnout přes 80 korun,“ varuje šéf Madety
Milan Teplý. | foto: Koláž Expres.cz

Němci kvůli válce na Ukrajině vzali obchody útokem a na řadě míst už jsou mouka nebo olej nedostatkovým zbožím a regály obchodů
zejí prázdnotou. Situace teď v mnohém připomíná dobu před dvěma lety, kdy o sobě dal poprvé vědět koronavirus. Podobný scénář se
dá očekávat i v Česku. Blíží se Velikonoce, výrobci navíc oznámili výrazné zdražení, které by se mělo týkat pečiva, másla a mléčných
výrobků i masa a uzenin. A tak se dá předpokládat, že se lidé budou chtít předzásobit, než máslo vyjde na 80 korun a kilo chleba na
stovku.

Máslo za 80 korun? Noční můra tuzemských hospodyněk a podle šéfa jihočeské Madety Milana Teplého dost možná realita, s níž se
bude muset spotřebitel smířit už za pár měsíců.

„Zdražuje se každý týden,“ uvedl v Otázkách Václava Moravce.

Na to konto mu lidé vzkázali, že je tím posledním, kdo má brečet na rozlitým mlékem. Protože to byl on, kdo se před pár lety hádal se
zemědělci o halíře a ti teď raději prodávají mléko do Německa, odkud se pak do Česka dováží máslo a jogurty. A byl to také on, kdo chtěl
po vládě, aby prodej mléka přes hranice zakázala.

Bohužel se hladovci nedojedí ani chlebem či tukovým rohlíkem, i jejich cena má podle potravinářů v brzké budoucnosti výrazně vzrůst. O
kolik to bude, není jasné, s prognózami jsou zatím opatrní sami odborníci a ekonomové.

„V současné době není nikdo schopen růst cen predikovat. Museli bychom vědět, kdy skončí vlna zdražování vstupů, tedy energií,
komodit, hnojiv a všeho, co je pro výrobu potřeba,“ konstatovala prezidentka Potravinářské komory ČR Dana Večeřová.

Bochník chleba tak může na nějaký čas zdražit i na 60 korun , na některých místech i více.

„Kdyby byl jeden týden v roce klidně za stovku – neříkám, že to tak bude – asi to zvládneme. Lepší než aby byl do konce roku za
šedesát,“ upřesnil pro CNN Prima News ekonom Petr Bartoň.

Ruku v ruce s tím porostou ceny masa a uzenin. „Výkrm a odchov prasat je velmi energeticky náročná záležitost. V porodnách a při
odchovech musíte selátkům prakticky 24 hodin topit,“ uvedla pro Český rozhlas Plus Večeřová. Mnohým farmářům se tak chov prasat
nevyplatí.

Růžová není ani situace v okolních zemích. Německo , které patří k významným chovatelům, snížilo počet prasnic, na trhu proto nyní
chybí selata. Redukovat chovy navíc plánují i Španělé.

Velkou roli hrají i drahé krmné směsi. Ceny potravinářské pšenice, která se používá při výkrmech hospodářských zvířat, jsou nejvyšší v
historii. Na vině je válka na Ukrajině. Právě ta se spolu s Ruskem na celosvětovém obchodu s pšenicí podílela více než čtvrtinou. Ruská
invaze ovšem dodavatelské řetězce zpřetrhala.

Vepřové a výrobky z něj výrazněji podle výrobců a odhadů ekonomů zdraží už začátkem dubna, a to až o 20 procent . Ceny letí vzhůru
také u hovězího a drůbežího. Například za růstem cen kuřecího masa stojí obavy z ptačí chřipky, která se vyskytla v Evropě, včetně
Česka.

V supermarketu ve městě Asperg ve spolkové zemi Bádensko-Württembersko se zákazníci poprali o 30 litrů slunečnicového oleje ,
informoval server týdeníku Focus. Mnozí obchodníci proto přistoupili k přídělovému systému, který znamená například dvě lahve oleje na
zákazníka.

„Chovejte se prosím solidárně a nakupujte jen to, co potřebujete,“ prohlásil mluvčí německého svazu obchodu s potravinami Christian
Böttcher.

Obchodníci Němce uklidňují, že potravin je dostatek a není důvod k panickým nákupům. Budou je našinci s ohledem na nejistý vývoj na
trhu následovat, nebo bude Česko tentokrát ušetřeno?

Autor: Lukáš Vltavský
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Tomio Okamura: Uprchlíci, zdražování, dávky nepřizpůsobivým, referendum, politické podnikání STAN, nouzový stav, cenzura – můj
rozhovor pro Parlamentní listy:

1) Ze strany občanů čím dál častěji zaznívá nespokojenost, že vláda podceňuje sociální dopady současné situace kolem zdražování a
uprchlíků. Ze strany vlády nejčastěji zaznívá vysvětlení „odmítáme populistická řešení“. Jak je situace podle vás vážná?

Situace je velmi vážná a bude jenom horší. Pomáhat uprchlíkům z Ukrajiny je podle nás správné, ale pouze přiměřeně a na nezbytně
nutnou dobu a po ukončení konfliktu na Ukrajině by se měli vrátit zpět budovat svoji rodnou zemi. V tomto se postoj SPD zásadně liší od
vlády Petra Fialy a od hnutí ANO. Premiér Fiala (ODS) říká, že vláda počítá s tím, že tu drtivá většina Ukrajinců zůstane natrvalo. Pokud
ale nebudou v nejbližších dnech z úrovně vlády přijatá zásadní opatření ve způsobech přijímání, bude naše republika ekonomicky a
sociálně v obrovských problémech, jelikož stát nemá kvůli dosavadním vládám peníze a je velmi zadlužený. Naši občané mají zcela
oprávněné obavy o udržitelnost našeho zdravotního systému, sociálního systému, situaci na pracovním trhu, ve školství a trápí je
zdražování, které vláda odmítá řešit. Opakovaně vyzýváme Fialovu vládu, aby představila, jaký má plán. Vláda ale žádný plán nemá. Je
správné pomáhat, ale nesmí docházet ke snížení úrovně kvality života našich občanů a také ke snížení úrovně poskytování zdravotní
péče a dlouhodobě odkládaných výkonů. Hnutí SPD na to neustále poukazuje a navrhuje konkrétní pozitivní řešení. Vládní pětikoalice
ODS, STAN, KDU-ČSL, TOP09 a Pirátů je ale vůči našim občanům hluchá a slepá a ve sněmovně nás válcuje. Kvůli neschopnosti vlády
řešit zdražování narostl počet nových exekucí o 40% a 30% domácností je existenčně ohroženo. Hnutí SPD bije na poplach, jelikož tato
vláda je pro občany doslova hrozbou. Je potřeba přinutit vládu k demisi. Občané by se měli hlasitě ozvat. Přichází další a další negativní
zprávy, že se má zdražovat i v dalších oblastech, ale vláda nic nedělá.

2) Jaké další zprávy máte na mysli?

Podle prezidentky Potravinářské komory ČR Dany Večeřové letos potraviny zdraží až o 30 procent! Vláda ale na požadavky
Potravinářské komory podle ní nereaguje. Vláda Petra Fialy proti zdražování energií, potravin, pohonných hmot a vlastně úplně všeho
vůbec nic nedělá! Problémy našich občanů vládu nezajímají. Když jsme prosazovali zákon podporující českou potravinovou soběstačnost
v základních potravinách, které lze produkovat na našem území, tak se nám politici nynější vládní koalice jenom vysmívali!

Večeřová též řekla, že situace začíná být velmi kritická. Vyvážíme 50 % pšenice, libanonští obchodníci jsou schopní nabídnout za pšenici
mnohonásobně víc. Do budoucna tak může vzniknout palčivý problém s nedostatkem pšenice i v Česku. Maďarsko i Bulharsko zakázalo
vývoz obilí, ale naše vláda nic… Pečivo se zdražuje a vláda nic pro naše občany neřeší.

Potravinářství by podle Večeřové pomohlo snížení DPH na paliva a snížení spotřební daně na paliva. Silniční daň nebo zrušení biosložky
jsou podle ní zanedbatelné položky. To hnutí SPD říká dávno! Vláda podle ní hodila zemědělství a potravinářství přes palubu. „Jestliže
má pořád někdo dojem, že když si to nevyrobíme, tak si to dovezeme, nedovezeme. Viděli jsme to na covidu a jsme závislí na dovozech.
Tomuto sektoru by se měla věnovat daleko větší pozornost, protože živí lidi,“ řekla Večeřová. Musím s ní naprosto souhlasit.

Lidé v ČR ale i tak kvůli nečinnosti současné vlády Petra Fialy musí nadále platit spekulativně předražené ceny energií, pohonných hmot
a potravin, zatímco vlády ostatních evropských zemí občanům účinně pomáhají a zlevňují.

Podle ekonoma Lukáše Kovandy růst inflace zdaleka nekončí, na konci roku by prý mohla dosáhnout až 15 procent. To víceméně říká i
guvernér České národní banky Jiří Rusnok. Nečinnost vlády Petra Fialy přichází občany doslova pěkně draho.

3) Poslanci vládní koalice ve čtvrtek odmítli zákon SPD na ukončení zneužívání sociálních dávek tzv. nepřizpůsobivými. To se Vám určitě
nelíbilo, že?

Ano, poslanci vládní koalice Petra Fialy hlasováním ODMÍTLI zákon SPD na ukončení zneužívání dávek tzv. nepřizpůsobivými. Náš
zákon by přitom přinesl úsporu půl miliardy korun, které SPD navrhuje přesunout na podporu a pomoc slušných lidí v souvislosti se
zdražováním. Vládní koalice ODS, STAN, KDU-ČSL, TOP09 a Pirátů kašle na naše slušné občany. A za SPD říkám, že budeme dál ze
všech sil bojovat za to, abychom ukončili zneužívání dávek nepřizpůsobivými. Je otřesné, že pro nepřizpůsobivé vláda peníze má, ale
pro slušné občany ne.

Ve Sněmovně se také začal projednávat zákon SPD o referendu. Ještě nedošlo na hlasování, ale je smutné, že jak poslanci vládní
koalice, tak i hnutí ANO již řekli, že zavedení referenda nepodpoří. Přitom je Česká republika poslední ze dvou zemí v Evropské unii, kde
občané nemají možnost hlasovat v referendu. Potvrzuje se, že SPD je jedinou skutečnou opozicí v Parlamentu a jako jediní bojujeme za
svobodu a demokracii pro občany.

4) Co říkáte na kauzu „osm milionů pro Polčáka za zákon“?
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Europoslanec a místopředseda vládního STAN Stanislav Polčák žádal osmimilionovou provizi z veřejných peněz za to, že pomohl
prosadit zákon odškodňující obce okolo Vrbětic kvůli výbuchům! Navíc si účtoval 47 tisíc korun za hodinu za jednání s poslanci ve
Sněmovně! Fakturoval si obcím i za setkání s poslanci SPD. Takže STAN kšeftuje se zákony? Pro hnutí STAN Víta Rakušana, které se
jeví ve světle těchto informací jako politicko-podnikatelský projekt, je to další kšeftařská kauza. Připomeňme kauzu netransparentních
sponzorů hnutí STAN z Kypru spojenou s Rakušanovým spolupracovníkem a místopředsedou STAN Věslavem Michalikem či to, jak se
tehdejší poslanec STAN Jan Farský vykašlal na své voliče a šel raději pracovat do USA…

Šokující je, že Polčák si řekl o miliony korun za to, že pomohl prosadit zákon! Takže to vypadá, že pro politiky STAN je politika jen věcí
byznysu a kšeftu! Polčák by měl okamžitě rezignovat na mandát europoslance! Předseda STAN a ministr vnitra Vít Rakušan ho k tomu
ale nechce vyzvat! Premiér Petr Fiala také mlčí…

De facto provizi více než milion korun má v této souvislosti dostat i starosta Vlachovic na Zlínsku Zdeněk Hověžák ze STAN. Starostovi
Vlachovic navrhli tuto odměnu další politici STAN. A nedostává pan starosta za to, že má hájit zájmy občanů své obce, plat? To musí
dostávat ještě de facto provize?

Pro úplnost dodám, že pro tento zákon odškodňující obce okolo Vrbětic kvůli výbuchům, hlasovali všichni poslanci SPD, protože chceme
pomáhat občanům postiženým výbuchy. Poslanec Polčák nám všem ale neřekl, že z toho má milionové provize… Podle mého názoru
vidíme, že STAN si z veřejných peněz udělali via facti soukromé podnikání a soukromé zisky. Kvůli této kauze provizí politiků STAN
budeme svolávat mimořádnou schůzi Sněmovny. Také připomeňme, že Rakušanův kamarád, právník Tomáš Kasal, bral bez výběrového
řízení od kolínské radnice miliony, když byl Rakušan starostou Kolína. O Kasalovi se navíc psalo, že je usvědčený plagiátor!

5) Několikrát jste se pokusili téma dostat na jednání Poslanecké sněmovny, koalice ale vždy projednávání zablokovala. Ministr financí
Zbyněk Stanjura označil váš zájem za „blbé otázky“ a uvedl, že si máte zvykat, že premiér vám na takové otázky odpovídat nebude…

Vládní koalice má poněkud svérázný přístup k parlamentní demokracii… Vidíme, že ruka ruku myje. Premiér Petr Fiala, když jsem ho na
to přímo zeptal, mi srabácky odmítl odpovědět a odmítl odsoudit jednání politiků STAN. To si pamatujeme i v případě kyperských
sponzorů STAN. Premiér Fiala kryje průšvihy svých koaličních partnerů. Když se ptám na veřejné peníze, které patří občanům, tak to
jsou „blbé otázky“? Každý, ať si udělá obrázek o politicích demobloku sám.

Místopředseda STAN Petr Gazdík navíc Polčáka omlouval s tím, že prý to byla smlouva, že prý měl na to smlouvu, že to je prý normální.
Tak proč nám tu smlouvu tady neukázal předem, před tím, než jsme o tom zákonu hlasovali? Proč nám tedy poslanci hnutí STAN
neoznámili střet zájmů a neoznámili nám tady předem, že místopředseda hnutí STAN Polčák, když se tento zákon prosadí, tak za to má
dostat osm milionů z veřejných peněz?

Politici dostávají přece plat za to, aby hájili program a zájmy voličů, kteří je zvolili a je šílené, aby dostávali navíc provize za to, že prosadí
nějaký zákon. Snaha takové jednání legitimizovat vede k politické korupci.

6) Také jste kritizoval cestu předsedkyně sněmovny Pekarové-Adamové a dalších politiků do Dubaje...

Udělala si tam výlet za peníze daňových poplatníků. Navíc na konci ledna už byla v Dubaji jiná početná delegace vedená ministrem
průmyslu Jozefem Síkelou. Takže proč tak v krátké době další cesta? Ona vyzývá občany k úsporám, ale sama si za veřejné peníze
užívá každý den luxusu plnými doušky v novém státním BMW sedmičkové řady za miliony. Já když jsem byl ve vedení Sněmovny, tak
jsem jako jediný jezdil na základě svého rozhodnutí ve Škodovce, a také jsem možnost jezdit v BMW. Pekarová-Adamová vysává
veřejné peníze úplně na drť, nechává si ve Sněmovně nosit od číšníka jídlo k sobě do kanceláře se stříbrným poklopem. Ani neobědvá v
jídelně s poslanci dole. Strašné pokrytectví. Vládní představitelé kážou vodu, ale pijí víno plnými doušky a jsou hluboce ponořeni v
korytech.

7) Vláda chce v souvislosti s uprchlíky z Ukrajiny požádat o prodloužení nouzového stavu až do konce května, ačkoliv doposud se vždy
respektovalo, že je prodlužován maximálně o měsíc. Je to podle vás správné, dát vládě na mimořádná opatření bianco šek na dva
měsíce?

Hnutí SPD odmítá nouzový stav a odmítáme vládou navržené prodloužení nouzového stavu, jelikož veškerá opatření lze řešit
prostřednictvím stávající krizové legislativy bez nouzového stavu, např. vyhlášením stavu nebezpečí. Nouzový stav umožňuje vládě
nařídit lidem ubytování ukrajinských uprchlíků a dělat veřejné zakázky bez výběrového řízení. Ministr vnitra Vít Rakušan (STAN) lhal,
když říkal, že se nouzový stav nebude našich občanů týkat. Opak je pravdou.

8) Ministr spravedlnosti Pavel Blažek v rozhovoru pro Seznam Zprávy uvedl, že vznikne zákon, který umožní vypnutí „dezinformačních
serverů“…

Pojem dezinformace není nikde definován a umožňuje snadné zneužití na umlčení kritiky. Zásadně odmítáme protiústavní potlačování 
občanských práv tak, jak je provádí současná vláda pětikoalice Petra Fialy, aby tak znemožnila kritiku vlastní neschopnosti řešit skutečné 
problémy českých občanů a udržela monopolní postavení svých lží. Odmítáme cenzuru pod falešnou záminkou, že „Česká republika je
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ve válce“. Je to lež, válečný stav u nás vyhlášen nebyl a argumentace o hybridní válce se dá zneužít kdykoliv.

Předmětem vládních sankcí nejsou prokazatelné lži, ale jiné názory a publikování faktů, která jsou potlačována. Současná vláda navíc
vyhrožuje sankcemi za slovní projevy pod falešnými záminkami, zatímco vládní lživá propaganda pokračuje. Nechceme politické procesy
a politické vězně v České republice. Nesmíříme se s potlačováním demokracie a plíživým nástupem totality v České republice. Hnutí
SPD bude nadále bojovat za svobodu a demokracii v ČR.
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komora České republiky

31.03.2022

Odpady

Recyklace

Česká republika má jedny z nejlepších výsledků třídění odpadů v rámci celé EU. Co se týká PET lahví, umíme již nyní vytřídit dokonce 8
z 10 lahví uvedených na trh. Do roku 2029 máme vytřídit 9 z 10 PET lahví. Vytříděný PET se úspěšně recykluje v řadě odvětví průmyslu
(textil, automotiv a další). Odborníci mají jasno jak dosáhnout stanovených cílů a jak pokračovat ve vysokém stupni recyklace PET.
Objevují se zde ale i jiné motivace, které chtějí doposud tržně obchodované a cenné PET lahve vymanit z tžního prostředí a z dosavadní
úspěšné recyklace.

HISTORIE ZÁLOHOVÁNÍ PET LAHVÍ V ČR

V minulosti (90. léta) již byly PET lahve v ČR zálohovány (1,5 l - Coca-Cola, Pepsi Cola), ale bylo od toho upuštěno. Následně
Ministerstvo životního prostředí připravovalo v roce 2009 návrh zákona, kde měly být zálohy znovu prosazeny (ministr Martin Bursík).
Tento návrh však nebyl po široké diskuzi a řadě argumentů realizován. Mezi velmi aktivní kritiky zavedení záloh tehdy patřilo České
sdružení pro obaly a životní prostředí, Svaz minerálních vod, Svaz výrobců nealkoholických nápojů, Potravinářská komora ČR a mnoho
dalších. Řadu analytických materiálů zajišťovala i autorizovaná obalová společnost EKO-KOM, a.s. V médiích bylo v této souvislosti
zmiňováno, že na základě studie není pro zavedení záloh na PET lahve a další obaly důvod [1] . Se zavedením záloh na PET lahve a
plechovky nesouhlasil např. ani Svaz obchodu a cestovního ruchu, podle kterého by tato povinnost výrazně zkomplikovala život zejména
malým obchodníkům: "Byli by nuceni vynakládat finanční prostředky na sběr prázdných nápojových obalů, a to buď zakoupením
automatu, či najmutím další pracovní síly."

Celá diskuze roku 2008-2009 skončila faktickou společenskou dohodou, že výsledků podobných, jako dává zálohový systém, se
dosáhne spoluprací výrobců obalů, tedy i nápojového průmyslu, s obcemi a odpadovými firmami na intenzivním tříděném sběru plastů.
Této dohodě byly přizpůsobeny investice odpadových firem i měst a obcí do infrastruktury tříděného sběru, sběrových nádob, svozové
techniky i dotřiďovacích zařízení. Tyto investice do systému probíhaly posledních 12 let.

Když by se zálohy před deseti lety zavedly, byly by investice do infrastruktury prováděny zcela jinak. Jinak by se organizoval i tříděný
sběr. Po společenské dohodě byla infrastruktura v celém řetězu nakládání s odpady vytvořena na téměř dvojnásobný objem tříděného
sběru (plastů), než by byla potřebná, kdyby v něm nebyl zálohovaný nápojový PET. Část této infrastruktury byla budována s použitím
dotací z operačních programů, kde u některých dosud platí podmínky udržitelnosti, zejména v množství vytříděného plastu .

Při případném zavedení povinných záloh tak hrozí i přímý finanční dopad vracením dotací, které by zvažovaným krokem části
nápojového průmyslu, pokud by byl vynucen státem (legislativou), mohly být znehodnoceny. Již nyní se přitom ukazuje, že provedené
investice do systému třídění odpadů v obcích a městech jsou a budou velmi potřebné i v budoucnu, neboť Česká republika se zavázala
ke splnění vysokých cílů směrnic balíčku oběhového hospodářství Evropské komise z roku 2018. Ty jsou stanoveny pro všechny
komunální odpady. Nikoli jen pro vybrané nejlépe vytříditelné a nejlépe recyklovatelné složky obsažené v nich, jako např. PET
(polyethylentereftalát).

LEGISLATIVA EVROPSKÉ UNIE

Balíček směrnic k oběhovému hospodářství - CEP (circular economy package)

Směrnice Evropského parlamentu a Rady o odpadech

zajistit recyklaci komunálních odpadů na 55 % v roce 2025, 60 % v roce 2030 a na 65 % v roce 2035

Směrnice Evropského parlamentu a Rady o obalech a odpadových obalech (nová pravidla pro výpočet dosažení cílů recyklace a nové
cíle pro recyklaci)

Veškeré obaly

Plast

Dřevo

Železné kovy
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Hliník

Sklo

Papír a lepenka

do 2025

65%

50%

25%

70%

50%

70%

75%

do 2030

70%

55%

30%

80%

60%

75%

85%

Směrnice o jednorázových plastech - SUP (single use plastic)

Směrnice Evropského Parlamentu a Rady o omezení dopadu některých plastových výrobků na životní prostředí

cíl dosáhnout tříděného sběru nápojových plastových lahví na jedno použití 90 % do 2029, s dílčím cílem 77 % v roce 2025

cíl od roku 2025 mají PET lahve obsahovat alespoň 25 % recyklovaného PET a od roku 2030 mají PET lahve obsahovat alespoň 30 %
recyklovaného PET

ZAHRANIČNÍ ZKUŠENOSTI

MŽP prezentovalo [2] , že celosvětově pouze 15 % zálohových systémů by splnilo cíl pro tříděný sběr 90 % (ze směrnice SUP). Je tedy
zřejmé, že dosažení cíle požadovaného směrnici SUP (90% do roku 2029) pomocí zavedení zálohového systému je značně nejisté.

V některých evropských zemích funguje systém zálohování PET lahví i plechovek. Zálohované PET lahve mají třeba v Dánsku nebo
Německu. Nově v tomto roce schválili zálohy na veškeré nápojové lahve a plechovky v Anglii.

V Německu jsou lahve zálohované, takže se jich vrací plných 98 %, platí záloha 0,25 eura (necelých sedm korun). MŽP však v této
souvislosti v médiích uvádělo [3] , že ,,případ Německa je jediným v Evropě, kdy se zálohování PET láhví zavedlo již v době existence
systému kontejnerového sběru odpadů z obalů. Motivem k jeho zavedení v Německu byla snaha o zvýšení prodeje nápojů v opakovaně
použitelných obalech , což se paradoxně nepodařilo. Za 15 let fungování tohoto systému mají Němci návratnost jednocestných PET láhví
vyšší než 90 procent, což je určitě dobrý výsledek. K tomu je však třeba doplnit, že se jedná pouze o PET lahve. Naopak třídění, a tedy i
recyklace všech odpadních plastů měla v Německu spíše sestupnou tendenci [4] ."

S příliš vysokými náklady na zálohový systém bojuje Litva, která zavedla zálohový systém v roce 2016. Výška zálohy je 0,10 EUR. 
Statistiky zálohového systému nápojových obalů ukazují, že náklady na tunu odpadu uvedeného na trh jsou 927EUR, přitom na tunu 
vysbíraného a materiálově zpracovaného (recyklovatelného) odpadu náklady představují sumu 976 EUR. V systému Zelený bod (RZV)
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náklady na tunu odpadu uvedeného na trh jsou 120 EUR, přitom na tunu vysbíraného a materiálově zpracovaného odpadu
(recyklovaného) náklady představují sumu 300 EUR. Tyto náklady jsou dvojnásobkem výšky oproti původním nákladům před spuštěním
zálohového systému, kde tuna odpadu uvedeného na trh stála 60 EUR a náklady na sběr a recyklaci tuny odpadu byly ve výšce 130
EUR [5] .

Od 1. ledna 2022 se na Slovensku má spustit zálohový systém na jednorázové nápojové obaly (plastové lahve a plechovky). Ještě před
samotným spuštěním zálohového systému se však objevuje řada problémů (mj. nutnost přenastavit cíle a standardy sběru v obcích,
obavy z neochoty občanů třídit jiné plastové obaly, apod.).

Ověřitelný fakt, že splnění evropských cílů sběru PET lahví lze standardně dosáhnout rozvojem efektivní sítě třídění v rámci státu a tedy
bez vynuceného zavedení záloh, dává zkušenost a aktuální čísla z Belgie [6] . V Belgii již v roce 2020 dosáhli stávajícím plošným
systémem třídění výsledků sběru v míře 92 %. Podstatný je také další ověřitelný fakt z tohoto státu, a to že ve stejném roce šlo plných 54
% recyklátu PET zpět do nových PET lahví. Neplatí tedy často uměle šířené informace, že stávající systém nemůže nasměrovat
potřebné množství rPET zpět do výroby. Jde jen o vyvážení poptávky s nabídkou a o aktivní přístup na straně obalového průmyslu.

SOUČASNÁ SITUACE V ČR

V současné době jsou PET lahve sbírány v rámci tříděného sběru v obcích. Obce dostávají od autorizované obalové společnosti
EKO-KOM, a.s. (EKO-KOM), za vytříděné obalové odpady finanční odměny. Jedná se o dlouhodobě stabilně fungující systém třídění a
recyklace obalových odpadů (podle výroční zprávy EKO-KOM, a. s., za rok 2020 bylo celých 76 % všech obalů uvedených na trh
vytříděno a předáno dalšímu k využití) [7] .

ČR má s ohledem na dlouhodobě budované investice do třídění jeden z neúspěšnějších systémů třídění obalových odpadů v Evropě.
EKO-KOM prezentuje v médiích, že ČR dosahuje již 82 % třídění nápojových PET obalů. [8] Rovněž podle MŽP [9] : ,,ČR již dnes plní
nové evropské cíle, které stanovují povinné množství vytříděných PET lahví k roku 2025." Investice do vysokých nákladů na zavedení
de-facto paralelního zálohového systému tak nedávají v této situaci smysl. V případě potřeby dalšího navýšení výsledků třídění, lze ve
stávajícím systému dále zvážit možnost zaměřit se i na dotřídění dalších typů odpadů z obcí a měst. Je to jen otázka technologického
nastavení třídících procesů.

Projekt, který má vyhodnotit a zefektivnit systém sběru a recyklace PET lahví zavedením záloh, prosazují dlouhodobě Karlovarské
minerální vody, které jsou rovněž hlasitým zastáncem povinného zavedení záloh. Tato společnost si k dané problematice zadala analýzu
u Institutu Cirkulární Ekonomiky (INCIEN, Soňa Jonášová) [10] . Ministerstvo životního prostředí si jakožto stát, zadalo objektivizovanou
analýzu u Centra ekonomických a tržních analýz (CETA). Systém zálohování PET lahví představený iniciativou Zálohujme.cz vyhodnotila
státem poptaná studie CETA v roce 2019 jako nevhodný k zavedení v ČR [11] : ,,Klade nároky na spotřebitele, obchodníky a obce a je
rizikem pro zavedený funkční systém třídění. Ten ČR dlouhá léta budovala a byla do něj investována spousta peněz. Současně patří k
nejlépe fungujícím systémům na třídění obalů a je nejlépe fungujícím systémem na třídění plastů v EU." Ministerstvo životního prostředí
se na základě závěrů této studie nepřiklonilo k povinnému zavedení záloh na PET lahve v rámci přípravy balíku nové odpadové
legislativy (účinnost od 1. ledna 2021). Poslanecká sněmovna následně rovněž nepodpořila povinné zavedení záloh na PET lahve.
Sněmovna souhlasila s logickou možností fungování záloh, jakožto dobrovolného nástroje, pro který se může rozhodnout svobodně
každý výrobce, pokud to uzná za vhodné.

V listopadu 2021 se k prosazení povinného zálohování PET lahví a plechovek mediálně přidaly ještě další velké nápojářské společnosti,
a to Coca Cola, Kofola a Plzeňský Prazdroj. Tyto společnosti pak zaslaly vybraným politikům otevřené dopisy k prosazení jejich
obchodního záměru - povinného zálohování. Jako základní sdělovaná motivace k zavedení záloh je dle těchto společností sdělována
potřeba dosažení cirkularity jejich obalů a splnění stanovených cílů evropských směrnic. V tomto směru se nabízí otázka, proč těmto
čtyřem velkým výrobcům nestačí stávající možnost dobrovolného zavedení záloh na své produkty. Ta by jim nepochybně zajistila sběr
většiny jejich konkrétních obalů a možnost jejich cirkularity ve vlastním ostrovním systému. Jejich tvrzená motivace k ochraně ŽP by tedy
byla naplněna. Jak již bylo uvedeno, stávající zákon toto jednoznačně umožňuje. Uvedené společnosti nicméně požadují zavedení
povinného zálohování vůči všem občanům. Požadují tedy zavedení zákazu prodeje nezálohovaných obalů, což znamená zrušení
dosavadního práva spotřebitele na výběr, v jakém obalu si to které zboží koupí. A to je již zásadně jiná otázka, zda zde existuje objektivní
potřeba brát plošně spotřebitelům jejich základní právo na výběr.

Takovéto vynucovací a represivní opatření má totiž samozřejmě i své tržní dopady, má také své obchodní, marketingové a konkurenční
dopady, jak na každého jednotlivého spotřebitele, tak také např. i na menší výrobce, na malé obchody v malých obcích, apod.

Strategický rámec cirkulární ekonomiky České republiky 2040 (Cirkulární Česko 2040) [12] schválený vládou ČR dne 13. 12. 2021:

Co se týče zavádění zálohových systémů, je ve znění CČ2040 na doporučení OECD přímo uvedeno: ,,Zvážit možnosti vytvoření 
zálohových systémů, které zajistí odpovídající úrovně sběru, popř. opětovného použití, zejména výrobků s nebezpečným obsahem," 
napsala ČTK za MŽP Dominika Pospíšilová. [13] "Strategický rámec cirkulární ekonomiky České republiky 2040 dlouhodobě 
připravujeme ve spolupráci s OECD, Evropskou komisí a mnoha subjekty na národní úrovni. Prošel veřejnou konzultací, on-line
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seminářem se širokou účastí, ale nikde, ani během dalších diskusí, téma zálohování PET lahví nebo plechovek nijak zřetelně
nezaznívalo, a to ani od signatářů otevřeného dopisu," sdělila Pospíšilová. "Někteří z nich paradoxně zasedají přímo v naší pracovní
skupině ke Strategickému rámci cirkulární ekonomiky České republiky 2040," doplnila.

"MŽP jednoznačně ve svých strategických dokumentech preferuje a bude preferovat cestu předcházení vzniku odpadů a odstraňování
zbytečných bariér recyklace nápojových obalů samotnými výrobci," napsala pak také Pospíšilová. "Konkrétně máme na mysli například
potahování PET lahví nerecyklovatelnými fóliemi, zbytečné barevné modifikace, které jsou pravou příčinou potíží s recyklací, ne způsob
sběru daného obalu," uzavřela.

Podle MŽP je jednoznačně třeba zajistit systémové řešení, které povede ke splnění všech cílů oběhového hospodářství, ke kterým se ČR
zavázala:

MŽP už dříve uvedlo, že současný systém sběru je funkční, plošné a povinné zálohování PET lahví a plechovek odmítá. Resort se mimo
jiné obává, že by při vyřazení PET lahví z tříděných kontejnerů klesla vůle lidí třídit ostatní komunální odpady. Tedy odpady, k jejichž
vysoké míře recyklace se Česká republika zavázala.

Potřeba pokračování a dalšího rozvoje stávajícího systému třídění komunálních odpadů v obcích a městech se ukazuje jako zcela
zásadní pro možné naplnění závazných cílů balíčku oběhového hospodářství Evropské unie z roku 2018. Subjekt, který je za splnění
části cílů týkajících se obalového průmyslu v České republice odpovědný, tedy autorizovaná obalová společnost EKO-KOM, vytvořil v
roce 2020 strategii k možnému naplnění cílů, ke kterým se Česká republika zavázala. Strategie nese jméno Strategie 21. Tato strategie
byla připomínkována a následně odsouhlasena i dalšími klíčovými subjekty k sektoru odpadového hospodářství, který je nezbytný pro
možné splnění definovaných cílů, neboť je z velké části bude fyzicky naplňovat, nebo k jejich naplňování bude zásadní měrou přispívat.
Konkrétně byla Strategie 21 odsouhlasena jak Českou asociací odpadového hospodářství (ČAOH), tak Spolkem veřejně prospěšných
služeb (SVPS), Sdružením komunálních služeb (SKS), ale i Českou asociací oběhového hospodářství (ČAObH). Tuto strategii rovněž
připomínkoval a odsouhlasil Svaz města a obcí České republiky (SMO ČR), neboť obce a města jsou jakožto producenti komunálních
odpadů klíčovým prvkem možného naplnění závazných cílů evropských směrnic k oběhovému hospodářství. Strategie 21 předpokládá
potřebu dalšího rozvoje a intenzifikace stávajícího systému třídění a recyklace komunálních odpadů.

POZITIVA, NEGATIVA A DOPLŇUJÍCÍ KOMENTÁŘE Z PRAXE K ZAVEDENÍ ZÁLOHOVÁNÍ PET LAHVÍ V ČR

(argumenty jsou velmi podobné i pro kovové obaly)

POZITIVA:

Zálohování PET lahví je spojeno s vysokou procentuální úrovní jejich sběru.

Zálohování je podle jeho zastánců cesta i k vyšší míře recyklace PET lahví. Recyklační průmysl v porovnání s ostatními plasty jeví o PET
lahve největší zájem.

Ekologové rovněž uvádějí argument, že část spotřebitelů by mohla záloha a komplikace s ní spojené odradit od nákupu nápojů v PET
lahvích úplně.

Některé povinné osoby v rámci současné tzv. ,,autorizované obalové společnosti" opakovaně kritizují dosavadní monopolní systém
plnění povinností sběru a využití obalů a chtějí jeho změnu. Zavedení zálohového systému může pro některé z nich být chtěnou volbou.

NEGATIVA:

Zavedení zálohového systému povede pouze k možnému splnění cílů vytyčených jednou evropskou směrnicí SUP (single use plastic).
Zatímco vylepšení dosavadních systémů třídění odpadu v obcích, doplněné o různé míry dotřídění směsného komunálního odpadu,
povede ke splnění širších cílů vytyčených evropskými směrnicemi CEP (circular economy package) i SUP (single use plastic). V případě
zavedení zálohování by tedy reálně hrozilo, že cílů požadovaných CEP nebude v ČR dosaženo. To je zcela reálné riziko, které si však
Česká republika nemůže dovolit.

Z hlediska cílů směrnic CEP i SUP dosahuje nejlepších výsledků varianta zahrnující kombinaci současného systému tříděného sběru
spolu s odtříděním vhodných frakcí využitelných odpadů ze směsných odpadů, které je aplikováno na 100 % směsného komunálního
odpadu. Vyplývá to z kalkulací [14] uvedených ve Studii dopadů zavedení zálohového systému na nápojové obaly z PET, kterou si u
CETA zadalo MŽP.

Zálohování PET lahví by znamenalo pro spotřebitele zkomplikování současného způsobu třídění odpadů. Znamenalo by to skladování 
PET lahví doma. Přitom síť kontejnerů je v současné době velmi hustá a snadno dostupná a spotřebitel je na stávající systém třídění 
navyklý. Navíc v řadě obcí a měst se velmi rychle rozvíjí systém ,,door to door", kdy občané mají své sběrné nádoby přímo v rodinných 
domech, což systém třídění činí prakticky nejefektivnějším vůbec. Naopak aby automaty mohly lahve identifikovat, bude velmi
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pravděpodobně nutné, aby byla lahev vložena ,,nedeformovaná", což představuje problém pro spotřebitele při skladování lahví a
manipulaci s nimi.

Případné zavedení zálohování PET lahví by se muselo vypořádat s řadou problematických situací v praxi u povinných osob podle zákona
o obalech. Zákon o obalech např. v § 9 stanoví, že ,,Osoba, která uvádí na trh nebo do oběhu výrobky ve vratných zálohovaných obalech
prodejem spotřebiteli v provozovně, je povinna zajistit, aby tyto vratné zálohované obaly byly v této provozovně vykupovány po celou
provozní dobu". Jakým způsobem by se řešilo zálohování např. u malých obchodů, stánků, hotelů, restaurací a občerstvení? Pokud by
pro tyto provozy byla z praktických důvodů (prostor na uskladnění atd.) výjimka z výkupu zálohovaných PET lahví. Povede to ke snížení
efektivnosti zálohových systémů. Rovněž by to představovalo zásah do ochrany spotřebitele, který má právo dostat zpět svoji zálohu v
místě prodeje.

Obchodníci budou muset investovat značné částky do automatů, zaměstnanců i prostor pro skladování lahví. Další náklady navíc bude
samozřejmě představovat i např. samostatná doprava PET lahví na třídící linky či do zpracovatelských zařízení. Zvláště v případě malých
obchodníků by zálohování způsobilo značné potíže, jak již dříve komentoval Svaz obchodu a cestovního ruchu, či Asociace českého
tradičního obchodu.

Další zatížení malých obchodů v obcích. Obchody budou postaveny před problém, do jaké míry nabízet výrobky v zálohovaných obalech
a nést pak komplikace a náklady se zálohami spojené. To by mohlo vést k užší nabídce výrobků a odlivu zákazníků, což zhorší již tak
obtížnou situaci v malých obcích. Naopak to znamená zvýhodnění pro velké obchody ve větších městech, které tímto mohou přijít o svoji
konkurenci v podobě malých obecních obchodů.

Hrozí riziko, že pokud budou PET lahve spotřebitelé kvůli finanční motivaci nosit zpátky do obchodu, sníží se motivace třídit ostatní
plastové odpady. Tím by došlo koslabení současného osvědčeného systému třídění všech druhů plastů (a nejen plastů), který má v ČR
velmi dobré výsledky a také k omezení možnosti splnit evropské recyklační cíle pro komunální odpady. Touto negativní zkušeností v
minulosti prošlo např. Německo, kde po zavedení systému zálohování PET lahví poklesla míra recyklace plastových obalových odpadů
[15] (o 11%). To si nyní ČR nemůže v žádném případě dovolit. A nemohou si to dovolit ani obce a města, která mají nově cíle třídění
dokonce právně závazně stanovené v nové odpadové legislativě a mají je stanovené na skutečně vysoké míry až 70 %.

Zálohový systém se má týkat pouze jednocestných (nikoliv opakovaně použitelných) PET lahví. Jinými slovy to znamená, že vykoupené
lahve se v žádném případě znovu nenaplní a nepoužijí, tak jak je tomu např. u pivních lahví. Je třeba podtrhnout, že PET lahve, které se
v zálohovém systému vyberou, skončí technicky ve stejných procesech nutné úpravy jako PET lahve ze žlutých kontejnerů z obcí a měst.
Faktická ekologická přidaná hodnota zálohového systému PET v podmínkách ČR tak není zřejmá.

Pokud by PET lahve místo ve žlutých kontejnerech obecních systémů končily na základě zálohy u obchodníků, poškodilo by to v
konečném důsledku finančně obce (nebudou dostávat finanční odměny za vytříděné obalové PET odpady). Obcím se pak třídění plastů
nebude finančně vyplácet. Zavedení systému zálohování by převedlo PET lahve ze žlutých kontejnerů v obcích do jiného materiálového
toku, který je i jinak financován. Doplatil by na to dosavadní systém tříděného sběru v ČR a jeho účastníci, včetně občanů. Není tedy
jasné, jaký celospolečenský finanční přínos by takové řešení mělo mít. Obce přitom vzhledem k nové odpadové legislativě (tzv. třídící
cíle) investovaly značné částky na vylepšení svých obecních systémů odpadového hospodářství, např. pořízení barevných nádob k
rodinným domům, či pytlové způsoby sběru vytříděných složek komunálního odpadu. A to často i za dotace z Operačního systému ŽP
(např. Turnov získal bezmála 6 milionovou dotaci [16] ). Z vyjádření Svazu měst a obcí ČR: ,,Jelikož záměr na zálohování PET lahví tak,
jak byl představen KMV, je v podstatě jen přesměrování toku odpadů od občanů mimo komunální systémy nakládání s odpady, tj. mimo
vytvořenou a zavedenou strukturu třídění odpadů, vnímáme jej jako zásadně ohrožující odpadového hospodářství měst a obcí ČR". [17]

Zavádět povinné zálohy na jeden z nejlépe vytříditelných a nejlépe recyklovatelných materiálů, se kterým objektivně nejsou žádné
problémy jak z hlediska sběru, tak z hlediska recyklace, nedává z celospolečenského, ani z finančního hlediska smysl. I MŽP uvádí
argument, že ,,PET lahve pro svou atraktivitu po dotřídění do značné míry financují recyklaci dalších plastů, které jsou méně zajímavé jak
po stránce ekonomické, tak i technologické. Dá se tedy očekávat, že by zavedení záloh na PET lahve prodražilo nakládání a recyklaci
ostatních plastů. To by mělo negativní ekonomický dopad na dotřiďovací linky i na obce" [18] . Ve svém důsledku by to logicky mělo i
negativní dopad na cíle evropského balíčku oběhového hospodářství (CEP).

Negativní zásah do ekonomiky fungujících zařízení pro nakládání s odpady, zejména dotřiďovacích linek a zpracovatelských zařízení.
Zavedení zálohového systému se dotkne nejen obcí, ale i svozových společností, jak komunálních, tak privátních. Došlo by k přetrhání
současných vazeb odbytu těchto materiálů, který dnes již končí v recyklačním průmyslu.

Z důvodu nutnosti plnit i cíle ze směrnice CEP (viz výše) je provoz dotřiďovacích linek důležitý. V přípravě jsou projekty na významné
rozšíření a modernizaci jejich kapacit. Zavedení povinného zálohování by změnilo množstevní potřeby a ekonomiku těchto zařízení
nezbytných ke splnění závazných evropských cílů ke komunálním odpadům. Ohrozilo by to fungování jak dosavadních třídících linek, tak
vznik nových třídících linek. I zkušenost z již citované Belgie jasně ukazuje, že třídící linky jsou pro splnění vysokých evropských cílů
oběhového hospodářství jedním z klíčových prvků.
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Autorizovaná obalová společnost EKO-KOM nesmí nakládat s obaly. Nesmí je vlastnit, nesmí je zpracovávat. Je to uvedeno přímo v
zákoně o obalech. Je to tam proto, aby tříděné odpadové komodity byly v tržním prostředí a mohly být předmětem tržní konkurence, jak
technologické, tak obchodní. Povinnými zálohami na specificky nejlépe recyklovatelné komodity typu PET, by se zcela nelogicky šlo
přesně opačným směrem. Směrem jednoznačně negativním z pohledu trhu a volné soutěže. To by samozřejmě mohlo vyhovovat
obchodním zájmům několika největších nápojářských společností, které povinné zálohování aktuálně prosazují. Celospolečensky se však
evidentně jedná o negativní a netržní posun.

Při zavedení zálohového systému se komodita PET vyjme z tržního prostředí a bude ve vlastnictví nápojového průmyslu.

Stávající recyklační průmysl, pro který byla tato dosud tržně obchodová surovina nutná k procesům recyklace o tuto surovinu přijde -
přijde tak o dosavadní možnost recyklace; proč by měla být jedna recyklace lepší, než druhá; vždyť je to přeci stále recyklace.

Pokud by se měla varianta povinného zavedení zálohového systému dále zvažovat, je třeba vyhotovit podrobné analýzy dopadů na
segmenty průmyslu, které doposud PET hojně využívaly k recyklaci - autoprůmysl, textilní průmysl, apod.

Stávající systém má jednoznačně potenciál k zajištění toho, že množství PET potřebné pro splnění cílů využití rPET pro výrobu nových
PET lahví se ve stanovených letech naplní. V případě potřeby je toto možno definovat.

Zavedení zálohového systému logicky vede k navýšení potřeby dopravy. Namísto společného svozu všech vytříděných plastů, tak jako
doposud, se nově budou navíc svážet i odděleně sbírané PET lahve ze zálohového systému. Při navýšených dopravních potřebách pak
přímo úměrně roste i zatížení vyšší produkcí CO2. Tím se zcela protismyslně ztratí dosavadní synergie jednotného systému třídění a
zpracování plastů.

Pokud se navrhuje zavedení záloh na nápojový PET a tvrdí se, že je to kvůli životnímu prostředí a potřebné cirkularitě obalového
materiálu PET, chtějí podporovatelé povinných záloh zavést i povinné zálohy např. na mléčné PET lahve (PET lahve od mléka a
mléčných produktů)? Vlivy tohoto PET na životní prostředí, či na recyklaci jsou přeci zcela stejné jak u limonád, tak u mléčných produktů.
Pokud je však známo, tak zástupci mléčného průmyslu nejsou mezi čtveřicí firem, které zavedení povinných záloh prosazují.

S ohledem na shora uvedené argumenty není zřejmé, proč by měl stát na jedné straně zavádět při dosavadních velmi dobrých
výsledcích stávajícího systému třídění a recyklace povinné zálohy na jeden z nejlépe vytříditelných a nejlépe recyklovatelných materiálů
(PET) a proč by se jak stát, tak obalový průmysl, nezaměřili spíše na široké spektrum hůře vytříditelných a hůře recyklovatelných plastů,
či materiálů obecně - ve snahách o zajištění lepší a vyšší recyklovatelnosti.

Při efektivním fungování dosavadního sběru PET lahví v ČR, který dle EKO-KOM dosahuje aktuální hodnoty cca 82%, a s ohledem na
ekonomickou hodnotu samotného PET a s tím spojený prakticky nejvyšší zájem o jeho recyklaci v porovnání s ostatními plasty, nedává
zálohování specificky PET lahví z hlediska potřeby zefektivnění recyklace plastů jako celku, v ČR žádnou logiku.

Zálohování by splnilo cíle SUP jen tehdy, když by dosáhlo na 90% sběru a současně zahrnulo veškeré nápojové obaly podle SUP, což
jsou nejen PET obaly, ale i všechny ostatní druhy polymerů, zejména HDPE, ale i PP a PS, a nejsou to jen obaly na vodu, limonády a
pivo, ale i ovocné i zeleninové šťávy a také mléčné nápoje, mléko, kefíry, jogurtové nápoje a další. Pokud by zálohový systém nezahrnul
všechny nápoje podle SUP, pak by ty nezálohované obaly musely být i tak vysbírány tříděným sběrem na 90%.

Závěr: Iniciativa ,,Zálohujme" řeší výhradně problém samotných výrobců sdružených v této iniciativě, nicméně jejich návrh v žádném
případě neřeší problém státu dosáhnout 90% sběru podle směrnice SUP, naopak řešení tohoto problému může povinné zálohování PET
lahví logicky významně zkomplikovat.

Nevyřešená otázka ,,správce zálohového systému" (zda půjde o AOS apod.) + otázka nákladů spojených s obsluhou systému.

DOPLŇUJÍCÍ KOMENTÁŘE Z PRAXE SVOZOVÝCH ZPRACOVATELSKÝCH A RECYKLAČNÍCH FIREM

Společnost INCIEN se v původním záměru cíleně zabývá pouze PET lahvemi pro potravinářské účely (minerální, stolní vody, nápoje...).
Projekt neřeší ostatní duté obaly PET vůbec (prací, mycí prostředky, hygiena, apod.).

V dané oblasti již recyklace dlouhodobě probíhá, je dostatečná kapacita recyklačních linek provozovaných přímo na území ČR včetně
přímé vazby na zpracovatele recyklátu lokalizované taktéž přímo v ČR (PES vlákna, PET páska, apod.). Tento druh plastového odpadu
naopak již nyní vykazuje všechny atributy oběhového hospodářství v plném souladu s normami EU.

Svozové firmy neodmítají tento druh materiálu (PET lahve) pro recyklaci. Naopak o tuto komoditu dlouhodobě jeví zájem, včetně trvalých
a pravidelných dodávek.

Svozové firmy již nyní spolupracují i s obcemi a městy, které se rozhodly separovat plasty přímo na svých sběrných/separačních
dvorech. PET je svážen do zpracovatelských zařízení za účelem recyklace. PET je rovněž dle potřeby tříděn dle barev.
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Na skládkách ani ve spalovnách samozřejmě nekončí významnější množství PET, jak se někdy neodborně a účelově uvádí. Důvod je
prostý a velmi dobře pochopitelný. PET je jedna z nejhodnotnějších druhotných surovin. Asi nikdo nebude na skládku nebo do spalovny
směřovat druhotnou surovinu, jejíž tržní hodnota se standardně pohybuje mezi 10 000 - 20 000 Kč za tunu materiálu. Proč by někdo něco
takového dělal? Navíc jak na skládce, tak i ve spalovně by za odstranění tohoto materiálu musel ještě zaplatit. Navíc od 1.1.2021 na
skládku nemůže zcela žádný využitelný plastový (ani kovový) odpad z tříděného sběru, takto je to stanoveno přímo ze zákona. Argument
o PET na skládkách je tak spíše účelový a z odborného hlediska je zcela lichý.

Při zavedení zálohového systému se s vysbíraným materiálem stane to samé jako nyní, tedy bude nadrcen, mechanicky, případně
tepelně upraven a připraven jako vstup pro další využití. Z hlediska recyklace tedy není při zavedení záloh žádná přidaná hodnota v
rámci nakládání s daným materiálem. Bude se dít prakticky to samé co nyní, jen to bude zajišťovat někdo jiný a bude to mimo obecní
systémy, které z toho doposud mají objektivní užitek.

Podstatným faktem hovořícím v neprospěch zavedení záloh specificky na PET lahve je skutečnost, že PET lahve tvoří reálně tu nejméně
problematickou část v komoditě plasty, která jako celek spadá do potřeby plnění evropských recyklačních cílů vztažených ke komunálním
odpadům (barevné fólie, směs ostatních plastů = tvrdoplast, PET chemie, apod.). Opatření ,,zavedení záloh na PET lahve" tak v širším
kontextu potřeby splnění evropských recyklačních cílů v ČR postrádá systémovou logiku.

Pokud něco dlouhodobě komplikuje a znesnadňuje recyklační procesy PET lahví, pak je to dlouholetý přístup samotných výrobců nápojů
k tomu, že produkují obrovská množství různě barevných PET lahví, včetně spousty různých odstínů. Důvodem a jejich motivací je
samozřejmě marketing a zaujetí zákazníka, aby si koupil zrovna tu moderní růžovou, nebo svítící zelenou PETku. S efektivní recyklací
však nemá takovýto přístup výrobců nic moc společného. Pro recyklaci je široká barevná pestrost jednoznačně komplikujícím faktorem,
kterým samotní nápojáři přispívají ke zhoršení materiálové využitelnosti jejich obalových produktů. Podobné je to i u používání
nevhodných materiálů pro etikety. Dlouhodobě je známý např. nevhodný příklad etikety z PVC. Takový obal pak není, s ohledem na
obsah chloru, vhodný ani pro energetické využití a je vhodný bohužel maximálně na skládku. Toto jsou zcela zbytečné aktivity výrobců,
které je třeba z výrobního procesu co nejdříve eliminovat.

ZÁVĚR

Negativa možného zavedení zálohového systému na jednocestné PET lahve (podobně též na plechovky) převažují nad možnými
pozitivy. V ČR dnes velmi dobře funguje zavedený systém třídění v obcích, jehož účinnost je 82 %. ČR je v množství vytříděných
obalových odpadů na špici členských států EU. Cíl v evropské směrnici, tedy 77% odděleně sebraných PET lahví k roku 2025, je v
současné době již plněn.

Navazujícího evropského cíle 90% sběru k roku 2029 může být dosaženo ve stávajícím systému třídění, a to jeho dalším rozvojem, větší
motivací lidí ke třídění, např. tím, že dojde ke zkrácení donáškové vzdálenosti ke kontejnerům, tedy dalším zahuštěním sběrné sítě,
případně širším zavedením tzv. door to door systémů a na něj navazujícího technologického třídění. Ke zvýšení separace navíc již nový
zákonný podklad máme, včetně závazných cílových hodnot, termínů a odpovědných skupin povinných subjektů. Jak k tomu uvádí
EKO-KOM, a.s.: ,,Cíle evropských směrnic o odpadech, včetně návratnosti 90 % PET nápojových obalů, je podle našich analýz možné
splnit kombinací sběru a dotřídění odpadů." [19] Jak v návaznosti na zveřejnění výše zmiňované studie Centra ekonomických a tržních
analýz (CETA) uvedlo MŽP: ,,ČR musí nepochybně také ještě více zahustit síť pro tříděný sběr odpadu. Na MŽP je pak zavést principy
rozšířené odpovědnosti výrobce dle nové evropské směrnice k omezení jednorázových plastů, případně prověřit možnost dotřiďování
komunálního odpadu, což se jeví jako významně levnější varianta než zavádění systému zálohování PET lahví." [20]

Výše citované zkušenosti z Belgie jednoznačně ukazují, že tato cesta dokáže naplnit jak evropské cíle sběru PET lahví, tak evropské cíle
využití rPET v nových PET lahvích.

Naopak možné zavedení zálohového systému by mohlo v konečném důsledku negativně ovlivnit dosavadní dobře fungující systém
třídění odpadů v obcích.

De-facto by opatření v podmínkách ČR reálně mohlo působit proti potřebnému navyšování separace a recyklace plastů jako celku a tedy
proti naplňování cílů a myšlenek evropského balíčku k oběhovému hospodářství. Zavedení zálohového systému by rovněž zbytečně
komplikovalo situaci obchodníkům a občanům jako takovým. Spotřebiteli by se z pozice státu bralo jeho dlouhodobé osobní právo na
volbu, v jakém obalu si ten který produkt koupí. Dosavadním recyklačním firmám, například ze sektoru autoprůmyslu, nebo z textilního
sektoru, by se uměle brala možnost dosavadního tržního nákupu jimi dlouhodobě úspěšně recyklované druhotné suroviny, kterou
potřebují pro své produkty. Ekonomicky negativně by opatření rovněž zasáhlo obce a také zařízení k nakládání s odpady (dotřiďovací
linky, zpracovatelská zařízení).

Nápojový průmysl potřebuje dle evropských směrnic v roce 2025 25 % PET uvedeného na trh, aby splnil cíle pro výrobu nových PET 
lahví a v roce 2030 30 % PET. Toto množství je zcela bez problémů generovatelné stávajícím systémem třídění komunálních odpadů v 
obcích a městech, a to ve stávajícím tržním prostředí. Neexistuje objektivní důvod ani celospolečenská potřeba, která by znamenala 
nutnost omezení dosavadních práv občanů na svobodný nákup zboží a práv ostatních segmentů recyklačního průmyslu na možné
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nakládání s komoditou PET, či s odpadními kovovými obaly.

Po zvážení pro a proti je třeba konstatovat, že pro zavedení zálohového systému nejsou v současné době v ČR převažující objektivní
důvody. Je zde rovněž široká řada významných celorepublikových svazových organizací (SMO ČR, AČTO, SVPS, SKS, ČAOH, ČAObH,
a další) které opakovaně předkládají velmi zásadní odborné i celospolečenské argumenty v neprospěch zavádění povinných záloh.
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EU chce hodnotit potraviny známkami A až E. Kdy se nového systému značení potravin dočkáme v Česku a jaká jsou
jeho úskalí  
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Označování potravin bude povinné v letošním nebo příštím roce. Popisujeme, jaké budou jeho přínosy a na co si dát pozor.

Otočit balení a pečlivě si projít složení potraviny ještě před tím, než ji vůbec hodíme do nákupního košíku. Asi každý, kdo chce jíst
alespoň v rámci možností zdravě, by takto měl postupovat, aby svých stravovacích cílů dosáhl. Ale ruku na srdce, kdo z nás si složení
potravin s maximální péčí prochází? Na studování drobných písmenek na přebalu často prostě nemáme čas. Chtělo by to něco
jednoduššího.

Právě proto chce Evropská unie zavést nový systém označování potravin . V momentě, kdy jej členské státy schválí a odhlasují, bude pro
členské země povinný. Stát by se tak mělo v průběhu druhého kvartálu letošního roku, současná situace ale pravděpodobně finální
diskusi přesune na třetí, možná čtvrtý kvartál, ne-li začátek roku 2023.

Do té doby představitelé jednotlivých zemí mohou jednat o tom, jak by označování mělo vypadat. Velké šance dostává populární systém
Nutri-Score , který potraviny hodnotí od kategorie A (nejzdravější), po E (nejméně zdravé potraviny). Ani ten se ale všem zemím nelíbí.
Jednou z nich je i Česká republika.

Nezdravý parmazán, zdravé hranolky

„Základní koncept je podobný u všech systémů značení na přední straně obalu. Jednoduše se vypočítává skóre, které se skládá z živin,
které v potravinách chceme a z živin, které v nich nechceme. Na základě jejich poměru pak vzniká hodnocení, které konkrétní potraviny
zaškatulkuje do jednotlivých kategorií,“ tvrdí konzultant Potravinářské komory pro udržitelnost výroby a spotřeby Jan Pivoňka.

Jedním z důvodů, proč Česko (ale třeba také Itálie) populární Nutri-score odmítají, je podle Pivoňky fakt, že systém napomáhá
zkratkovitému myšlení. Označování potravin na přední straně obalu pomocí barev a písmenek může být zavádějící a nahrávat určitým
potravinám. Systémy, jako je právě Nutri-Score, totiž přehlíží některé důležité živiny.

„Jedna z problematických věcí, která na podobných jednoduchých systémech existuje, je, že počítáte jen s určitým základním počtem
živin. Už se ale nedíváte na to, kolik je v nich vitamínů, minerálů nebo dalších složek. Počítáte pouze se základními živinami,“ komentuje
Pivoňka.

Jednoduché značení má podle něj výhody i nevýhody . Mezi pozitivní přínosy řadí konzultant Potravinářské komory fakt, že se kvalita
potravin počítá poměrně snadno . Velkým negativem je, oproti tomu, že zjednodušené počítání nahrává určitým skupinám potravin. K
těm patří i třeba pokročile zpracované výrobky, které sice dostávají lepší skóre, zdravé ale nejsou.

„Dalším negativním aspektem je způsob vyjádření a výpočtu, který se vztahuje na 100 gramů. Některé potraviny se ale konzumují jen ve
velmi malém množství, jiné zase ve větším. A to je problém. Například Nutri-Score je pro spotřebitele velmi snadno pochopitelné, ale
některé důležité segmenty potravinářského trhu může výrazně poškodit. Je to dvousečná zbraň, protože snadné pochopení může vést ke
zjednodušenému rozhodování,“ pokračuje Pivoňka.

Zdroj: Refresher

Kvůli tomu podle něj existuje scénář, kdy si lidé budou kupovat primárně „zelené a oranžové“ potraviny, které budou považovat za
zdravé. Výrobky označené červeně přitom budou kvůli zkratkovitému přemýšlení přehlížet. Snadno se tedy může stát, že si spotřebitel
koupí Coca-colu zero, která nese označení B , ale již si nekoupí parmazán nebo olivový olej, který bude kvůli velkému množství tuků v
nezdravé kategorii.

Nutri-Score už nejspíš znáš

I přesto, že povinné zavedení systému se ještě určitou dobu pozdrží, někteří výrobci již nyní přichází s označováním potravin systémem
Nutri-Score. Potravinářské společnosti sází na jeho jednoduchost a spotřebiteli se snaží ukázat, které jejich potraviny jsou zdraví
prospěšné a které méně. Mezi výrobce, kteří již se systémem pracují, patří třeba Danone nebo Nestlé.

Zdroj: Nestlé/Garden Gourmet

„Také největší světová potravinářská firma, společnost Nestlé, systematicky využívá Nutri-Score pro rychlou orientaci spotřebitelů. V
současnosti tak je již Nutri-Score označeno všech 15 výrobků značky hotových jídel Garden Gourmet, dále některé výrobky značky
Thomy, značky Buitoni, spotřebitelé Nutri-Score naleznou i na 3 nových prémiových BIO polévkách Maggi a postupně budou přibývat
další výrobky, včetně čokolád a dalších cukrovinek,“ uvádí na svých stránkách české odvětví Nutri-Score.

Jaké existují alternativy?
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Mezi hlavní kritiky francouzského systému Nutri-score se řadí hlavně Itálie. Zemi se nelíbí, že systém znevýhodňuje některé klasické
italské lahůdky a suroviny. Proto přišli Italové s vlastním návrhem označování kvality potravin na předním obalu.

„Systém navržený Itálií je založen na symbolu ‚baterie‘ nazvaném NutrInform Battery, který bude spotřebitele informovat o výživovém
přínosu potraviny ve vztahu k jeho denním potřebám a správnému způsobu stravování, přičemž bude zdůrazňovat procento kalorií, tuku,
cukru a soli v jedné porci ve srovnání s množstvím doporučeným Evropskou unií,“ uvádí italské Ministerstvo hospodářského rozvoje .
Podle Itálie bere tento systém v potaz i třeba středomořský způsob stravování, který je, jak tvrdí ministerstvo, založený na konzumaci
všech potravin ve vyváženém množství.

Zdroj: Unsplash/Jessica Lewis/volně k užití

Tento systém by mohl podle italské strany představovat kombinaci správného označování potravin, ve kterém se spotřebitel snadno
zorientuje, na druhou stranu by ale mohl setřít rozdíly mezi jednotlivými kategoriemi. Některé kategorie potravin totiž konzumujeme
denně a jiné jen příležitostně. I na to by měl nový systém podle Jana Pivoňky nahlížet.

Problematické u systému „baterie“ může být, že svým spotřebitelům nenabízí žádný jednoduchý index . Baterie jenom ukáže, jak výživné
jednotlivé potraviny jsou, což se odlišuje například od právě od Nutri-Score. Spotřebitelé dostanou podobně nicneříkající informaci, jako
když se teď podívají na výživové hodnoty na zadních stranách obalu. Právě proti tomuto abstraktnímu systému označování pomocí barev
nebo písmen bojuje. S vyšší komplexností systému tedy rostou také požadavky na spotřebitele.

„Některé systémy pracují s kategoriemi a navrhují způsoby hodnocení uvnitř těchto kategorií. To by pomohlo rozhodování mezi dvěma
totožnými výrobky. Pokud vím, že třeba parmazánu jím málo, vyberu si lépe hodnocený, ale toto hodnocení už nemohu přenášet mezi
kategoriemi. Takové systémy už jsou složitější, ale existují. Třeba severské země mají systémy založené na kategorii potravin i
konzumace,“ přibližuje Pivoňka.

Jako příklad uvedl Pivoňka již léta zavedený systém Keyhole . Ten ve Švédsku začali používat již v roce 1989. Symbolem klíčové dírky
se označují potraviny, které jsou bohaté na vlákninu a zároveň mají nízký obsah tuku . Hodnocení probíhá jen v určitých kategoriích
potravin a jen v „pozitivním duchu“. Potraviny, které na sobě symbol mají, bývají v kategorii zdravější než ty, jimž označení chybí.

Zdroj: Unsplash/Ella Olsson/volně k užití

Vedle symbolu klíčové dírky existuje také označování prospěšných potravin obrázkem srdce . Takové označení používají ve Finsku a
zavedla je organizace Finnish Heart Association ve spolupráci s Finnish Diabetes Association. Systém posuzuje několik faktorů, mezi
které se řadí kvalita a množství tuku, u vybraných výrobků cholesterol, sodík a vláknina. Systém v současnosti využívá řada firem, které
asociace pravdelně namátkově kontroluje.

Další povinná značení

Označování kvality potravin nemá přinést jenom kvalitativní značení. Zabývá se také zeměmi původu a dodavatelskými systémy. V
současnosti se konzultuje možnost, že by výrobci měli označovat země původu u všech složek , ze kterých se finální produkt skládá.

„Připravuje se povinné označování složek, ze kterých jsou potroviny vyrobeny. V tuto chvíli je toto označování povinné u nezpracovaných
potravin – například u mas,“ uvedl Jan Pivoňka. „Domníváme se, že stávající systém je dostačující a povinné značení původu složek by
přineslo výrobcům zbytečné náklady. Bylo by totiž komplikované udržet složky od sebe během výrobního procesu tak, aby bylo možné
provést značení správně,“ přiblížil na tiskové konferenci.

Daleko lepším systémem je podle Potravinářské komory takový, který ukáže spotřebiteli, kdo potravinu vyrobil. Podle Pivoňky je tato
informace důležitější než samotné země, ze kterých jednotlivé složky potravin pochází. Dalšími prioritami komory budou například kritéria
pro udržitelné zemědělství, které by mělo předejít greenwashingu.

Kdy se nového označení dočkáme?

Nové označování kvality potravin či jejich původu a stupně zpracování mělo vzejít v platnost v druhém čtvrtletí letošního roku. Dohody
měly původně členské státy dosáhnout do začátku roku 2022, nadále se mělo začít pracovat na zavedení zvoleného systému do
jednotlivých zemí. Realita je ovšem odlišná.

Krize v čele s válkou na Ukrajině nutí státy Evropské unie zabývat se důležitějšími problémy a budoucností zemědělství jako takového.
Českým zemědělcům podle prezidentky Potravinářské komory Dany Večeřové chybí finance a je možné, že nastupující krize bude
znamenat konec mnoha potravinářských firem v Česku. Fakt, že půjde veškeré jídlo možné dovézt z jiných států, je podle ní pouhou iluzí.

Označování potravin bude podle současného programu EU probírat až ve třetím čtvrtletí letošního roku. Podle Jana Pivoňky je ale dost
možné, že se v souvislosti s problémy, s nimiž se Evropa potýká, jednání ještě odloží. Značení kvality potravin se tedy členské země
dočkají spíše ke konci roku 2022, spíše ale až v roce nadcházejícím.
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Čím se tedy řídit?

Zorientovat se v kvalitě a zdravotní přínosech či rizicích jednotlivých potravin může být někdy opravdu oříšek. Povinné označování může
přinést určité zjednodušení, jak jsme ale psali výše, velká část systémů má také svá úskalí. Pokud potřebuješ průvodce, který ti výběr
potravin usnadní, doporučujeme vyhledat pomoc ověřeného nutričního terapeuta nebo výživového poradce.

Čti také

Nutriční terapeutka: Tuňák v konzervě nemá skoro žádné těžké kovy, vepřové sádlo je lepší než kokosový olej (Rozhovor) Nutriční
terapeutka: Tuňák v konzervě nemá skoro žádné těžké kovy, vepřové sádlo je lepší než kokosový olej (Rozhovor)

Začít můžeš také tím, že si přečteš některé z článků, kde se zdravému stravování věnujeme. Zkus třeba rozhovor s nutriční poradkyní
Juditou Tkáčovou , kde ti vysvětlí, co na složení potravin sledovat, kterým se raději vyhnout a které naopak do jídelníčku více zařadit.
Důležitým krokem ke zdraví je totiž pestrá a vyvážená strava, ať už označená, nebo neoznačená.

Upozornit na chybu. Pokud jsi našel nedostatek v článku nebo máš připomínky, dej nám vědět.

Náhledový obrázek: Nestlé/Garden Gourmet/volně k užití

Autor: Radim Šlechta
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Cizina vykoupí Česko, jídlo nebude. Státe, konej! Varování  
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Koberna

Stále rostoucí ceny potravin nemusí být tím největším problémem. Předseda Zemědělského svazu Martin Pýcha vážně hovoří o tom, že
pokud to takto půjde dál, některé potraviny nemusí být v Česku vůbec dostupné.

Pokud jde o nárůst cen, tam jsme podle předsedy Martina Pýchy teprve na začátku. „Musíme se bát, že potraviny budou mnohem dražší,
než jsme byli zvyklí – ceny se zvyšují globálně, náklady rostou zemědělcům i potravinářům a logicky to s sebou přinese problémy,“
varuje.

Reálně podle něj hrozí, že pro slabší sociální vrstvy budou některé potraviny tak drahé, že si je nebudou moct koupit.

Miroslav Koberna, ředitel strategie Potravinářské komory, který jej ve studiu CNN Prima News doplnil, upozornil na hrozbu, že
potraviny budou nejen drahé, ale vůbec nebudou. „Jsme na společném trhu, takže existuje riziko, že se potraviny z České republiky
vyvezou,“ připomněl potravinář.

PODROBNOSTI ZDE

Proto by stálo za úvahu zamyslet se nad možnostmi, jak této tržní situaci zabránit. Podle Pýchy je to drastický zásah, ale vyloučit se
nedá. „Stát by měl zavést monitoring – kolik obilovin vyrobíme, kolik se prodalo a kolik se ještě prodá,“ vysvětloval. Zemědělci podle něj
už nyní prodávají letošní úrodu, snaží se využít vyšších cen a řada z nich raději prodává odběratelům ze zahraničí.

Výsledkem bude, že třeba některé obiloviny, po kterých je teď kvůli válce na Ukrajině až šílená poptávka, sice porostou v Česku, ale
jejich reálným vlastníkem už je někdo ze zahraničí.

A to vše v situaci, kdy obilí budeme potřebovat více, než kdy jindy. „Budeme muset uživit nás, ale i uprchlíky z Ukrajiny, kteří přišli do
evropských zemí. Zároveň musíme být schopni pomoci ukrajinskému obyvatelstvu, které zůstane ve své zemi, protože si samo
nevyprodukuje dostatek,“ vysvětloval předseda Pýcha. Na Ukrajině se letos očekává pokles sklizně obilovin oproti loňsku na pouhých 45
procent.

Koberna za potravináře dodal, že oni už delší dobu žádají stát, aby skutečně monitoroval zásoby a zavedl licenční systém, který by
umožňoval kontrolovat export. A v případě nedostatku zatáhnout za záchrannou brzdu.

Redakci PL můžete podpořit i zakoupením předplatného . Předplatitelům nezobrazujeme reklamy.

Foto: Hans Štembera

Popisek: Chléb
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Dopoledne s dobrým Korcem  
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Kavanová

[strojový přepis] … Potravinářské komory Heleny Kavanové je možné, že lidé se budou snažit před svátky předzásobit. To už nastalo
v tomto týdnu v Německu, kde lidé v některých supermarketech vykoupili olej a mouku. Tenistka Petra Kvitová zkusí v Miami poprvé v
kariéře postoupit do semifinále. Soupeřkou dvojnásobné wimbledonské šampionky bude Polka Iga Šwiateková, která se příští týden…
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6 korun za vajíčko, až 60 korun za chleba. Takové jsou vyhlídky letošních Velikonoc  
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Domácí

Zdroj: Shutterstock

Zdražování potravin. Dvě slova, která dnes nejspíš nikoho nepřekvapují. Jídlo se zdražuje v souvislosti s inflací, se zdražením energií, s
celosvětovým trhem a částečně i kvůli ruské invazi na Ukrajinu. Tentokrát je důvod ale ještě o něco jiný: blíží se Velikonoce.

Do Velikonoc ještě sice zbývají tři týdny, už teď je ale podle ekonomů jasné, že letos si za svátky lidé připlatí. Například takové vajíčko
totiž bude stát v průměru o 50 haléřů více než dnes. Ceny se ale projeví i na mase a na pečivu, bez kterého se rozhodně Velikonoce
neobejdou.

„Bohužel, ty Velikonoce budou takovým předělem. Máme signály, že řada výrobců bude zdražovat už před nimi,“ vysvětluje podle CNN
Prima NEWS Dana Večeřová, prezidentka Potravinářské komory. Bohužel se s tím podle jejích slov ale nedá nic dělat, a pokud chtějí
lidé svátky slavit ve velkém, budou si muset připlatit.

Vejce za 6 korun, kýta za 220

Situace se dotkne mnoha potravin. Například průměrná cena vajíčka je v současné době 3,60 korun. „My teď horečně vyjednáváme se
všemi řetězci a snažíme se navýšit cenu v průměru o padesát haléřů na vajíčko,“ potvrdila ředitelka firmy České vejce Petra Punčochová.

Kvalitnější vejce ale mohou podle ní dosáhnout daleko vyšší ceny. V obchodě vás tak možná částka za plato překvapí. „Pakliže se
bavíme o podestýlkovém vajíčku, pak ano, na to je třeba se připravit, tu hranici těch šesti korun bych viděla jako reálnou,“ varuje
manažerka.

Od začátku konfliktu na Ukrajině se výrazně změnily i ceny masa. „Jestliže nyní stojí vepřová kýta 160 korun, tak ještě během jara může
ten samý kilogram stát 220,“ upozorňuje pro CNN Prima News ekonom Lukáš Kovanda. Zdražilo i hovězí a drůbeží maso. A ani tím růst
cen nekončí.

Zdraží se i tradiční beránek

Ekonomové varují, že pokud dojde ke katastrofickému scénáři, kterého se tak trochu obávají, mohlo by se stát, že bude kolem Velikonoc
chleba stát už dokonce 60 korun. Několik pekáren už kvůli rostoucím nákladům dokonce muselo zavřít. „To znamená výpadek produkce
v řádu sto milionů korun,“ dodává šéf Svazu pekařů a cukrářů Bohumil Hlavatý.

Ekonom Jan Bureš si zase myslí, že v České republice je tímto stylem zaděláno na pořádnou potravinovou inflaci. „To, co nás čeká, je
velký výpadek produkce obilí ze strany Ruska a Ukrajiny, kombinovaný s vysokými cenami energií a s extrémně drahými hnojivy,“ varuje
expert.

Sami výrobci přiznávají, že netuší, kam až ceny za potraviny porostou. Už teď je ale znát zdražení oproti minulým rokům.

Redakce Přehledně24 porovnala ceny třeba takového čtyřistagramového velikonočního beránka, který se prodává prakticky ve všech
obchodních řetězcích. Zatímco v roce 2010 se jeho cena pohybovala zhruba od 39 až do 50 korun, v roce 2020 to bylo od 50 do 69
korun, ale letos jeho cena atakuje 90 až 100 korun.

Náklady na výrobu potravin se zvyšují, prozatím se nepromítly do cen. Až k tomu dojde, Češi nebudou mít ani na základní nákup

Potraviny jako vejce, pečivo a maso se nedají ve velkém nakoupit předem do zásoby, a lidé se tak musejí připravit na to, že si před
Velikonoci pořádně připlatí.

Připomínáme, že na Velký pátek před Velikonoci budou mít obchody ještě otevřeno, na Velikonoční pondělí pak budou velké obchody
zavřené.

Zdroj: CNN Prima NEWS, e15, Přehledně24

Autor: Šárka Cvrkalová

Autor: Šárka Cvrkalová
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Anna Chládová

Sdílejte článek

Vládní pětikoalice má za sebou sto dní u moci, během kterých musela řešit krize spojené s covidem-19, růstem cen energií, inflací a v
neposlední řadě bezprecedentní ruskou agresi na Ukrajině. Z pohledu Asociace soukromého zemědělství ČR (ASZ ČR) bychom chtěli
vládě vyjádřit poděkování a podporu za změny v dotační politice, které se i přes demonstrace a velkou kritiku podařilo prosadit. Pomohly
tak většině zemědělských subjektů, neboť od příštího roku se více podpoří menší a střední zemědělci, ale zároveň mohou všechny
zemědělské subjekty čerpat dotace v nově zavedených ekoschématech a dotačních opatření druhého pilíře (které byly navýšeny o sedm
miliard). O změnách v zemědělských podporách a dalších tématech zástupci Asociace – předseda Jaroslav Šebek a místopředsedové
Jan Štefl a Jan Staněk, diskutovali na jednání s předsedkyní Poslanecké sněmovny PČR Markétou Pekarovou Adamovou a předsedou
zemědělského výboru Michalem Kučerou (oba TOP 09).

Současné zemědělství vyrábí více, než spotřebujeme a nejsme bezprostředně ohroženi nedostatkem produkce, jak se v kontextu s
válkou na Ukrajině často objevuje v mediálních diskusích. České zemědělství není ani v přímém ohrožení výroby základních komodit,
ročně dokonce vyveze kolem padesáti procent komodit do zahraničí. Skutečným problémem je zejména nedostatek zpracovatelských
kapacit, které by přidaly zemědělské produkci na hodnotě a na skutečné bezpečnosti. ASZ ČR představila zástupcům TOP 09
strategická řešení, která by pomohla restrukturalizovat české zemědělství. Je nutné dát prostor nejenom velkým a centralizovaným
podnikům, ale podpořit především pestřejší skladbu hospodařících subjektů. Nejefektivnější a s ohledem na životní prostředí
nejekologičtější cesta je podpora takových podniků, které se zaměřují na lokální výrobu, zpracování, distribuci i spotřebu. Právě rodinné
farmy a menší zemědělci vyrábějí širokou škálu potravin, které jsou navíc autentické, eliminují dlouhé převozy produkce napříč ČR a EU,
a v kontextu dnešní doby dokáží nejsnáze reagovat na měnící se podmínky. I proto jsme předsedkyni Poslanecké sněmovny a
předsedovi zemědělského výboru představili koncept legislativního ukotvení rodinných farem, který může bezesporu usnadnit
hospodaření velké skupiny zemědělců a přispět ke stabilizaci českého zemědělství. Navíc se tak může podpořit zájem a motivace
mladých zemědělců, kterých je dlouhodobě nedostatek. Markéta Pekarová Adamová toto téma podpořila a zmínila, že nedávno o
konceptu rodinných farem diskutovala s předsedou Výboru pro zemědělství a životní prostředí Národní rady SR Jaroslavem Karahutou,
neboť na Slovensku již mají rozpracovaný návrh tohoto zákona.

Vládní koalice ukázala za krátkou dobu svého působení velkou sílu a jednotná rozhodnutí. Je třeba, aby nadále aktivně řešila naplňování
programu vlády, o což jsme zástupce koalice také požádali. Zároveň by měli členové vlády více zdůrazňovat svá rozhodnutí a předkládat
veřejnosti jejich argumentaci. Obzvláště v době, ve které se velmi jednoduše šíří dezinformace, jenž vyvolávají obavy až paniku ze strany
širší veřejnosti. Asociace byla také pozvána předsedou Michalem Kučerou na pracovní jednání vedení zemědělského výboru PS PČR,
kde proběhne diskuse k současné situaci v zemědělství s poslanci, zástupci Ministerstva zemědělství, Správy státních hmotných rezerv,
Agrární komory ČR, Potravinářské komory ČR a Zemědělského svazu ČR.

Za hlavní kancelář ASZ ČR Anna Chládová

Přečteno: 209x

Rodinná farma

Ladislavu Boháčovi a jeho rodině se podařil malý zázrak. Na jedné z největších včelích farem u nás, kterou dnes v Kopeči na Mělnicku
provozuje jeho dcera Jana s manželem Petrem Cihlářem, už značná příkoří napáchaná minulým režimem připomínají pouze fotografie
umístěné na tabuli vedle brány - jako memento, aby se nikdy nezapomnělo.

Včelí farma Cihlářovi – Farma roku 2017

Asociace soukromého zemědělství ČR Rodinná farma -

tradice a budoucnost

Autor: Anna Chládová
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Potraviny letos zdraží podle některých odhadů až o čtvrtinu. Ilustrační snímek.

Ceny potravin letos prudce vyletí. Průměrný Čech může zaplatit klidně o tisíc korun měsíčně navíc. Nakupování ve slevách bude pro část
lidí ještě atraktivnější. Posilovat budou levné tzv. privátní značky obchodních řetězců.

Článek si můžete pustit také v audioverzi.

Drahá ropa a rizika plynoucí z války na Ukrajině zásadně promluví do cenotvorby potravin.

Redakce SZ Byznys připravila několik modelových propočtů, jak by mohly vypadat průměrné měsíční útraty za potraviny. Příklady je
nutné brát s rezervou, řadu důležitých veličin včetně inflace totiž nejde momentálně předvídat.

Ekonomové, ale i Česká národní banka (ČNB), nemají zatím jasno v tom, kam se cenová hladina může posunout, natož inflace u
potravin. Existují pouze hrubé odhady, případně prognózy, které v zrcadle války působí silně neaktuálně. V únoru meziroční růst cen činil
11,1 procenta, což je nejvyšší meziroční inflace od roku 1998. Za celý rok může inflace dosáhnout i vyšší hodnoty.

Nereálně optimisticky působí zatím poslední odhad České národní banky, která predikovala letošní inflaci na 8,5 procenta. Kdybychom
připustili možnost, že by se takto zvýšily ceny u potravin, znamenalo by to pro ekonomicky aktivního „průměrného“ Čecha s mediánem
mzdy 32 980 korun (data Českého statistického úřadu za 3. čtvrtletí 2021) měsíční zvýšení výdajů za jídlo z 6827 korun na 7407 Kč, tedy
o 580 korun. Pochopitelně jen v situaci, kdy by kupoval stejné věci jako loni. Medián mzdy je hodnota, která leží „uprostřed“ mezd, nejde
o průměr, ale polovina lidí v populaci pobírá méně než je medián a polovina více.

Češi vydají měsíčně 24 procent svých výdajů na bydlení včetně nájmů a energií. Druhou největší částku, téměř 21 procent, platí podle
nejaktuálnějších dat Českého statistického úřadu z roku 2020 za potraviny v obchodech. Útraty v restauracích se do toho nepočítají.

Zmíněný scénář ČNB je však nereálný. Sám guvernér České národní banky Jiří Rusnok nedávno v rozhovoru pro SZ Byznys uvedl, že
letos může cenová hladina stoupnout o 13 nebo 14 procent. Odhady analytiků z bank a jiných finančních institucí se pohybují okolo 12
procent.

Nejpesimističtější scénáře už znamenají, že se nákupy prodraží o přibližně tisíc korun nebo i víc měsíčně. Inflace na úrovni 14 procent
zvýší v modelovém propočtu výdaje o 955 korun na 7782 korun. A v případě penzisty o 533 korun na 4343 korun.

Problém je, že inflace u potravin může být výrazně vyšší než celková inflace, o které mluví ekonomové. Jídlo prodražuje drahá ropa a
plyn, které přímo souvisí s produkcí hnojiv, a také pohonné hmoty. Negativně působí i vysoké ceny pšenice, protože některé země jako
Egypt, závislé na dovozech z Ukrajiny, skupují obilí v Evropě.

Letos by se ceny potravin mohly zvýšit asi o čtvrtinu.

David Marek, hlavní ekonom Deloitte

„Letos by se ceny potravin mohly zvýšit asi o čtvrtinu,“ odhaduje hlavní ekonom Deloitte David Marek. To by při měsíčních útratách za
jídlo ve výši 6827 korun znamenalo zaplatit 1707 korun navíc, tedy 20 484 korun za celý rok.

Šetřit se může v akcích i díky „privátkám“

Dá se očekávat, že část spotřebitelů začne v této nepříjemné situaci šetřit. Nezdražuje pouze jídlo. Až o tisícikoruny stouply měsíční
výdaje za elektřinu a plyn a další stovky až tisícikoruny navíc budou zřejmě nuceni vytáhnout z kapsy ti, kterým končí období fixace u
hypotéky.

Budoucnost bude ve znamení posilování několika trendů: přibude nákupů zboží v akci (to ještě neznamená, že také výhodných nákupů),
zvýší se útraty za nízkonákladové privátní značky obchodních řetězců a změní se obsah nákupních košíků.

Hlavní ekonom společností Creditas Petr Dufek předpokládá, že Češi začnou šetřit na výdajích za kulturu a také na osobních službách.

„Můžeme se chvíli utěšovat velkými úsporami z doby covidu, ale ty se opravdu týkají jen malého segmentu české populace,“ říká
ekonom. „Významná část spotřebitelů se zaměří na levnější alternativy a akční zboží. Bude víc sledovat nabídky různých prodejců, část
se ohlédne i po zahraničních e-shopech,“ dodal.

Pod větším tlakem se mohou ocitnout výrobci potravin a zemědělci, protože obchodníci se budou snažit maximálně tlumit inflační tlaky.
Může to nahrávat levnějším importům.
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„Důsledkem bude tlak na cenu. U standardní nebo kvalitní výroby to bude výrobně i obchodně komplikované. Určitě bude tlak na
diskontní privátní značky (vlastní značky supermarketů, pozn. red.) a obecně ‚low-end‘ (méně kvalitní, pozn. red.) výrobky. A také tlak na
slevové akce. Pro výrobce je to špatná zpráva,“ reagoval Miroslav Koberna, ředitel pro strategii Potravinářské komory ČR.

Část spotřebitelů může přehodnotit skladbu jídelníčku, například omezením masa, které je v rámci výdajů na potraviny na prvním místě.

Autor: Filip Horáček

https://monitora.cz/


Monitora Media, s.r.o. | monitora.cz 41

Ranní show  
  30. 3. 2022, 6:00, Zdroj: Evropa 2, Stanice: České stanice, Vydavatel: EVROPA 2, spol. s r.o., Téma: Potravinářská komora, Klíčová slova: Helena

Kavanová

[strojový přepis] … správě. 8 20 slovo má Katka. Lidé se chystají na Velikonoce a někteří se snaží předzásobit moukou a máslem. Podle
mluvčí Potravinářské komory Helena Kavanová je letos možné, že může zboží na pultech obchodních řetězců nárazově chybět.
Situace s prázdnými regály už nastala v tomto týdnu v Německu, kde lidé v některých supermarketech vykoupili olej a mouku. Trh…
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Potravinářská komora a potravinové banky...

Publikováno: 30.03.2022 Autor: FÉR potravina

Potravinářská komora ČR připravuje dlouhodobou spolupráci s potravinovými bankami. ukazuje se, bohužel, že to bude velmi nutné:(.

Řada potravinářských podniků již od začátku válečného konfliktu na Ukrajině pomáhá jejím občanům. zapojila se i zastřešující
organizace "potravinářů" Potravinářská komora ČR (PK ČR). PK ČR byla založena v roce 1995 jako federace výrobců potravin, nápojů
a zpracovatelů zemědělské produkce. PK ČR plní funkci zájmového neziskového sdružení pro všechny potravinářské obory a obory
zpracování zemědělských produktů.

V této souvislosti chystá Potravinářská komora další pomoc společně s potravinovými bankami, které v současné době čelí vážnému
nedostatku potravin pro lidi v nouzi. „Jsme připraveni ve spolupráci se všemi našimi členy poskytnout uprchlíkům z Ukrajiny finanční i
materiální pomoc,“ uvedla prezidentka Potravinářské komory České republiky Dana Večeřová.

neznamená to, ale že by měl být nedostatek potravin pro běžné občany ČR. Zvládneme zabezpečit sebe i pomoc uprchlíkům i lidem jenž
zůstali na Ukrajině.

„V tuto chvíli bych ráda uklidnila všechny spoluobčany, že zásobování obyvatel v České republice probíhá bez větších problémů a všeho
je dostatek,“ upřesnila prezidentka Potravinářské komory ČR. „Současně se ale také snažíme společně s vládou nalézt řešení
extrémně zvýšených nákladů na energie, kterým čelí nejen potravinářské firmy, i otázky zaměstnávání zahraničních pracovníků v
konkrétních zemědělských a potravinářských provozech, dodala Večeřová.

Tisková zpráva zde.
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Velikonoční pečení přijde draho, potravináři varují před nákupní panikou

Tradiční mazance, beránci nebo jidáše, připomínající kousky oprátky, jsou českými klasickými velikonočními jídly, na něž se děti těší už
několik týdnů. Podle mluvčí Potravinářské komory ČR Heleny Kavanové je ale letos možné, že lidé se budou snažit předzásobit.
Mouka, ze které se tyto dobroty připravují, pak může na pultech obchodních řetězců nárazově chybět.

Podobná situace s prázdnými regály už nastala v tomto týdnu v Německu, kde lidé v některých supermarketech vykoupili olej a mouku.
Trh letos zaznamenává výpadky obilí zUkrajiny a Ruska. Cena pšenice roste raketovým tempem, s aktuálními 11 500 Kč za tunu je na
více než dvojnásobku běžných hodnot. Navíc komora očekává, že od začátku dubna do Velikonoc zdraží většina potravin.

Podle Pavla Filipa ze Svazu průmyslových mlýnů je hlavně třeba nevyvolávat paniku. Situace je podle něj obdobná času před dvěma
roky, kdy se v ČR objevil poprvé koronavirus. Poptávka z řetězců byla tehdy v dubnu na dvojnásobku toho, co dokázali mlynáři pokrýt.
Poté se zájem, protože lidé měli už mouky doma dost, propadl, v květnu byly objednávky podle něj prakticky nulové. V následujícím
měsíci byla o dvacet procent nižší proti normálu a následně se situace vyrovnala. Mouky je tak podle Filipa dost, je potřeba ji ale kupovat
s rozumem.

Cena mouky už podle údajů Českého statistického úřadu meziročně vzrostla o 36 procent. Drobná spotřebitelská balení ale činí podle
Filipa osm procent z celého trhu. Panika je pak podle něj částečně nastartovaná už od začátku konfliktu na Ukrajině. „Spíš je problém, že
ty ceny (pšenice) jsou strašně vysoko,“ doplnil. Mlýnům se podle něj daří promítat rostoucí náklady za cenu obilovin do ceny pro
zpracovatele, jako jsou pekaři. Problémem pro mlynáře pak také zůstává, že z pšenice se dělá celá škála různých výrobků, jako jsou
tmavé mouky, krupice nebo otruby, cena se však zvyšovat pouze u bílé mouky. Do ní se pak započítávají vyšší náklady i z ostatních
produktů.

Podle potravinářů rostou také ceny mléka. Meziročně na pultech obchodů už vyskočily o šest procent, o hodně více pak rostou ceny
zpracovaných mléčných produktů, jako jsou máslo nebo sýr.

Pokračování na str. 3

36%

je meziroční nárůst ceny mouky v balení pro drobné spotřebitele.

Autor: Jan Drahorád redaktor MF DNES
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Tradiční mazance, beránci nebo jidáše, připomínající kousky oprátky, jsou českými klasickými velikonočními jídly, na něž se děti těší už
několik týdnů. Podle mluvčí Potravinářské komory ČR Heleny Kavanové je ale letos možné, že lidé se budou snažit předzásobit.
Mouka, ze které se tyto dobroty připravují, pak může na pultech obchodních řetězců nárazově chybět.

Podobná situace s prázdnými regály už nastala v tomto týdnu v Německu, kde lidé v některých supermarketech vykoupili olej a mouku.
Trh letos zaznamenává výpadky obilí z Ukrajiny a Ruska. Cena pšenice roste raketovým tempem, s aktuálními 11 500 Kč za tunu je na
více než dvojnásobku běžných hodnot. Navíc komora očekává, že od začátku dubna do Velikonoc zdraží většina potravin.

Tuzemská zemědělská prvovýroba má ve skutečnosti na ceny potravin pro zákazníky omezený vliv.

Jan Doležal prezident Agrární komory ČR

Podle Pavla Filipa ze Svazu průmyslových mlýnů je hlavně třeba nevyvolávat paniku. Situace je podle něj obdobná času před dvěma
roky, kdy se v ČR objevil poprvé koronavirus. Poptávka z řetězců byla tehdy v dubnu na dvojnásobku toho, co dokázali mlynáři pokrýt.

Poté se zájem, protože lidé měli už mouky doma dost, propadl, v květnu byly objednávky podle něj prakticky nulové. V následujícím
měsíci byla o dvacet procent nižší proti normálu a následně se situace vyrovnala. Mouky je tak podle Filipa dost, je potřeba ji ale kupovat
s rozumem.

Cena mouky už podle údajů Českého statistického úřadu meziročně vzrostla o 36 procent. Drobná spotřebitelská balení ale činí podle
Filipa osm procent z celého trhu. Panika je pak podle něj částečně nastartovaná už od začátku konfliktu na Ukrajině. „Spíš je problém, že
ty ceny (pšenice) jsou strašně vysoko,“ doplnil.

Mlýnům se podle něj daří promítat rostoucí náklady za cenu obilovin do ceny pro zpracovatele, jako jsou pekaři. Problémem pro mlynáře
pak také zůstává, že z pšenice se dělá celá škála různých výrobků, jako jsou tmavé mouky, krupice nebo otruby, cena se však bude
zvyšovat pouze u bílé mouky. Do ní se pak započítávají vyšší náklady i z ostatních produktů.

Podle potravinářů rostou také ceny mléka. Meziročně na pultech obchodů už vyskočily o šest procent, o hodně více pak rostou ceny
zpracovaných mléčných produktů, jako jsou máslo nebo sýr.

Podle mluvčí Potravinářské komory je možné, že výkupní ceny mléka od zemědělců vystoupají až na 11 korun za litr. Loni v létě byly
přes osm korun. Třeba výkupní cena smetany podle ní vyrostla za půl roku na dvojnásobek.

Máslo proti loňskému březnu podražilo o pětinu na 220 korun za kilogram, tedy zhruba na 55 korun za čtvrt kila. Šéf jihočeské Madety
Milan Teplý připouští, že brzy by čtvrtka másla mohla stát bez intervence státu i kolem 80 Kč. Komora očekává zvyšování cen také u
vajec, u kterých jsou dražší krmné směsi pro drůbež. Už od dubna se zvednou o třicetník až padesátník za kus.

Meziročně zatím nevzrostly spotřebitelské ceny u vepřového masa. Na burzách však jeho hodnota již stoupá. Na německé vyskočily
ceny vepřového od ruské invaze o 60 procent, což se začíná projevovat v českých výkupních cenách.

Podle prezidenta Agrární komory ČR Jana Doležala začaly stoupat náklady v zemědělské prvovýrobě už před válkou na Ukrajině, konflikt
však tento trend urychlil. „Například v loňském prosinci zdražily pohonné hmoty v meziročním srovnání podle našich informací ze
zemědělských podniků v průměru o 35 procent. Podle dat z letošního března se jedná o zdražení o průměrných 50 procent oproti
stejnému období před rokem,“ řekl.

Podle Doležala zemědělci promítli nárůst nákladů jen částečně. „Je pravda, že potraviny na pultech českých obchodů zdražují už nyní,
ale neznamená to, že tyto peníze směřují k českým zemědělcům. Tuzemská zemědělská prvovýroba má ve skutečnosti na ceny potravin
pro zákazníky omezený vliv. Promítají se do nich také náklady a přirážka obchodních řetězců,“ dodal Doležal.

Méně hnoje, více sucha

Kromě zvyšování cen kvůli válečnému konfliktu začínají hrozit i dopady sucha. „V období března zemědělci obvykle nepociťují sucho v
takové míře, jaké zažívají v letošním roce. Kvůli nedostatku srážek současně zůstávalo v mnoha případech hnojivo na povrchu, a tím se
komplikovala také výživa rostlin. Vzhledem k extrémním cenám hnojiv navíc zemědělci letos hnojili méně než obvykle, což může v
kombinaci s nepřízní počasí dále snižovat výnosový potenciál,“ popsal Doležal.

Prezident Agrární komory ČR Jan Doležal.

„Situaci neulehčovaly ani noční mrazíky a velké výkyvy teplot,“ dodal. Problém podle něj můžou mít plodiny s mělkým kořenovým
systémem, kam se řadí obilí. Sucho je navíc i v okolních státech, které obilí produkují, cenový problém by tak mohl trvat delší dobu.
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Nezdražují jenom krmiva pro hospodářská zvířata. Kvůli rostoucím cenám masa si připlatí také majitelé domácích mazlíčků, jako jsou psi
a kočky. „Obávám se, že pokud bude konflikt pokračovat, pak skutečné zdražování potravin máme teprve před sebou,“ řekl za jednoho z
největších českých výrobců krmiv pro mazlíčky Vafo Praha Petr Kříž.

Dobrou zprávou může naopak být, že o letošních Velikonocích by proti loňským Vánocům neměli podražit kapři. Podle zástupce ředitele
Rybářského sdružení ČR Víta Kotlína by cenové zvýšení mělo být maximálně o koruny na kilogram.

V případě prodejů zpracovaných ryb může být zdražení vyšší, do nákladů se producentům promítají větší sumy za energie. Podle Kotlína
došlo k rychlému nárůstu cen u energií loni na podzim a mnohá rybářství mají nyní ještě ceny z té doby zafixované. „Ale postupně budou
fixace dojíždět a producenti budou muset vysoké náklady promítnout,“ upozorňuje.

Autor: Jan Drahorád, Jan Drahorád
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Na neustále zvyšující se ceny potravin odborníci upozorňují dlouhodobě, nemusí jít ale o jediný problém, se kterým se musíme
vypořádat. Podle ředitele pro programování a strategii Potravinářské komory Miroslava Koberny a předsedy Zemědělského svazu
Martina Pýchy může nastat situace, že některé potraviny nebudou v tuzemsku vůbec dostupné, uvedli ve Zprávách Plus na CNN Prima
NEWS.

„Musíme se bát, že potraviny budou mnohem dražší, než jsme byli zvyklí – ceny se zvyšují globálně, náklady rostou zemědělcům i
potravinářům a logicky to s sebou přinese problémy,“ předpovídá Pýcha. Je tak podle něj možné, že slabá sociální vrstva nebude mít na
některé potraviny peníze.

„Jedna věc je cena, na jejíž růst upozorňujeme od roku 2019. Je ale možný i výpadek. Jsme na společném trhu, takže existuje riziko, že
se potraviny z České republiky vyvezou,“ doplnil ho Koberna.

Jednou z cest by podle odborníku bylo omezení exportu. „Je to vždy drastický zásah. Stát by měl zavést monitoring – kolik obilovin
vyrobíme, kolik se prodalo a kolik se ještě prodá. Už dnes zemědělci prodávají příští úrodu, snaží se využít vyšších cen a prodávají i
odběratelům ze zahraničí,“ vysvětlil Pýcha.

Může se tak stát, že fyzicky v Česku obiloviny budou, avšak vlastnit už je bude někdo jiný. „Budeme muset uživit nás, ale i uprchlíky z
Ukrajiny, kteří přišli do evropských zemí. Zároveň musíme být schopni pomoci ukrajinskému obyvatelstvu, které zůstane ve své zemi,
protože si samo nevyprodukuje dostatek,“ dovysvětlil.

Ukrajina, které se přezdívá obilnice Evropy, je jedním z hlavních světových vývozců obilovin a rostlinných olejů. Poradenská společnost
APK-Inform odhadla, že letošní sklizeň obilovin na Ukrajině klesne meziročně o 54,6 % na 38,9 milionu tun.

„Delší dobu žádáme, aby stát monitoroval skutečné zásoby a zavedl licenční systém, který by umožnil vývoz kontrolovat. A kdyby byl
nedostatek, tak ho zastavit,“ dodal Koberna. Zemědělce navíc letos trápí sucho, mrazy i vítr, což už je jen špička ledovce.

redaktorka FTV Prima

Autor: Denisa Korityáková
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[strojový přepis] … budoucnost v černých barvách. Zdražily energie a kvůli válce na Ukrajině hrozí nedostatek obilovin. Pomůže Česku,
že je v nich soběstačné a měl by zasáhnout stát v této věci? I na to se budu ptát předsedy zemědělského svazu Martina Pýchy na straně
jedné a ředitele pro programování a strategii Potravinářské komory Miroslava Koberny na straně druhé. Pánové, dobrý den…
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[strojový přepis] … nebudou moci. Stejná otázka pro Miroslava Kobernu z Potravinářské komory. Máme se bát, že určité potraviny
nebudou, nebo je tím rizikem v uvozovkách pouze ta extrémní cena? Řekněme? Já si myslím, že jsou tady oba problémy možné. To
znamená, jedna věc je cena lana, kterými na ten růst upozorňujeme už od roku asi 2 19, kdy nám začali hosté ceny vstupů. Tehdy to
byly…
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[strojový přepis] … hrozí nedostatek obilovin. Pomůže Česku, že je v nich soběstačné a měl by zasáhnout stát v této věci? I na to se
budu ptát předsedy zemědělského svazu Martina Pýchy na straně jedné a ředitele pro programování a strategii Potravinářské komory
Miroslava Koberny na straně druhé. Pánové, dobrý den. Jsem rád, že jste přijali naše pozvání. Dobrý den. Zajímá mě váš…
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Vepřové maso podle výrobců zdraží až o desítky procent. Na vině jsou rostoucí ceny na burze  
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Vepřové maso a uzeniny by mohly od dubna výrazně zdražit. Jak odhadují ekonomové, které oslovil Radiožurnál, možná až o desítky
procent. Na vině jsou rostoucí ceny masa na německé burze. Zpracovatelé teď za vepřové platí průměrně o 60 procent vyšší částky než
v lednu. Zákazníci tak musí počítat s tím, že se brzy změní i cenovky na pultech obchodů.

Praha

12:51 29. března 2022

Vepřové maso může zdražit až o desítky procent. Lidé si zřejmě připlatí i za hovězí a kuřecí (ilustrační foto) | Foto: René Volfík | Zdroj:
iROZHLAS.cz

Důvodů, proč rostou ceny masa, je několik. Německo, které patří k významným chovatelům, snížilo počet prasnic, na trhu proto nyní
chybí selata. Redukovat chovy navíc plánují i Španělé.

Váš prohlížeč nepodporuje přehrávání audia.

00:00 / 00:00

Maso, pečivo, zelenina, to vše možná podraží. Téma pro Zuzanu Švejdovou

Roli hrají také drahé krmné směsi. Ceny potravinářské pšenice, která se používá při výkrmech hospodářských zvířat, jsou nejvyšší v
historii.

Na vině je válka na Ukrajině. Právě Ukrajina a Rusko se na celosvětovém obchodu s pšenicí podílely víc než čtvrtinou. Ruská invaze
ovšem dodavatelské řetězce zpřetrhala.

Nesoběstačné Česko

Přestože omezení vývozu z Ukrajiny na Česko nedopadá přímo, ovlivňuje ceny na světových burzách s komoditami. To všechno žene
ceny vepřového nahoru. V potaz je nutné vzít také dražší energie, mzdy, pohonné hmoty, a tedy i dopravu.

„Výkrm a odchov prasat je velmi energeticky náročná záležitost. V porodnách a při odchovech musíte selátkům prakticky 24 hodin topit,“
doplňuje pro Český rozhlas Plus prezidentka Potravinářské komory Dana Večeřová.

Česko není v chovu prasat soběstačné, zhruba polovinu spotřeby musí dovážet ze zahraničí. Dlouhodobě tu chybí i dostatek
zpracovatelských kapacit. Zákazníci tak musí počítat s tím, že ceny, na které jsou teď v obchodech zvyklí, budou už brzy minulostí.

„Teď jsou konce, kdy jsou dlouhodobě nasmlouvané nějaké ceny masa, ale za pár měsíců už to nebude pravda. Každý týden nám burza
zvedá ceny. Kýta, kterou nakupujeme vykostěnou, zdražila za poslední tři měsíce o skoro 80 procent,“ říká pro Radiožurnál Karel Pilčík,
předseda představenstva Českého svazu zpracovatelů masa.

Podle výrobců a odhadů námi oslovených ekonomů se ceny vepřových výrobků výrazněji zvýší už začátkem dubna, a to až o 20 procent.

Nezdražuje jen vepřové, ruku v ruce jdou ceny nahoru také u hovězího a drůbežího. Například za růstem cen kuřecího masa stojí obavy
z ptačí chřipky, která se vyskytla v Evropě, včetně Česka.

Další zdražování

Kromě masa mohou zdražit i další potraviny. Rostoucí cena obilovin se promítá zejména do pekařských výrobků, jako jsou rohlíky,
housky, chléb a další pečivo. Někteří pekaři už avizovali, že letos plánují zdražovat hned v několika vlnách.

Váš prohlížeč nepodporuje přehrávání audia.

00:00 / 00:00

Poslechněte si celý rozhovor s prezidentkou Potravinářské komory Danou Večeřovou

„Zdražení se chystá od 1. dubna, protože některé firmy hlásily, že se jim od dubna zvedá cena mouky o 30 až 50 procent. Zvedne se
patrně cena vajec o 30 či 50 haléřů na kus,“ doplňuje Večeřová.
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A vyšší jsou i ceny zeleniny. Je to dáno tím, že na první úrodu od českých farmářů se teprve čeká. V řetězcích se tak objevuje hlavně
dovozová zelenina. Roli ale sehrála i hnojiva, která jsou na cenových rekordech.

„Loni touto dobou nebyla hnojiva zdaleka tak drahá jako v současné době. Některá meziročně vyrostla až na čtyřnásobek původních cen.
Samozřejmě to neznamená, že zelenina bude čtyřikrát dražší, ale oproti loňskému roku určitě bude ve většině případů o desítky procent
dražší,“ doplňuje agrární analytik Petr Havel.

Ceny zeleniny v tomto období ale rostou pravidelně. Agrární analytici očekávají, že s příchodem jarních výpěstků se růst cen zeleniny
zastaví.

Autor: Anna Kottová, Lucie Vopálenská, Zuzana Švejdová
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Domácí 29. března 2022 | 09:26 — Ilona Cílková

O letošních Velikonocích budou muset sáhnout Češi hlouběji do svých peněženek. Podle expertů nás čekají jedny z nejdražších svátků.
Vajíčko bude stát minimálně o padesát haléřů víc než nyní a od dubna si připlatíme i za vepřové maso nebo za chleba.

Velikonoce se letos Čechům prodraží. Připlatí nejen za vejce a maso. / Pixabay Wolfgang Eckert

V souvislosti s válkou na Ukrajině se hovoří zejména o růstu cen obilovin a zdražování pečiva. Válečná krize ale dopadá také do dalších
zemědělských produktů. Patří mezi ně i vepřové maso, jehož ceny v Evropě i ve světě raketově rostou, navzdory propadu vývozu do
Číny kvůli africkému moru prasat.

Česko je přitom právě ve vepřovém mase ze všech hlavních živočišných komodit nejméně soběstačné. Zhruba polovina vepřového se do
ČR musí dovážet ze zahraničí. To v praxi znamená, že se ceny vepřového v ČR musí logicky zvýšit, a to oproti současnému stavu
poměrně výrazně. Podle hlavního ekonoma Trinity Bank Lukáše Kovandy se musí Češi připravit na růst cen vepřového o vyšší desítky
procent už v nejbližší době, píše web Newstream.cz. Podobně porostou také ceny hovězího nebo drůbežího.

„Prodejci vepřového, ale jiných druhů mas se budou snažit využít určité paniky na trhu, jako tomu bylo u pohonných hmot, a navyšovat si
i na mase své marže. Prodejci vědí, že lidé jsou před Velikonocemi ochotni za potraviny utrácet více a budou se toho snažit využít ve
svůj prospěch. Lidé by měli být při nákupech obezřetní a dobře vybírat mezi nabídkami, aby neplatili zbytečně moc," doporučuje ekonom.

Od začátku války na Ukrajině zdražilo o šedesát procent také vepřové maso. „Jestliže nyní stojí vepřová kýta sto šedesát korun, tak ještě
během jara může ten samý kilogram stát dvě stě dvacet,“ upozorňuje ekonom Lukáš Kovanda. Zdražilo i hovězí a drůbeží maso.

Dalšímu růstu cen se nevyhne ani pečivo. „Při katastrofickém scénáři může cena chleba v obchodním řetězci dosáhnout až šedesáti
korun za kilo,“ odhadl šéf Svazu pekařů a cukrářů Bohumil Hlavatý pro CNN Prima NEWS. Několik pekáren už kvůli rostoucím nákladům
dokonce muselo zavřít. „To znamená výpadek produkce v řádu sto milionů korun,“ dodává.

Podle expertů je třeba počítat také s tím, že tlak na růst cen potravin bude zvyšovat i příchod uprchlíků z Ukrajiny. Historické zkušenosti
totiž ukazují, že i příliv nových obyvatel je něco, co přispívá k růstu potravin.

Podle ekonoma Jana Bureše je v Česku zaděláno na masivní potravinovou inflaci: „To, co nás čeká, je velký výpadek produkce obilí ze
strany Ruska a Ukrajiny, kombinovaný s vysokými cenami energií a s extrémně drahými hnojivy,“ uvedl pro CNN Prima NEWS.

Pokud vláda nepřijde s funkčním modelem dotací pro potravináře, promítne se zvyšování cen energií a nedostatku surovin do konečných
cen pro spotřebitele zcela zásadně. Upozorňuje na to Potravinářská komora ČR. Požaduje proto zastropování cen energií nebo zrušení
spotřební daně z paliv.

Zdroj: newstream.cz, cnniprima.cz
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Podle prezidentky Potravinářské komory ČR Dany Večeřové letos potraviny zdraží až o 30 procent

29.3.2022 9:25

Tomio Okamura: Podle prezidentky Potravinářské komory ČR Dany Večeřové letos potraviny zdraží až o 30 procent!

Vláda ale na požadavky Potravinářské komory podle ní nereaguje. „Podle sektorů se náklady na výrobu potravin zvedly o 30 až 50
procent. U většího zpracovatele masa se náklady na výrobu jednoho výrobku zvedly v průměru o osm korun. A to se musí někde projevit,
ten výrobce není schopen to absorbovat,“ uvedla Večeřová. Vláda Petra Fialy proti zdražování energií, potravin, pohonných hmot a
vlastně úplně všeho vůbec nic nedělá! Když jsme prosazovali zákon podporující českou potravinovou soběstačnost, tak se nám politici
nynější vládní koalice jenom vysmívali!

Potravinářská komora v Česku zastupuje 90 % firem českého potravinářství. „Situace začíná být velmi kritická v surovinách. Vyvážíme
50 % pšenice, libanonští obchodníci jsou schopní nabídnout za pšenici mnohonásobně víc,“ říká pro tn.cz Večeřová. Do budoucna tak
může vzniknout palčivý problém s nedostatkem pšenice i v Česku.

Maďarsko i Bulharsko zakázalo vývoz obilí, ale naše vláda nic…. „Mně připadá, že čekáme na to, co Brusel. Mně se to moc nelíbí. My
apelujeme na ministerstvo zemědělství i na vládu, aby udělali nějaké kroky pro to, aby zemědělcům a potravinářům pomohli a nějakým
způsobem to tu stabilizovali. Ale mlčí,“ říká Večeřová.

Potravinářství by podle ní pomohlo snížení DPH na paliva a snížení spotřební daně na paliva. Silniční daň nebo zrušení biosložky jsou
zanedbatelné položky. To hnutí SPD říká dávno… „Vláda hodila zemědělství a potravinářství přes palubu. Jestliže má pořád někdo
dojem, že když si to nevyrobíme, tak si to dovezeme, nedovezeme. Viděli jsme to na covidu a jsme závislí na dovozech. Tomuto sektoru
by se měla věnovat daleko větší pozornost, protože živí lidi,“ uzavírá Večeřová.

Na tyto věci hnutí upozorňuje dlouhodobě. Podle hnutí SPD je krátkodobým řešením zdražování snížení daní na energie a pohonné
hmoty a základní potraviny, což například provádí vlastenecké vlády Polska a Maďarska, zatímco vláda Petra Fialy to odmítá.
Systémovým řešením extrémního zdražování je odstoupit od Green Dealu EU a systému obchodování s emisními povolenkami a přestat
vyvážet naši elektřinu na nadnárodní burzy.

Je zároveň potřeba zajistit energetickou a potravinovou soběstačnost České republiky a dostavět nové bloky jaderných elektráren v
Dukovanech a Temelíně a zajistit strategické zásoby plynu. Podle hnutí SDP je zajištění energetické a potravinové bezpečnosti, levné
elektřiny a dostatku levných energetických zdrojů a levných potravin jedním ze základních pilířů suverenity, svobody a prosperity naší
země.

Autor: Filip Mruzek

https://monitora.cz/
https://app.monitora.cz/article/726146108/d16445331787897effd1?topic_monitor=37237&auth=eyJ0eXAiOiJKV1QiLCJhbGciOiJIUzI1NiJ9.eyJleHAiOjE2NTEzODg5NTgsIndpZCI6MTEzNzMsImFpZCI6NzI2MTQ2MTA4LCJ0aWQiOjM3MjM3fQ.jY5VGImAxTr4ag9ZSQNQajAQC0OQmBaH-8lYY-09kVo
https://www.spd.cz/podle-prezidentky-potravinarske-komory-cr-dany-vecerove-letos-potraviny-zdrazi-az-o-30-procent/


Monitora Media, s.r.o. | monitora.cz 54

Právě dnes  
  29. 3. 2022, 9:00, Pořad: TV Prima - další pořady, Stanice: Prima televize, Vydavatel: FTV Prima, spol. s r.o., Téma: Potravinářská komora, Klíčová

slova: Miroslav Koberna, Dana Večeřová

[strojový přepis] … korun. Výrobci potravin vidí budoucnost v černých barvách. Zdražily energie a kvůli válce na Ukrajině hrozí
nedostatek obilovin. Pomůže Česku, že je v nich soběstačné a měl by zasáhnout stát v této věci? I na to se budu ptát předsedy
zemědělského svazu Martina Pýchy na straně jedné a ředitele pro programování a strategii Potravinářské komory Miroslava Koberny
na…
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Večeřová

[strojový přepis] … ceny potravin v Česku stoupají rostou totiž náklady potravinářů na výrobu podle prezidentky Potravinářské komory
Dany Večeřové v některých odvětvích až o šedesát % už loni se do nákladů promítlo zdražení obalových materiálů a hlavně energií teď i
zvyšuje také válka na Ukrajině komora proto vedle Večeřové navrhuje například snížení daně u potravin spotřebitelům…
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Vyhlášení 9. ročníku soutěže „Cena Potravinářské komory ČR o nejlepší inovativní potravinářský výrobek“  
  29. 3. 2022, 7:51, Zdroj: bezpecnostpotravin.cz , Sentiment: Neutrální, Téma: Potravinářská komora, Klíčová slova: Potravinářská komora České

republiky, PK ČR

Vyhlášení 9. ročníku soutěže „Cena Potravinářské komory ČR o nejlepší inovativní potravinářský výrobek“

Vydáno: 29.3.2022

Autor: PK ČR

Přihlášení probíhá v termínu od 31. 3. 2022 do 30. 6. 2022.

Potravinářská komora České republiky a Česká technologická platforma pro potraviny vyhlašují v roce 2022 již devátý ročník soutěže
„Cena Potravinářské komory ČR o nejlepší inovativní potravinářský výrobek“. Cílem této soutěže je podpora českých potravin a jejich
výrobců a především vyzvednutí českých inovativních potravinářských výrobků.

Prostřednictvím této soutěže bychom zároveň rádi inspirovali ostatní potravinářské společnosti k inovativnímu přístupu k práci.

Inovace jsou rozděleny do následujících kategorií:

a) Bezpečnost a kvalita potravin ;

b) Reformulace roku;

c) Potraviny pro zvláštní výživu.

Hodnocení probíhá ve dvou skupinách podle velikosti podniku přihlašovatele: a. mikro nebo malý podnik; b. střední a velký podnik.
Přihlášení výrobků do soutěže bude probíhat od 31. 3. do 30. 6. 2022. Podrobné informace o soutěži najdou zájemci na stránkách
Potravinářské komory České republiky. Pravidla soutěže, vodítka pro zařazení do jednotlivých kategorií zůstávají stejná jako v roce
2021, k upřesnění došlo v článku "Podmínky soutěže", odstavci 3, kam byla doplněna věta "V rámci jedné přihlášky lze přihlásit
výrobkové řady se stejnou charakteristikou".

Přihlášení probíhá v termínu od 31. 3. 2022 do 30. 6. 2022.

K přihlášce je nutné doložit:

1. V případě kategorie reformulace roku - laboratorní výsledky analýz výživových údajů výrobku v rozsahu: energetická hodnota, tuky,
nasycené mastné kyseliny, nenasycené mastné kyseliny, vícenenasycené mastné kyseliny, transnenasycené mastné kyseliny,
sacharidy, cukry, bílkoviny, sůl, vláknina potravy.

2. V případě kategorie bezpečnost a kvalita potravin a potraviny pro zvláštní výživu - výsledky laboratorní analýzy, které dokládají
klíčovou vlastnost výrobku (například zvýšený obsah živin, nižší obsah kontaminantů, obsah klíčové složky apod.).

Pokud nelze doložit tuto skutečnost z důvodu dostupnosti metody, je možné tuto skutečnosti pouze prohlásit.

Pokyny:

Nelze přihlásit výrobky zpracované inovativní technologií v každém ročníku soutěže, pokud je oblastí inovace právě tato technologie.
Pokud je přihlašována směs na výrobek, který je dále podle receptury upraven ke konečnému zpracování, nebo složka do konečného
výrobku, je vždy nutné v přihlášce uvést složení a výživové údaje jak směsi (složky), tak hotového výrobku a současně uvést
doporučenou recepturu, kterou musí výrobce konečného výrobku dodržet, aby výrobek splňoval charakteristiku oceněného výrobku.

Hodnotitelská komise hodnotí jak směs/složku, tak i konečný výrobek.

Vyplněnou přihlášku zašlete nebo osobně doručte nejpozději do 30. 6. daného kalendářního roku na adresu: Potravinářská komora
České republiky, Počernická 96/272, 108 03 Praha 10 – Malešice, s označením „Cena Potravinářské komory ČR o nejlepší inovativní
potravinářský výrobek“.

Zároveň ji zašlete elektronicky Ing. D. Gabrovské, Ph.D. na e-mail: gabrovska@foodnet.cz.

V případě dotazů kontaktujte, prosím, Ing. Danu Gabrovskou, Ph.D. na e-mailu: gabrovska@foodnet.cz nebo telefonu: +420 296 411
192, +420 737 287 004

Autor: Autor: PK ČR

https://monitora.cz/
https://app.monitora.cz/article/725868309/e2f9e9a21dda8a1d614c?topic_monitor=37237&auth=eyJ0eXAiOiJKV1QiLCJhbGciOiJIUzI1NiJ9.eyJleHAiOjE2NTEzODg5NTgsIndpZCI6MTEzNzMsImFpZCI6NzI1ODY4MzA5LCJ0aWQiOjM3MjM3fQ.dV5Io_Pjjdynde3SbxXyqj736b_XHCL0eriGKTCvnNM
https://www.bezpecnostpotravin.cz/vyhlaseni-9-rocniku-souteze-cena-potravinarske-komory-cr-o-nejlepsi-inovativni-potravinarsky-vyrobek.aspx


Monitora Media, s.r.o. | monitora.cz 57

Šest korun za vajíčko i rostoucí ceny masa. Letošní Velikonoce se prodraží, varují experti  
  29. 3. 2022, 7:22, Zdroj: cnn.iprima.cz , Vydavatel: FTV Prima, spol. s r.o., Autor: Petra Jaroměřská, Sentiment: Neutrální, Téma: Potravinářská

komora, Klíčová slova: Dana Večeřová

Do Velikonoc zbývají tři týdny a už teď je jasné, že za oslavy těchto svátků si letos připlatíme. Vajíčko bude stát minimálně o padesát
haléřů víc než nyní. Od dubna si připlatíme i za vepřové maso nebo za chleba.

Dražší vajíčka, dražší maso a chleba za šedesát korun kilo. I to může být realita letošních Velikonoc. „Bohužel ty Velikonoce budou
takovým předělem. Máme signály, že řada výrobců bude zdražovat už před nimi,“ vysvětluje Dana Večeřová, prezidentka
Potravinářské komory.

„My teď horečně vyjednáváme se všemi řetězci a snažíme se navýšit cenu v průměru o padesát haléřů na vajíčko,“ potvrdila ředitelka
firmy České vejce Petra Punčochová. V současné době vychází průměrná cena za jedno vajíčko na tři koruny šedesát. Hranici čtyř korun
tedy pokoří ještě před Velikonocemi. Zdražování ale nekončí. „Pakliže se bavíme o podestýlkovém vajíčku, pak ano, na to je třeba se
připravit, tu hranici těch šesti korun bych viděla jako reálnou,“ varuje manažerka.

Od začátku války na Ukrajině zdražilo o šedesát procent také vepřové maso. „Jestliže nyní stojí vepřová kýta sto šedesát korun, tak ještě
během jara může ten samý kilogram stát dvě stě dvacet,“ upozorňuje ekonom Lukáš Kovanda. Zdražilo i hovězí a drůbeží maso.

Dalšímu růstu cen se navíc nevyhne ani pečivo. „Při katastrofickém scénáři může cena chleba v obchodním řetězci dosáhnout až
šedesáti korun za kilo,“ odhaduje šéf Svazu pekařů a cukrářů Bohumil Hlavatý. Několik pekáren už kvůli rostoucím nákladům dokonce
muselo zavřít. „To znamená výpadek produkce v řádu sto milionů korun,“ dodává.

Podle ekonoma Jana Bureše je v Česku zaděláno na masivní potravinovou inflaci: „To, co nás čeká, je velký výpadek produkce obilí ze
strany Ruska a Ukrajiny, kombinovaný s vysokými cenami energií a s extrémně drahými hnojivy.“

Autor: Petra Jaroměřská
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ČRo České Budějovice: Zprávy v 7  
  29. 3. 2022, 7:00, Zdroj: ČRo České Budějovice - Zprávy, Stanice: Český rozhlas, Vydavatel: ČESKÝ ROZHLAS, Téma: Potravinářská komora, Klíčová

slova: Dana Večeřová

[strojový přepis] … a devatenácti °C a dobré ráno vám přeje Jiří Čondl ceny potravin v Česku stoupají rostou totiž náklady potravinářů na
výrobu podle prezidentky Potravinářské komory Dany Večeřové v některých odvětvích až o šedesát % už loni se do nákladů promítlo
zdražení obalových materiálů a hlavně energií teď je zvyšuje také válka na Ukrajině komora proto podle Večeřové…
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ČRo Ostrava: Zprávy v 6  
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Večeřová

[strojový přepis] … Potravinářské komory Dany Večeřové v některých odvětvích až o šedesát % už loni se do nákladů promítlo zdražení
obalových materiálů a hlavně energií teď ceny zvyšuje také válka na Ukrajině komora proto navrhuje například snížení daně u potravin
spotřebitelům by pomohlo kdyby se to DPH snížilo a zároveň kdyby se pohlídalo aby se to snížení skutečně na těch cenách projeví…
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ČRo Liberec: Zprávy v 6  
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Večeřová

[strojový přepis] … dalších částech země nicméně pokračují ruská vojska drží Severa Kyjevské oblasti pod svou kontrolou a mají nadále
k dispozici zdroje a síly uvedl slovenský ceny potravin a v Česku stoupají rostou totiž náklady potravinářů na výrobu podle prezidentky
Potravinářské komory Dany Večeřové v některých odvětvích až o šedesát % už loni se do nákladů promítlo zdražení…
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Nový den  
  29. 3. 2022, 6:00, Pořad: Nový den, Stanice: CNN Prima NEWS, Vydavatel: FTV Prima, spol. s r.o., Téma: Potravinářská komora, Klíčová slova: Dana

Večeřová, Helena Kavanová

[strojový přepis] … Petra Bartoně je ale skutečnou žábou na prameni EU. Podpora od státu podle něj musí být unii povolena. Prvním
krokem by podle prezidentky Potravinářské komory Dany Večeřové měl být monitoring vývozu obilovin ze země. Určitě potom olej. Naše
pekaři o tom omezování vývozu musíme trošku másla do budoucna, a proto my jsme chtěli, aby se alespoň monitorovalo, kolik…
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Večeřová

[strojový přepis] … potravin v Česku stoupají rostou totiž náklady potravinářů na výrobu podle prezidentky Potravinářské komory Dany
Večeřové v některých odvětvích až o šedesát % už loni se do nákladů promítlo zdražení obalových materiálů a hlavně energií teď i
zvyšuje také válka na Ukrajině komora proto podle Večeřové navrhuje například snížení daně u potravin spotřebitelům by…
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Večeřová

[strojový přepis] … odměna za služby je netransparentní a nedůvěryhodná ceny potravin v Česku stoupají rostou totiž náklady
potravinářů na výrobu podle prezidentky Potravinářské komory Dany Večeřové v některých odvětvích až o šedesát % už loni se do
nákladů promítlo zdražení obalových materiálů a hlavně energií teď je zvyšuje také válka na Ukrajině komora proto podle Večeřové…
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Mléko a mléčné výrobky do jídelníčku patří!  
  29. 3. 2022, Zdroj: Potravinářská revue, Strany: 9, 10, Vydavatel: AGRAL s.r.o., Autor: Šárka Horáčková, Jiří

Kopáček, Sentiment: Neutrální, Téma: Potravinářská komora, Klíčová slova: Potravinářská komora České republiky, PK ČR

Rubrika: s p o l e č n o s t

Potravinářská komora České republiky (PK ČR) spolu s Českou technologickou platformou pro potraviny (ČTPP) uspořádala 16.
února 2022 tiskovou konferenci, na které představila svoji nejnovější publikaci s názvem „Mléko a mléčné výrobky – rozdíly a souvislosti
s výrobky rostlinnými“. Publikaci připravil kolektiv autorů pod vedením doc. Šárky Horáčkové z Vysoké školy chemicko-technologické v
Praze a jejím cílem bylo informovat spotřebitele o výhodách či nevýhodách jednotlivých typů produktů. Jako nezávislý odborník z
lékařského prostředí pokřtil publikaci mlékem doc. MUDr. Pavel Kohout, PhD., přednosta interní kliniky 3. lékařské fakulty Univerzity
Karlovy a Fakultní Thomayerovy nemocnice.

V úvodu představované publikace se uvádí, že v poslední době značně stoupá zájem konzumentů o tzv. rostlinné alternativy mléka,
mléčných výrobků, ale i masa a masných výrobků. Jen za poslední dva roky prodeje rostlinných náhražek masa, mléka, sýrů nebo
jogurtů vzrostly v EU o 49 procent a výhled do budoucna ukazuje na další zvyšování spotřeby těchto výrobků. Důvody pro vyřazování
živočišných produktů z jídelníčku u konzumentů mohou být přitom rozdílné. Někdy se jedná o důvody zdravotní (např. při alergii na
mléčnou bílkovinu nebo potvrzení laktózové intolerance), ale většinou jsou samotnými spotřebiteli udávány důvody ekologické či
domněnka, že se jedná o potraviny zdravější, podporující zdravější životní styl. V současné době se v rámci států Evropské unie velmi
silně prosazuje princip ekologicky udržitelné výživy a výroba klimaticky příznivých potravin. Tento princip je založen právě na odklonu od
živočišné výroby. Je nutné si ale uvědomit, že většina rostlinných náhražek svojí výživovou hodnotou neodpovídá výživové hodnotě
živočišných produktů. Jsou to zpravidla vysoce průmyslově zpracované potraviny, při jejichž výrobě se používá řada přídatných látek, a v
řadě případů nemusí poskytovat v dostatečném množství některé důležité makro- i mikronutrienty.

Porovnání nutričního složení některých mléčných a rostlinných výrobků

Současný trh v České republice nabízí konzumentům rozmanitou škálu mléčných výrobků. Výhodou je, že technologické procesy jejich
výroby jsou zcela přesně definovány a jednotlivé výrobky mají zpravidla dlouhou historickou tradici. Díky moderním technologickým
zařízením a postupům dochází při jejich výrobě k minimálním ztrátám živin i u UHT mléka. Dá se tedy říci, že největší předností mléčných
výrobků je skutečnost, že jsou vyráběny ze zcela přírodní suroviny, většina bez použití přídatných látek, včetně konzervantů. Jejich
obsahové složky, makro- i mikronutrienty, působí v našem těle synergicky a mohou přinášet v tomto spojení celou řadu významných
fyziologických benefitů. Navíc jsou v případě mléčných výrobků dána přesná legislativní kritéria upřesňující jejich složení, jejich
označování, mikrobiologická kritéria týkající se obsahu prospěšných bakterií mléčného kvašení či kvasinek i mikrobiologická kritéria
zaměřená na bezpečnost potraviny z hlediska přítomnosti nežádoucích mikroorganismů. Spotřebitelé se tedy mohou snadno a dobře
orientovat a mají oporu v celé řadě legislativních dokumentů týkajících se mléka a mléčných výrobků. Jsou to například Vyhláška pro
mléko a mléčné výrobky č. 274/2019, Codex Alimentarius, nařízení (ES) č. 2073/2005 o mikrobiologických kritériích pro potraviny, ČSN
56 9609 Pravidla správné hygienické a výrobní praxe – Mikrobiologická kritéria pro potraviny apod.

Naproti tomu v případě rostlinných alternativ nebyla dosud v rámci ČR ani Evropské unie dopracována příslušná legislativa pro
označování a kategorizaci, a můžeme se tedy setkat s celou řadou rostlinných výrobků, které mají velmi rozdílné složení i nutriční
hodnotu. S ohledem na komunikaci vedenou často zavádějícím způsobem bývá řada spotřebitelů navíc přesvědčena, že rostlinné
produkty jsou plnohodnotným ekvivalentem mléčných výrobků.

V následujícím srovnání ukážeme, že tomu tak není.

Jak je patrné z tabulky č. 1, nutriční hodnoty těchto výrobků se mohou velmi významně lišit zvláště v obsahu bílkovin. Obsah bílkovin v
polotučném mléce je 3,4 g / 100 ml oproti pouhému 0,1 g / 100 ml v rýžovém nápoji. I když je energetická hodnota těchto výrobků téměř
stejná, je nutriční složení mléka daleko prospěšnější. Rostlinné nápoje obvykle neobsahují více než 1 g bílkovin ve 100 ml. Pouze sójové
nápoje jsou z hlediska obsahu bílkovin srovnatelné s mlékem. Rostlinné bílkoviny jsou navíc neplnohodnotné, to znamená, že některé
esenciální (nepostradatelné) aminokyseliny jsou nedostatkové. Bílkoviny mléka patří mezi bílkoviny plnohodnotné (bílkoviny syrovátky
mají nejvyšší biologickou hodnotu ze všech bílkovin). Biologická hodnota (teoreticky znamená, kolik gramů tělesných bílkovin může být
vytvořeno ze 100 g bílkoviny přijatých ve stravě) je u syrovátkových bílkovin 100, u kaseinu asi 80, celkově pak Encyclopedia of Dairy
Science udává biologickou hodnotu mléčných bílkovin 91. Využitelnost mléčných bílkovin je u syrovátkových bílkovin 98 % a u kaseinu
81 %, celkově pak za mléčné bílkoviny 87 %, což je rozhodně více než u sóji (70 %) nebo pšenice (45 %). Nezanedbatelné může být
také méně vhodné složení tuku v některých sušených rostlinných nápojích či v některých alternativách sýra, které jsou často bohužel
vyráběny pouze z rostlinného škrobu a kokosového tuku (viz srovnání v tabulce č. 2).

Jak je patrné z uvedeného srovnání, obsah nasycených mastných kyselin v alternativním výrobku k sýru Eidam je dvojnásobný. Navíc
neobsahuje žádné bílkoviny! Měli bychom tedy pečlivě vybírat, který rostlinný výrobek do svého jídelníčku zařazujeme.

Rostlinné alternativy mléčných výrobků mají (pokud nejsou obohacené) nižší také obsah vápníku. Vápník v kravském mléce je navíc 
mnohem lépe využitelný (= biodisponibilní) než v potravinách rostlinného původu. V mléce je jeho vstřebatelnost vyšší než 30 %, zatímco
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v potravinách rostlinného to bývá obvykle 15 %. Rostlinné alternativy, zejména ze sóji, obsahují i přírodní antinutriční a toxické látky a
alergeny.

Oproti alternativním produktům z rostlinných surovin tedy představuje mléko komplexní výživovou matrici přirozeně bohatou na veškeré
základní živiny a stejně tak významnou škálu důležitých mikronutrientů. Mléko je jedinečným produktem právě díky této matrici, která je
nejenom souborem všech těchto obsažených živin, ale i jejich vzájemných interakcí. Jednoduše řečeno, mléko a mléčné výrobky jsou
neuvěřitelně důležitým a cenným přispěvatelem živin pro nutričně vyváženou a zdravou stravu a tyto přínosy jsou velmi dobře
zdokumentovány ve vědecké literatuře.

Podobné výhody ale nebyly prokázány u rostlinných výrobků, které jsou při svém zpracování toliko obohacovány a formulovány tak, aby
částečně napodobily nutriční přínos mléka. Nutrienty obsažené v rostlinných výrobcích jako takových matrici netvoří, například jejich
biologická hodnota bílkovin je až o 10–30 % nižší než v případě bílkovin živočišných. V současné době neexistují v podstatě ani vědecké
důkazy, které by podpořily zdravotní přínosy rostlinných alternativ jako takových, a nemůže být tudíž podporováno tvrzení, že jsou
rostlinné produkty zdravější, nebo dokonce nutričně ekvivalentní alternativou k mléčným výrobkům. Prostě neexistuje žádný vzorec –
receptura, podle kterého by mohlo být napodobeno jedinečné složení mléka a mléčných výrobků.

Doc. Pavel Kohout se na tiskové konferenci věnoval rizikům konzumace výhradně rostlinné stravy z lékařského pohledu, možným
zdravotním komplikacím a upozornil zejména na rizika konzumace vysoce průmyslově zpracovaných potravin, mezi které rostlinné
náhražky většinou náleží. Zdůraznil také, že fermentované mléčné výrobky, například jogurt, patří ke zdraví prospěšným potravinám,
které upravují naši střevní mikrobiotu, což je rovněž velmi důležité. Ve svém vystoupení doslova uvedl: „Mléčné výrobky jsou
nahraditelné, ale jde o složitější cestu. Veganství je stravovací alternativou, ale člověk musí složitěji přemýšlet nad složením svého
jídelníčku tak, aby tělu dodal všechny potřebné látky.“ Navíc doplnil, že zejména u dětí je potřeba dostatečný a rozmanitý příjem živin
nepodcenit. Podle jeho zkušeností ale většinová populace hledá jednoduchá řešení. I z toho důvodu doporučuje konzumaci mléka
jakožto živočišného produktu, který obsahuje komplex živin. Obává se totiž, že lidé, kteří prostě jen přestanou konzumovat mléčné či
masné výrobky a nedokáží je nahradit vhodnými alternativami – na což musí mít určité znalosti o lidském těle a nutriční kvalitě potravin –
škodí svému zdraví.

Jak bylo na tiskové konferenci upozorněno, zajímavé je také srovnání cen mléčných výrobků a jejich alternativ na rostlinné bázi. Jak je
zřejmé z předešlých tabulek, sýr Eidam stojí necelých 200 Kč/kg, rostlinná alternativa k sýru s kokosovým olejem a rostlinným škrobem
bezmála 350 Kč/kg. Když ale porovnáme obsah nasycených mastných kyselin, sacharidů i bílkovin, jasně vidíme, že výživově tyto
výrobky rovnocenné nejsou. U bílkovin je navíc velmi důležité vnímat nutriční kvalitu bílkovin u potravin živočišného a rostlinného původu.

Další pohled nabízí zhodnocení obou skupin výrobků z pohledu jejich dopadů na životní prostředí, ale také z ekonomického pohledu, z
pohledu výrobní technologie, nastaveného regulatorního rámce, bezpečnosti potravin a nepochybně i z pohledu spotřebitelského
vnímání. Téma rostlinných alternativ v současné době ve společnosti rezonuje, a proto je nutné o něm otevřeně diskutovat.

Dopady na životní prostředí jsou většinou druhým nejuváděnějším argumentem o výhodnosti rostlinných náhražek mléčných výrobků
předkládaných jejich zastánci. Posuzování dopadů potravinových systémů na životní prostředí a jejich snižování je ale mnohem složitější
než porovnávání dopadů pouhých výrobků rostlinného či živočišného původu. Komplexní potravinový systém vyžaduje vícerozměrný
přístup, neboť i rostliny a zvířata fungují jako propojený a integrovaný systém.

Na jedné straně se může zdát, že alternativní výrobky rostlinného původu mohou být v množstevním vyjádření k životnímu prostředí
šetrnější nežli mléko a mléčné výrobky, nicméně zcela jiný pohled získáme, pokud vyjádříme tyto dopady na nutriční hodnotu obou typů
produktů. Mlékárenství poskytuje kromě výživy ještě navíc mnoho dalších významných hodnot ve srovnání s pěstováním rostlinných
monokultur, jakou je například sója. Jsou jimi biologická rozmanitost, biomasa, vitalita venkova, zachování tradiční krajiny, pastviny atd. V
případě environmentálních přínosů výrobků na rostlinné bázi není bohužel k dispozici dostatek důkazů a doposud také bylo na toto téma
publikováno jen velmi málo přesvědčivých vědeckých prací. Naopak v případě mléka máme k dispozici dostatek informací o konkrétních
dopadech na životní prostředí, počínaje chovem skotu a prvovýrobou mléka až po environmentálními dopady zpracovatelského průmyslu
a zhodnocování a využívání vedlejších živočišných výrobků a odpadů.

Podíváme-li se na srovnání z pohledu ekonomiky, je namístě zmínit tzv. Rotterdamskou mlékařskou deklaraci z roku 2016, kterou
spolupodepsali zástupci Mezinárodní mlékařské federace se Světovou organizací pro zemědělství a výživu při OSN. Z deklarace je
zřejmé, že výroba a zpracování mléka poskytuje obživu nejméně jedné miliardě lidí na naší planetě a také skutečnost, že z pohledu
výživy jsou mléko a mléčné výrobky potravinami snadno dostupnými spotřebitelům po celém světě. Jsou totiž nepostradatelným zdrojem
nákladově nejefektivnějších živin nezbytných pro udržitelnou stravu. A navíc, náklady na 1 gram nebo mikrogram bílkovin, vápníku a
vitaminů obsažených v mléce a mléčných produktech jsou výrazně nižší, než tomu je u živin získávaných z výrobků na rostlinné bázi, což
činí právě tyto výrobky méně dostupnými pro nízkopříjmové skupiny obyvatel.

Pro zastánce „přírodních“ potravin bude jistě zajímavé srovnání průmyslového zpracování mléka a zpracování rostlinných nápojů. Mléko 
je ryze přírodní produkt s minimálním nebo žádným zpracováním (s výjimkou standardizace tučnosti nebo cíleného snížení obsahu 
laktózy), zatímco rostlinné nápoje jsou (vysoce) zpracovanými a formulovanými potravinami. Mléko je tedy možné konzumovat ihned po
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nadojení, i když je samozřejmě v dnešní době povinné tepelné ošetření mléka pro zajištění mikrobiální bezpečnosti a zvýšení doby
údržnosti. Při průmyslové výrobě rostlinných nápojů je však potřeba 13–15 kroků zpracování (viz schéma).

Dalším významným rozdílem je pak skutečnost, že při výrobě rostlinných náhražek vzniká při zpracování jednotlivých druhů rostlinných
surovin (sója, mandle, oves, rýže a další) poměrně značné množství odpadů a těžko odstranitelných vedlejších produktů. Naproti tomu je
známo, že mlékárenský sektor velmi úspěšně zhodnocuje své odpady a vedlejší živočišné produkty vznikající při zpracování mléka, jako
jsou např. podmáslí, syrovátka, odřezky ze sýrů apod.

Podíváme-li se na regulatorní rámec v případě mléčných a rostlinných výrobků, můžeme připomenout, že v souladu s obecným
kodexovým standardem pro používání mléčných termínů (Codex General Standard for Use of Dairy Terms) je používání mléčných
termínů/výrazů (mléko, máslo, jogurt, sýr apod.) vyhrazeno výlučně pro mléčné výrobky. V návaznosti na další mezinárodní kodexovou
normu (Codex Guidelines on Claims) je povoleno používání označení „bez laktózy“ pouze u mléčných výrobků, v případě rostlinných
alternativ je tedy vyloučeno.

V případě porovnání mléčných výrobků a výrobků na rostlinné bázi ve vztahu k bezpečnosti potravin nejsou mezi oběma skupinami
žádné rozdíly, neboť potraviny jako takové musí být na trh uváděny vždy v souladu s příslušnou potravinovou legislativou, a musí tedy být
pro konzumaci bezpečné. K zajištění kvality mléka a mléčných výrobků existuje řada předpisů, přičemž kontrola jejich dodržování a
testování jsou mimořádně dobře zvládnuty už pro skutečnost, že jsou právě výrobky z mléka velmi důležitou součástí výživy dětí.

To samé platí ale i pro rostlinné produkty, u kterých zase existují přísné předpisy stanovující úroveň bezpečnosti známých kontaminantů
v použitých rostlinných surovinách použitých k jejich výrobě.

Problémy nastávají při pohledu na spotřebitelské vnímání obou potravinových kategorií. Spotřebitelé se často mylně domnívají a
zavádějící marketingové komunikace nepodložené vědeckými důkazy je v tom navíc utvrzují, že jsou rostlinné náhražky nutričně
ekvivalentní, a dokonce někdy i lepší než mléko. Zmatek panuje ohledně produktů (viz např. označování sójového či mandlového nápoje
za „mléko“), ale nejasnosti panují také z pohledu příjmu živin, což jsme si již dříve vysvětlili.

Na konferenci pořádané Potravinářskou komorou České republiky jasně zaznělo, že jejím cílem není zpochybňování produkce
rostlinných alternativ mléka a mléčných výrobků, ale pouze zájem informovat spotřebitele o zásadních rozdílech mezi těmito produkty.
Rostlinné alternativy jsou opodstatněnou součástí trhu s potravinami a s ohledem na nové stravovací trendy se jejich podíl v budoucnu
ještě zvýší. To si dnes uvědomují i mnozí výrobci mléčných výrobků, kteří je zařazují rovněž do svých výrobkových portfolií. Na
konferenci byly v tomto směru představeny rostlinné výrobky vyrobené z ovsa, které nabízí pod značkou Green Day česká mlékárenská
společnost Olma. Spotřebitelé musí být jen správně informováni o složení a původu jednotlivých výrobků, které by měly být prezentovány
tak, čím skutečně jsou, aby nemohly být spotřebitelé uváděni v omyl.

Zcela závěrem je dobré si uvědomit, že mléko a mléčné výrobky jsou po tisíce let součástí kulturního dědictví a tradic lidstva po celém
světě. Pro každého chovatele mléčného skotu je pro jeho úspěšnost a živobytí také zcela zásadní zdraví a dobrá pohoda zvířat a
dosažení všeobecného povědomí o tom, že o každé zvíře ve stáji je vždy dobře postaráno. Farmáři se neustále snaží vylepšovat
chovatelské postupy na svých farmách a zlepšovat dobré životní podmínky pro zvířata. Nejsou to ale pouze nové chovatelské postupy, je
to i zájem o zajišťování kvalitních a výživově hodnotných krmiv, dostatečného přísunu vody a důsledná kontrola zdravotního stavu zvířat.
Zdravá a spokojená dojnice tak předurčuje kvalitní a výživově hodnotné mléko.

Tabulka č. 1 Srovnání složení a nutričních hodnot mléka a rostlinných nápojů* Složení Energetická hodnota Tuky:

z toho nasycené mastné kyseliny

Sacharidy:

z toho cukry

Bílkoviny Sůl Vápník Vláknina Cena* Polotučné mléko Mléko

197 kJ/ 47 kcal 1,5 g 0,9 g 4,9 g 4,9 g 3,4 g 0,3 g 125 mg 16,90 Kč/l

Rýžový nápoj Pitná voda, rýže (12 %), slunečnicový olej, fosforečnan vápenatý, maltodextrin, emulgátor (řepkový lecitin), mořská sůl,
stabilizátor (guma gellan), vitaminy (riboflavin B2, B12, D), regulátor kyselosti (hydrogenfosforečnan draselný). 202 kJ / 48 kcal 1,1 g 0,1
g 9,5 g 3,3 g 0,1 g 0,09 g 0,1 g 79,90 Kč/l

Sójový nápoj Pitná voda, loupané sójové boby (5,9 %), cukr, fosforečnan vápenatý, regulátor kyselosti (dihydrogenfosforečnan draselný),
mořská sůl, aroma, stabilizátor (guma gellan), vitaminy (riboflavin B2, B12, D2). 163 kJ / 39 kcal 1,8 g 0,3 g 2,5 g 2,5 g 3,0 g 0,11 g 0,5 g
67,90 Kč/l

Poznámka: *nabízené ve stejném internetovém obchodě
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Tabulka č. 2 Porovnání složení a nutričních hodnot sýra a rostlinné alternativy k sýru* Složení Energetická hodnota Tuky:

z toho nasycené mastné kyseliny

Sacharidy:

z toho cukry

Bílkoviny: Sůl Vápník Vitamin B12 Cena * Sýr Eidam Mléko, jedlá sůl, mléčné kultury

1105 kJ / 265 kcal 16 g 10,5 g 1,2 g 1,2 g 29 g 1,5 g 1100 mg

199,50 Kč/kg Rostlinná alternativa k sýru s kokosovým olejem a rostlinným škrobem Voda, kokosový olej 21 %, škrob, modifikovaný
škrob, mořská sůl, aromata, extrakt z oliv, barvivo: beta-karoten; vitamin B12. 1190 kJ / 285 kcal 21 g 19 g 21 g 0 g 0 g 2,3 g 2,5 μg

349,50 Kč/kg

Poznámka: *nabízené ve stejném internetovém obchodě

Výrobní postup konzumního mléka

Dojení Tepelné ošetření Chlazení Hotový produkt připravený ke spotřebě

Výrobní postup mandlového nápoje

Sklizeň Skladování Čištění Blanšírování Rozloupnutí Suché zahřívání Drcení Disperze Sestavení receptury Tepelné ošetření
Homogenizace Balení

Zdroj: EDA Fact Sheet: Q & A: Milk VS Plant based beverages, 6/2021

Autor: Ing. JIŘÍ KOPÁČEK, CSc., Českomoravský svaz mlékárenský, z. s., doc. Ing. ŠÁRKA HORÁČKOVÁ, CSc., Ústav mléka, tuků a
kosmetiky, VŠCHT Praha
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VIDEO: Bochník chleba za stovku? Týden klidně. Lepší než delší dobu za 60, odhaduje ekonom Bartoň  
  28. 3. 2022, 21:39, Zdroj: cnn.iprima.cz , Vydavatel: FTV Prima, spol. s r.o., Autor: Jiří Lizec, CNN, Sentiment: Ambivalentní, Téma: Potravinářská

komora, Klíčová slova: Dana Večeřová

Jak dál porostou ceny potravin, není schopen nikdo predikovat. V pořadu Co na to vaše peněženka to přiznala prezidentka
Potravinářské komory Dana Večeřová. Dodala, že bochník chleba by klidně mohl stát 60 korun. Podle ekonoma Petra Bartoně by Češi
klidně týden vydrželi ještě větší částku, protože ceny vystřelí jen krátkodobě.

Podle Českého statistického úřadu (ČSÚ) jsou potraviny v současnosti druhou nejčastěji zdražující položkou ve spotřebním koši hned po
energiích. „V současné době není nikdo schopen růst cen predikovat. Museli bychom vědět, kdy skončí vlna zdražování vstupů, tedy
energií, komodit, hnojiv a všeho, co je pro výrobu potřeba,“ konstatovala prezidentka Potravinářské komory.

Večeřová se obává, že reálné je zdražování i o třicet procent. Už teď má podle svých slov zprávy od minimálně dvou pekařů, že mouka
od dubna zdraží o 30 až 50 procent a také vajíčka mají jít nahoru o polovinu své ceny, uvedla ve vysílání CNN Prima NEWS.

Bartoň upozornil, že potraviny jsou problematické, protože jich je mnoho. Každý měsíc se ve výpisu ČSÚ najde potravina, která ve
zdražování patří mezi lídry. „Za minulý rok v nadpoloviční většině nejvíce zdražily brambory, ale ve zbytku měsíců zlevnily. Jen z toho, že
některé potraviny patří mezi nejvíce rostoucí, nemůžeme uvažovat o celkovém nárůstu,“ upozornil.

Kdyby všechny potraviny zdražovaly stejným tempem, nebylo by cesty zpět. „Takhle je alespoň možnost uhnout a dát se na to, co
zdražuje relativně málo. Růst může být ještě větší, ale když dvakrát zdraží pšenice, neznamená to, že dvojnásobně zdraží chleba. Dnes
bude chleba zdražovat více kvůli drahým energiím či dopravě,“ vysvětlil počty ekonom.

Bochník chleba klidně za stovku

Můžeme se ale nakonec dostat do situace, že kvůli válce na Ukrajině a s ní související rostoucí cenou pšenice bude stát bochník chleba
60 korun? „U cen energií nikdo neví, kdy to skončí. Může to tak být,“ uvedla Večeřová. Aby došlo k výraznému poklesu cen, musely by
zlevnit všechny vstupy a pak bychom se mohli teprve bavit, kolik zaplatíme za koncový výrobek. „V současné době si tím jistá být
nemůžu a jakýchkoliv predikcí se bojím,“ zopakovala expertka.

„Máme pocit, že když něco naroste na ceně, bude to navěky,“ oponoval Bartoň. Možná se prý dožijeme historického okamžiku, kdy
chleba zdraží na relativně krátkou dobu, ale cena může rychle spadnout. „Kdyby byl jeden týden v roce klidně za stovku – neříkám, že to
tak bude – asi to zvládneme. Lepší než aby byl do konce roku za 60,“ upřesnil ekonom.

Jeho kolega z banky Creditas Petr Dufek již dříve varoval, že ceny pečiva by mohly stoupnout ještě výrazněji a že ona často zmiňovaná
soběstačnost v produkci pšenice nás před zdražením nemusí vůbec ochránit. Její producenti ji totiž za světové ceny vyvezou raději do
zahraničí, čímž pšenice zdraží i na domácím trhu.

„Musíme se zamyslet, jak růst cen potravin zbrzdit,“ řekl Dufek ve vysílání CNN Prima NEWS . Podle něj by bylo namístě přesunout
některé druhy zboží do nižší sazby DPH, nebo dokonce snížit daň z přidané hodnoty na nulu.

Má cenu monitorovat vývoz obilovin?

Večeřová by začala monitoringem, kolik obilovin ze země odchází. V Evropě totiž začínají ve velkém nakupovat státy severní Afriky a
Blízkého východu, kam hlavně Ukrajina a Rusko před válkou vyvážely.

„Nevíme, kolik nám toho zůstane. Mnoho ještě nevypěstované pšenice je už prodáno. Některé státy už vývoz omezují, nám jde hlavně o
to, abychom věděli, že tady zůstane množství pro soběstačnost. Abychom nemuseli nakupovat draze u překupníků,“ podotkla.

Bartoň varoval, že monitoring může být ve finále kontraproduktivní. Záleží prý na tom, jak stát s informacemi naloží. „Někdo může začít
bít na poplach, že je pšenice najednou málo. Lidé najednou začnou vykupovat mouku, která tak brzy dojde,“ obává se možných
důsledků.

redaktor CNN Prima NEWS

Autor: Jiří Lizec, CNN
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ČRo Plzeň: Zprávy ve 20  
  28. 3. 2022, 19:59, Zdroj: ČRo Plzeň - Zprávy, Stanice: Český rozhlas, Vydavatel: ČESKÝ ROZHLAS, Téma: Potravinářská komora, Klíčová slova: Dana

Večeřová, Další zdroje: ČRo Brno - Zprávy, ČRo Hradec Králové - Zprávy, ČRo Karlovy Vary - Zprávy, ČRo Liberec - Zprávy, ČRo Olomouc - Zprávy, ČRo
Ostrava - Zprávy, ČRo Pardubice - Zprávy, ČRo Region - Zprávy, ČRo Sever - Zprávy, ČRo Vysočina - Zprávy, ČRo Zlín - Zprávy, ČRo České Budějovice -
Zprávy

[strojový přepis] … stupňů začaly další zprávy ČRo s Denisou Hergetovou potravin v Česku stoupají rostou totiž náklady potravinářů na
výrobu podle prezidentky Potravinářské komory Dany Večeřové v některých odvětvích až o šedesát % už loni se do nákladů promítlo
zdražení obalových materiálů a hlavně energií teď je zvyšuje také válka na Ukrajině komora proto podle Večeřové navrhuje…
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Zprávy  
  28. 3. 2022, 19:55, Pořad: Zprávy, Stanice: CNN Prima NEWS, Vydavatel: FTV Prima, spol. s r.o., Téma: Potravinářská komora, Klíčová slova: Dana

Večeřová

[strojový přepis] … Potravinářské komory Dana Večeřová. Podle Večeřové záleží na tom, jestli se oběma zemím letos podaří nějaké
obilí vyprodukovat. Bude o to vlastně, jestli se zase je teď na jaře nebo v Rusku, je na Ukrajině. Problém je také to, že vlastně Ukrajina
ohlásila, že bude mít asi o 50 % nižší tu sklizeň podzimních obilovin, vlastně co se sázelo na podzim. Takže to už teď jako…

https://monitora.cz/
https://app.monitora.cz/article/725491878/95c60ec34fff2b763abe?topic_monitor=37237&auth=eyJ0eXAiOiJKV1QiLCJhbGciOiJIUzI1NiJ9.eyJleHAiOjE2NTEzODg5NTgsIndpZCI6MTEzNzMsImFpZCI6NzI1NDkxODc4LCJ0aWQiOjM3MjM3fQ.WQxGr4SuJt4jAHoe2zAKgQBh9WLKhpRWteiqU76P7PY


Monitora Media, s.r.o. | monitora.cz 71

Drahé Velikonoce  
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komora, Klíčová slova: Potravinářská komora České republiky, Dana Večeřová

Roman ŠEBRLE, moderátor:

Ještě tři týdny a jsou tu Velikonoce. Ovšem nejásejte předčasně. Letos si budeme muset za tyto svátky připlatit. Vajíčko bude minimálně
o 50 haléřů dražší než nyní a od dubna si připlatíme také za vepřové maso nebo za chleba.

Petra JAROMĚŘSKÁ, redaktorka:

Dražší vajíčka, dražší maso a chleba za 60 korun kilo. I to může být realita letošních Velikonoc.

Dana VEČEŘOVÁ, prezidentka Potravinářské komory ČR:

Bohužel, ty Velikonoce budou takovým předělem, kdy se skutečně zdražovat bude už před nimi, protože máme signály, že od 1. dubna
řada vlastně výrobců a hlavně jejich dodavatelů, prostě hodlá zdražovat.

VAJÍČKA

Petra PUNČOCHOVÁ, ředitelka, České vejce CZ /telefonuje/:

"My teď horečně vyjednáváme se všemi řetězci a snažíme se navýšit cenu v průměru o padesát haléřů na vajíčko."

Petra JAROMĚŘSKÁ, redaktorka:

V současné době vychází průměrná cena za jedno vajíčko na 3,60 Kč. Hranci čtyřech korun tedy mohou pokořit velmi brzy, zdražování
ale nekončí.

Petra PUNČOCHOVÁ, ředitelka, České vejce CZ /telefonuje/:

"Pakliže se bavíme o podestýlkovém vajíčku, tak ano, na to je potřeba se připravit. Tady tu hranici těch 6 korun bych jako viděla i jako
reálnou."

MASO

Petra JAROMĚŘSKÁ, redaktorka:

Od začátku války na Ukrajině zdražilo vepřové maso o 60 %.

Lukáš KOVANDA, hlavní ekonom Trinity Bank:

Jestliže nyní stojí vepřová kýta kilogram třeba 160 korun, tak ještě během tohoto jara může ten samý kilogram kýty stát 220.

Karel PILČÍK, předseda Českého svazu zpracovatelů masa:

Ono je to spojené taky s tím, že se v posledních dvou měsících významně zdražilo taky hovězí maso, a samozřejmě ruku v ruce drůbeží.

PEČIVO

Bohumil HLAVATÝ, výkonný ředitel Svazu pekařů a cukrářů ČR:

Při nějakém katastrofickém výhledu může dosáhnout ta konečná cena v obchodním řetězci za chleba až 60 korun za kilogram.

Petra JAROMĚŘSKÁ, redaktorka:

Několik pekáren už kvůli rostoucím nákladům muselo zavřít.

Bohumil HLAVATÝ, výkonný ředitel Svazu pekařů a cukrářů ČR:

To znamená je tady výpadek v produkci řádově stovek milionů korun, co se týká pekařských výrobků.

Jan BUREŠ, hlavní ekonom Patria Finance:

To, co nás čeká je jednak velký výpadek produkce obilí ze strany Ruska a Ukrajiny, kombinovaně s vysokými cenami energií a s
extrémně drahými hnojivy, takže si myslím, že je zaděláno na poměrně masivní potravinovou inflaci.
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Petra JAROMĚŘSKÁ, redaktorka:

Petra Jaroměřská, CNN Prima News.
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Hlavní zprávy - rozhovory a komentáře  
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komora, Klíčová slova: Dana Večeřová

Věra ŠTECHROVÁ, moderátorka:

Ceny potravin výrazně stoupají. Ministr zemědělství Zdeněk Nekula z KDU-ČSL proto bude příští týden na poradě ekonomických ministrů
prosazovat zvýšení podpory domácích zemědělců o 540 milionů korun. Už teď je jisté, že 11 milionů eur Česko získá z krizových rezerv
EU na pomoc zemědělcům, kteří se kvůli ruské invazi na Ukrajinu potýkají s rostoucími náklady a cenami zemědělských produktů. Na
situaci se teď budu ptát prezidentky Potravinářské komory Dany Večeřové. Dobrý den.

Dana VEČEŘOVÁ, prezidentka Potravinářské komory:

Dobrý den.

Věra ŠTECHROVÁ, moderátorka:

Podpora dalších 20 milionů eur pro zemědělce. Mohlo by to pomoci zastavit ten stoupající trend v cenách potravin?

Dana VEČEŘOVÁ, prezidentka Potravinářské komory:

Je potřeba říci, že vlastně každá pomoc v současné době je dobrá, byť samozřejmě z našeho pohledu není dostatečná, protože se
domnívám, že ostatní státy do těch toho agropotravinářského sektoru toho dávají samozřejmě daleko více.

Věra ŠTECHROVÁ, moderátorka:

Proč ceny potravin tak výrazně rostou? Jeden důvod je jasný, to jsou stoupající ceny energií a pohonných hmot. Jsou tam ještě další
důvody?

Dana VEČEŘOVÁ, prezidentka Potravinářské komory:

Tak bohužel toto není otázka vlastně posledních dvou měsíců, ale je to otázka prakticky i doby COVIDu, protože už v době COVIDu
minulý rok díky nedu vznikl problémů v dopravě, problémy se součástkami, vznikl problém s obalovými materiály. To znamená, že zvedly
se o 40 %, plastové obaly, kartony, plechovky, prostě všechno se, i sklo, co je potřeba pro výrobu. To byla jeden, jeden faktor.
Samozřejmě na podzim k tomu přispělo i to, že vlastně zkrachovali někteří dodavatelé energií, což pro některé firmy, který byly třeba u
některých z těchto dodavatelů, znamenalo skokové navýšení cen energií a plynu již v minulém roce a samozřejmě rostly se souvisejícími
rů, ros, vlastně rostoucími cenami komor, hnojiv, vlastně krmných směsí, tak rostly i ceny surovin, což znamenalo to, že vlastně již na
počátku roku tady ta tendence k tomu růstu cen byla. Někteří už to promítli minulý rok. No a velký vlastně dopad má samozřejmě ta
agrese na Ukrajině, kdy vlastně se všechno jako by ještě zesílilo.

Věra ŠTECHROVÁ, moderátorka:

Hm. Jaká opatření by tedy v souvislosti se zdražováním potravin měla vláda podle vás přijmout?

Dana VEČEŘOVÁ, prezidentka Potravinářské komory:

My jsme určitě navrhovali opatření v tom směru, aby se ta situace stabilizovala. Tedy, jak už jsem říkala, tak vlastně v současné době
nikdo neví, protože ono se zdálo vlastně po těch loňských výkyvech, že se ta cena zastabilizuje třeba plynu a energií kolem dubna a ke
konci tohoto roku nebo v druhé polovině už by mohla klesat a vůbec, že se nějak ta situace stabilizuje se všemi vstupy. Bohužel to se
nestalo právě kvůli té agresi na Ukrajině. A vlastně problém je, že nikdo neví, kdy to skončí, že prostě primární by byla nějaká stabilita.

Věra ŠTECHROVÁ, moderátorka:

A jak k tomu může přispět vláda?

Dana VEČEŘOVÁ, prezidentka Potravinářské komory:

Já si myslím, že řada států EU již nějaká opatření přijala, ať už je to třeba zastropování cen energií nebo plynu, snížení DPH u potravin,
to jednoznačně by pomohlo spotřebitelům, protože i tak máme nejvyšší DPH na potraviny vlastně z okolních států. Německo má 15; 7 %
pardon, Rakousko má 10 %, Polsko v současné době má nulu, Slováci mají 10 %, takže my i tak máme vysoké DPH na potraviny, takže
určitě spotřebitelům by pomohlo, kdyby se to DPH snížilo a zároveň, kdyby se pohlídalo, aby se to snížení skutečně na těch cenách
projevilo na tom obchodě.

Dana VEČEŘOVÁ, prezidentka Potravinářské komory:
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No, na to se chci právě zeptat, že snížení DPH podle ministra Nekuli nepovede ke snížení cen potravin. Jaká je záruka, že při snížení
DPH také potravináři sníží ceny? Já si dovedu představit, že si budou kompenzovat spíš ty svoje náklady.

Dana VEČEŘOVÁ, prezidentka Potravinářské komory:

Já se obávám, že tady nejde ani tak o potraviny, asi jako o obchodní řetězce, protože obchodní řetězce …

Věra ŠTECHROVÁ, moderátorka:

I tak.

Dana VEČEŘOVÁ, prezidentka Potravinářské komory:

Má, maj vysoké vlastně ty obchodní přirážky a tady právě ta obava je, aby se to skutečně projevilo na těch cenách.

Věra ŠTECHROVÁ, moderátorka:

A jak se to dá kontrolovat?

Dana VEČEŘOVÁ, prezidentka Potravinářské komory:

Já si myslím, že když byl stát schopen kontrolovat obchodní přirážky vlastně na pumpách, tak si myslím, že úplně stejný mechanismus
by se dal použít u těch obchodních řetězců.

Věra ŠTECHROVÁ, moderátorka:

Hm.

Dana VEČEŘOVÁ, prezidentka Potravinářské komory:

Takže …

Věra ŠTECHROVÁ, moderátorka:

A Maďarsko například zastropovává ceny základních potravin. Byla by toto cesta k zastavení růstu cen?

Dana VEČEŘOVÁ, prezidentka Potravinářské komory:

Určitě to cesta je, ale mám jenom zase strach, aby to neodnesli, je to výhodné pro spotřebitele, aby to ne, neodnesli výrobci, protože
bohužel my se nacházíme v situaci, kdy často obchodní řetězce, aby si udržely ten svůj zisk, tu svoji obchodní přirážku, tak jsou schopni
tlačit vlastně na cenu těch výrobců, aby byla čím dále nižší a v současné době, když to srovnám s loňským rokem, tak podle sektorů se
náklady na jeden výrobek podle sektoru potravinářského zvedly o 30 až 60 % a jakékoliv snižování ceny je naprosto nereálné v současné
době, protože ty potravináři to nejsou schopni absorbovat. Řada z nich, těch menších a středních už teď vyrábí se ztrátou.

Věra ŠTECHROVÁ, moderátorka:

Dá se vyčíslit, o kolik stouply výrobcům od začátku roku, řekněme náklady na výrobu?

Dana VEČEŘOVÁ, prezidentka Potravinářské komory:

Jak už jsem to řekla, je to těch 30 až 60 % .

Věra ŠTECHROVÁ, moderátorka:

Hm.

Dana VEČEŘOVÁ, prezidentka Potravinářské komory:

Třeba jeden zpracovatel masa střední jako větší střední, tak mi řekl, že co se týče výrobků, tak se mu ty zvedly o osm korun. A to jsou
skutečně takové náklady, které vlastně ani nemůžete promítnou do těch cen potravin, protože by se prakticky staly neprodejné. Proto my
se snažíme o to a myslím, že EU už v tom činí nějaké kroky, že vydala jakousi směrnici, kdy je možné vlastně těm firmám, které nebude
možné těm firmám, které jsou právě postiženy tím zvýšením té energie, těch cen té energie nebo plynu poskytnout nějakou, nějaký bod
doma, dotaci nebo bonus za to nějaké vyrovnání právě těchto zvýšených nákladů.

Věra ŠTECHROVÁ, moderátorka:
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Vy žádáte i omezení vývozu obilí? Z jakých důvodů, když zrovna právě máme nejvyšší zásoby ve státních hmotných rezervách obilí,
alespoň podle ministerstva zemědělství.

Dana VEČEŘOVÁ, prezidentka Potravinářské komory:

Tak u toho obilí, tam je problém následující, to je hlavně požadavek pekařů a my se tím samozřejmě ztotožňujeme. Tady jde o to, že my
sice máme velkou nadvýrobu obilí, kdy vlastně skoro 50 % vyvážíme, nicméně ta cena, když si to porovnáte, tak loni byla kolem 4,5; 4
800 za tunu, v současné době na úrovni 11 000 a nikdo neví, se to neporoste dále. A samozřejmě Ukrajina a Rusko jsou jedni z
největších, pokud ne největší vývozci obilí, především do severní Afriky a do, na Blízký východ. A jestliže tedy, protože Ukrajina hlásila,
za prvé zakázala vývozy obilovin a za druhé hlásí asi o 50 % nižší sklizeň a nikdo neví, jestli se zasejí jařiny na Ukrajině, tak to znamená,
že vlastně tyto oblasti nebudou obilovinami pokryty. A samozřejmě, protože Blízký východ úplně o tom není špatně finančně, tak se snaží
nakupovat už teď vlastně ty přebytky nebo ani ne přebytky, ale prostě to, co je na trhu EU. A ono …

Věra ŠTECHROVÁ, moderátorka:

Takže nakupuje i u nás, to si dovedu představit.

Dana VEČEŘOVÁ, prezidentka Potravinářské komory:

Ano.

Věra ŠTECHROVÁ, moderátorka:

A pokud by došlo k tomu, řekněme omezení vývozu obilí, znamenalo by to, že cena klesne,

Dana VEČEŘOVÁ, prezidentka Potravinářské komory:

Za prvé by to znamenalo, že to obilí tady bude, protože my máme třeba signály bod mlynářů, že už spousta jaksi obchodníků jim nechce
dodávat, protože spekulují na cenu a čekají na vyšší cenu. Za druhé ta vyšší cena samozřejmě znamená to, teď my hlásili dva výrobci,
že vlastně od 1. dubna se jim zvedá cena mouky o 30 a 50 %, což je strašná cena. Si představte, že jste platila za kilo šest korun a nyní
platíte 13. Takže toto jsou opravdu velké nárůsty. Takže ano, mělo by to vliv na stabilizaci ceny, a hlavně by to mělo vliv na to, že to obilí
tady bude. Že se nám nemůže stát, že třeba zjistíme vlastně po další úrodě, že se nasmlouvalo na výprodej veškeré obilí a že nám tady
nezůstalo ani zrnko. Ale my bychom v prvním roce především chtěli, abychom to monitorovali, abychom věděli, jestli tady to obilí vlastně
ještě máme nebo už je prodané. Nebo jak jsem říkala, pokud bude vlastně po té nové sklizně, tak bychom věděli, že nám tady něco
zůstane. Že nám tady zůstane to, co spotřebujeme.

Věra ŠTECHROVÁ, moderátorka:

Dana Večeřová, prezidenta Potravinářské komory. Děkuju za rozhovor. Na slyšenou.

Dana VEČEŘOVÁ, prezidentka Potravinářské komory:

Také děkuji. Na slyšenou.
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Co na to vaše peněženka  
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[strojový přepis] … Ukrajině ovlivní ceny jiných druhů potravin? Je čas na přijetí plošných opatření, která by potravinovou inflaci brzdila? I
na to se zeptám našich dnešních hostů díky že se díváte. A ve studiu už vítám prezidentku Potravinářské komory ČR Danu Večeřovou.
Dobrý večer. Dobrý večer vám i divákům a hlavního ekonoma investiční skupiny Natland Petra Bartoně. Dobrý večer…
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[strojový přepis] … potravinovou inflaci brzdila? I na to se zeptám našich dnešních hostů díky že se díváte. A ve studiu už vítám
prezidentku Potravinářské komory ČR Danu Večeřovou. Dobrý večer. Dobrý večer vám i divákům a hlavního ekonoma investiční
skupiny Natland Petra Bartoně. Dobrý večer. Hezký večer. Rámci možností pojďme začít statistikou. Potraviny jsou už dnes podle
Českého…
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Chybí koncepční...  
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Koberna

(Dokončení ze str. 1)

Navíc Evropská unie mimořádně uvolňuje 12,5 miliardy korun, z toho na Českou republiku vychází 270 milionů korun, poznamenal
tiskový mluvčí úřadu Vojtěch Bílý. Případný nákup do státních hmotných rezerv7 by podle ministerstva v této době

situaci nezlepšil, naopak by ceny potravin ještě zvýšil.

Mnohé firmy podle Potravinářské komory přitom již hlásí existenční problémy. Pokud kabinet brzy nezasáhne, může jich zhruba čtvrtina
skončit. Ohroženy přitom podle ředitele pro programování a strategii PK Miroslava Koberny nejsou velké firmy, ale zejména malé a
střední. Tyto podniky často navíc podle Večeřové sídlí na venkově, kde jinak není dost pracovního uplatnění. Podle ní by tak přibylo lidí,
kteří nemají práci. Z dalších opatření, která jsou v souvislosti s válkou na Ukrajině potřeba realizovat, je podle

Koberny omezení vývozu obilí.

Ministerstvo zemědělství by zároveň mělo zjistit, jaká je aktuální situace, zda už se Česká republika ze soběstačnosti nedostala do
minusu. „Neříkáme zastavte hned teď vývoz, ale zaveďte licenční systém, to umíme,44 prohlásil. K omezení vývozu pšenicejiž vyzval
vládu i Svaz pekarů a cukrářů ČR. Ministerstvo zemědělství ale nepovažuje regulaci vnitřního trhu za dobré řešení. Mohla by fungovat
jako opatření všech členských států proti sobě navzájem. „Evropská

komise též již vyjádřila silné výhrady k opatřením členských států zamezujících vývoz s cílem ochrany jejich domácí nabídky potravin.
Tato opatření podle komise narušují obchod, nejsou slučitelná s jednotným trhem a budou mít negativní vliv na potravinové zabezpečení.
Otázka případné regulace společného jednotného trhu EU je tedy otázkou na orgány EU, nikoliv na členské státy,44 dodal

Bílý.

Podle Večeřové se v důsledku aktuálních událostí zásadně změní témata, která se budou řešit při předsednictví ČR v Evropské unii
během druhé poloviny letošního roku. Nutnost vidí v přehodnocení Zelené dohody pro Evropu. „Potřeba bude

dělat reprodukční plochy. Budeme potřebovat daleko více potravin, každý bude bojovat o soběstačnost, o základní zásobení

potravinami,44 míní prezidentka

Potravinářské komory. ■
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Náklady na potravinářské výrobky od začátku roku vzrostly vlivem zdražení energií, surovin či pohonných hmot o 30 až 60 procent.
Pokud by se v plné výši propsaly do spotřebitelských cen, mnozí lidé si nebudou moci dovolit nakoupit ani základní potraviny. Zatímco
ostatní státy zemědělce a potravináře proto více podporují, česká vláda nenabízí žádná koncepční řešení. Uvedla to minulý týden na
tiskové konferenci v Praze prezidentka Potravinářské komory ČR (PK) Dana Večeřová.

Podle premiéra Petra Fialy se vláda nechce ubírat cestou plošných řešení, která mají i nežádoucí dopady. O otázkách po- moci se ale
ještě bude diskutovat na Evropské radé, řekl v reakci na vyjádření PK Fiala. Potravinářská komora ČR míní, že
zemědělsko-potravinářské odvětví zůstává u vlády na okraji zájmu, přestože se jedná o obory, které obyvatele živí. Zvýšené náklady je
třeba kompenzovat a ministři by měli spustit funkční řešení, jako je zastropování cen elektřiny a plynu nebo snížení či zrušení spotřební
daně u paliv. Fiala však uvedl, že zastropování cen paliv nebo výrazné snížení daně z přidané hodnoty nakonec stejně musí někdo
zaplatit. „A byla by to střední třída,“ dodal. Navíc podle něj není jisté, že by se takové plošné opatření promítlo do cen pohonných hmot.
Opatření, jako

je kontrola marží pumpařů nebo zákaz přimíchávání biosložky do paliv, považuje Fiala v současné době za správná. S tím však zásadné
nesouhlasí Agrární komora ČR ani Zemědělský

svaz, jejichž členové se rovněž potýkají s razantním nárůstem cen vstupů. Podle nich tento krok situaci neřeší, cen paliv se pozitivně
nedotkne.

Ministerstvo zemědělství sdělilo, že letos je k dispozici na národní dotace zhruba pět miliard korun, které budou směrovat do

celého zemědělství.

(Pokračování na str. 3)

Prezidentka Potravinářské komory ČR Dana Večeřová, ředitel pro programování a strategii PK Miroslav Koberna (vpravo) a
konzultant Potravinářské komory ČR Jan Pivoňka na tiskové konferenci v Praze

Foto Zuzana Fialová

Autor: Zuzana Fialová
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Autor: PK ČR

Tisková zpráva PK ČR

První ročník "V rytmu zdraví" úspěšně navázal na původní koncept internetového kurzu a dětské soutěže pro 5. třídy základních škol

První ročník V rytmu zdraví je úspěšně za námi. Do internetové soutěže pro žáky 5. tříd základních škol se v letošním roce zaregistrovalo
celkem 74 tříd, 100 učitelů a 981 žáků z celé České republiky. Vzdělávací kurz správného životního stylu navazuje na čtrnáct ročníků
projektu Hravě žij zdravě, který Potravinářská komora České republiky (PK ČR) a Česká technologická platforma pro potraviny
(ČTPP) realizovala s dalšími partnery v minulých letech.

Celkem pro devět tříd, z každého kraje republiky jednu, máme připraveny věcné dary od členů PK ČR a našich dalších partnerů. Nejlepší
třídou se stala ZŠ Tři sekery z Karlovarského kraje, druhou příčku obsadila ZŠ Dobříkov u Vysokého Mýta z Pardubického kraje a třetí
místo má v kapse ZŠ Komňa z Bojkovic ve Zlínském kraji. Posledně jmenovaná se umístila mezi první „trojkou“ již v loňském roce.
Poděkování a gratulace však patří všem dětem i učitelům, kteří se soutěže účastnili.

Minulé období, zejména z důvodu covidových opatření, zamávalo nejen s pohybovými aktivitami celé populace. Znovu se ukázala
důležitost domácího stravování a s tím souvisí i celková udržitelnost, což je téma, kterému se chceme v nejbližší době věnovat. Proto
jsme se rozhodli učinit zásadní změnu i v našem kurzu včetně soutěže,“ prozrazuje Dana Gabrovská, vedoucí projektu z PK ČR. „Doplnili
jsme praktické informace a videa“, dodává Gabrovská.

„Nový internetový vzdělávací kurz se soutěží pro žáky 5. tříd ZŠ V rytmu zdraví, má hlavně informovat a motivovat k udržitelnému a
inteligentnímu zacházení s potravinami,“ vysvětluje Magda Hrubá, odborná administrátorka projektu a současně dodává, „chceme to
dělat moderně, hravě a zábavně.“ V pěti samostatných lekcích žáci poznávají zásady, jak žít aktivní život šetrný k naší planetě, zapojují
se i do společných projektů a úkolů. Kurz včetně soutěže má za cíl podporovat kolektivního ducha, tedy mít chuť společně tvořit.

Odborným podkladem pro kurz je výživová pyramida Ministerstva zdravotnictví. O tu se opírají jak potravináři, tak výživoví poradci.
Odborným garantem projektu je Sekce nutričních terapeutů při České asociaci sester. V září letošního roku spustíme registraci učitelů
pro 2. ročník "V rytmu zdraví". Samotní žáci se budou moci hlásit do vzdělávacího kurzu včetně soutěže o dva týdny později. Do kurzu se
mohou nesoutěžně zapojit i další zájemci z řad žáků i studentů dalších ročníků i laická veřejnost.

Kontakty pro média:

Potravinářská komora ČR

kavanova@foodnet.cz, tel. 737 287 024

Autor: Autor: PK ČR
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Vyhlášení 9. ročníku soutěže „Cena Potravinářské komory ČR o nejlepší inovativní potravinářský výrobek“

28.3.2022, Zdroj: Potravinářská komora ČR ( www.foodnet.cz )

Související

Potravinářská komora České republiky a Česká technologická platforma pro potraviny vyhlašují v roce 2022 již devátý ročník soutěže
„Cena Potravinářské komory ČR o nejlepší inovativní potravinářský výrobek“. Cílem této soutěže je podpora českých potravin a jejich
výrobců a především vyzvednutí českých inovativních potravinářských výrobků.

Prostřednictvím této soutěže bychom zároveň rádi inspirovali ostatní potravinářské společnosti k inovativnímu přístupu k práci. Inovace
jsou rozděleny do následujících kategorií:

a) Bezpečnost a kvalita potravin;

b) Reformulace roku;

c) Potraviny pro zvláštní výživu.

Hodnocení probíhá ve dvou skupinách podle velikosti podniku přihlašovatele: a. mikro nebo malý podnik; b. střední a velký podnik.
Přihlášení výrobků do soutěže bude probíhat od 31. 3. do 30. 6. 2022. Podrobné informace o soutěži najdou zájemci na stránkách
Potravinářské komory České republiky. Pravidla soutěže, vodítka pro zařazení do jednotlivých kategorií zůstávají stejná jako v roce
2021, k upřesnění došlo v článku "Podmínky soutěže", odstavci 3, kam byla doplněna věta "V rámci jedné přihlášky lze přihlásit
výrobkové řady se stejnou charakteristikou".

Přihlášení probíhá v termínu od 31. 3. 2022 do 30. 6. 2022

K přihlášce je nutné doložit:

V případě kategorie reformulace roku – laboratorní výsledky analýz výživových údajů výrobku v rozsahu: energetická hodnota, tuky,
nasycené mastné kyseliny, nenasycené mastné kyseliny, vícenenasycené mastné kyseliny, transnenasycené mastné kyseliny,
sacharidy, cukry, bílkoviny, sůl, vláknina potravy.

V případě kategorie bezpečnost a kvalita potravin a potraviny pro zvláštní výživu – výsledky laboratorní analýzy, které dokládají klíčovou
vlastnost výrobku (například zvýšený obsah živin, nižší obsah kontaminantů, obsah klíčové složky apod.).

Pokud nelze doložit tuto skutečnost z důvodu dostupnosti metody, je možné tuto skutečnosti pouze prohlásit.

Pokyny: Nelze přihlásit výrobky zpracované inovativní technologií v každém ročníku soutěže, pokud je oblastí inovace právě tato
technologie. Pokud je přihlašována směs na výrobek, který je dále podle receptury upraven ke konečnému zpracování, nebo složku do
konečného výrobku, je vždy nutné v přihlášce uvést složení a výživové údaje jak směsi (složky), tak hotového výrobku a současně uvést
doporučenou recepturu, kterou musí výrobce konečného výrobku dodržet, aby výrobek splňoval charakteristiku oceněného výrobku.

Hodnotitelská komise hodnotí jak směs/složku, tak i konečný výrobek.

Vyplněnou přihlášku zašlete nebo osobně doručte nejpozději do 30. 6. daného kalendářního roku na adresu: Potravinářská komora
České republiky, Počernická 96/272, 108 03 Praha 10 – Malešice, s označením „Cena Potravinářské komory ČR o nejlepší inovativní
potravinářský výrobek“.

Zároveň ji zašlete elektronicky Ing. D. Gabrovské, Ph.D. na e-mail: gabrovska@foodnet.cz.

V případě dotazů kontaktujte, prosím, Ing. Danu Gabrovskou, Ph.D. na e-mailu: gabrovska@foodnet.cz nebo telefonu: +420 296 411
192, +420 737 287 004

Přihláška 2022.doc

Autor: Verlag Dashöfer
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minulý týden  
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komora České republiky

Ruská válka proti Ukrajině vstoupila do pátého týdne a zprávy z bojiště začaly s čím dál větší určitostí odkrývat, že navzdory obrovské
početní přesile, rozsáhlému bombardování měst a útokům proti civilním cílům včetně nemocnic a krytů pro ženy s dětmi mají ruští
okupanti na bojišti obrovské ztráty a prohrávají. Nastalo jaro. Ve svém washingtonském domově zemřela Marie Korbelová (84), známá
jako ministryně zahraničí Spojených států amerických Madeleine Albright. Byla silou dobra, laskavosti, slušnosti a svobody. Bude nám
velmi chybět, komentoval zprávu o úmrtí české rodačky Madeleine Albright americký prezident Joe Biden a na znamení smutku nařídil
svěsit vlajky u federálních úřadů po celé Americe na půl žerdi. Vítr zastavil lanovku na Sněžce. Lídři členských zemí NATO schválili další
posílení přítomnosti aliančních jednotek na zemi, ve vzduchu i na vodě a na své schůzce v Bruselu odsouhlasili zvýšení počtu bojových
skupin na hranicích s Ukrajinou ze čtyř na osm. Česká armáda dostala od parlamentu svolení vyslat své vojáky do nové dvoutisícové
jednotky Severoatlantické aliance na Slovensku. Počet žádostí českých dobrovolníků o vstup do ozbrojených sil Ukrajiny přesáhl
pětistovku. Každý národ – natož ruský – umí odlišit vlastence od bastardů a zrádců, ty druhé vyplivne jako mouchu, co mu náhodou
vletěla do úst, a já jsem si jistý, že tato přirozená a potřebná očista společnosti posílí náš stát a naši soudržnost, citovala média projev
ruského vůdce Vladimira Putina, který po třech týdnech neúspěšných snah porazit hrdinné obránce Ukrajiny začal vyhrožovat svým
domácím oponentům a odpůrcům jeho agrese. Vítězem 14. ročníku Jarní ceny českých sládků se stal ležák Garáž z jihočeského
minipivovaru Transformátor. Rekordně zdražila dusíkatá hnojiva. Guvernér České národní banky vyjádřil v televizi obavu, že současná
vysoká inflace dramaticky sníží hospodářský růst v Česku až k recesi, v níž budeme koncem roku „rádi za černou nulu“. Úroky na
spořicích účtech se přiblížily čtyřem procentům. Potravinářská komora ČR upozornila občany, že kvůli ruskému vpádu na Ukrajinu
zdraží v nejbližší budoucnosti potraviny jako pečivo, zelenina či maso „o desítky procent“. Kabinet premiéra Petra Fialy nevyloučil, že v
rámci boje proti energetické chudobě dojde ke zvýšení životního minima. Uplynulo 80 let od okamžiku, kdy v přestřelce s gestapem
zahynul v Praze na Prašném mostě hrdina protinacistického odboje Václav Morávek. Teploty překročily 20 stupňů Celsia a
meteorologové upozornili veřejnost, že je stejně teplo jako v Egyptě.

Většina průtoků ve vodních tocích se dnes pohybuje mezi 29 a 40 procenty dlouhodobého normálu, řekla médiím tisková mluvčí Povodí
Labe Hana Bendová na okraj zprávy, že kvůli takřka nepřetržité řadě slunných dní bez jakýchkoli srážek se několik oblastí České
republiky posunulo do kategorie výjimečného až extrémního sucha. Velkopodnikatel a šéf hnutí ANO Andrej Babiš byl po šestiletém
vyšetřování obžalován z podvodu, kterého se měl dopustit neoprávněným vylákáním padesátimilionové evropské dotace na stavbu
svého luxusního sídla Čapí hnízdo. Česká veřejnost si připomenula 130. výročí chvíle, kdy se v Rychnově nad Kněžnou narodil Karel
Poláček. Noviny přinesly zprávu, že letos v létě se na pražské Letné po kompletní rekonstrukci opět roztočí prastarý podlahový kolotoč.

lamper@respekt.cz
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Blbé otázky? Ne, pane Stanjuro. Okamura sdělil další info, nemlčí  
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slova: Potravinářská komora České republiky, Dana Večeřová

Vláda Petra Fialy má poněkud svéráznou představu o parlamentní demokracii. Tomio Okamura připomíná Stanjurovy vzkazy, že na blbé
otázky nebude odpovídat, stejně jako výlet paní Pekarové Adamové s manželem do Dubaje. A Vít Rakušan a jeho vládnutí s kamarády v
Kolíně, to je vůbec zvláštní příběh... Když ale mají něco udělat pro občany, najdou se vždy tisíce výmluv.

Ze strany občanů čím dál častěji zaznívá nespokojenost, že vláda podceňuje sociální dopady současné situace kolem zdražování a
uprchlíků. Ze strany vlády nejčastěji zaznívá vysvětlení „odmítáme populistická řešení“. Jak je situace podle vás vážná?

Situace je velmi vážná a bude jenom horší. Pomáhat uprchlíkům z Ukrajiny je podle nás správné, ale pouze přiměřeně a na nezbytně
nutnou dobu a po ukončení konfliktu na Ukrajině by se měli vrátit zpět budovat svoji rodnou zemi. V tomto se postoj SPD zásadně liší od
vlády Petra Fialy a od hnutí ANO. Premiér Fiala (ODS) říká, že vláda počítá s tím, že tu drtivá většina Ukrajinců zůstane natrvalo.

Pokud ale nebudou v nejbližších dnech z úrovně vlády přijatá zásadní opatření ve způsobech přijímání, bude naše republika ekonomicky
a sociálně v obrovských problémech, jelikož stát nemá kvůli dosavadním vládám peníze a je velmi zadlužený. Naši občané mají zcela
oprávněné obavy o udržitelnost našeho zdravotního systému, sociálního systému, situaci na pracovním trhu, ve školství a trápí je
zdražování, které vláda odmítá řešit. Opakovaně vyzýváme Fialovu vládu, aby představila, jaký má plán.

Vláda ale žádný plán nemá. Je správné pomáhat, ale nesmí docházet ke snížení úrovně kvality života našich občanů a také ke snížení
úrovně poskytování zdravotní péče a dlouhodobě odkládaných výkonů. Hnutí SPD na to neustále poukazuje a navrhuje konkrétní
pozitivní řešení. Vládní pětikoalice ODS, STAN, KDU-ČSL, TOP 09 a Pirátů je ale vůči našim občanům hluchá a slepá a ve Sněmovně
nás válcuje.

Kvůli neschopnosti vlády řešit zdražování narostl počet nových exekucí o 40 % a 30 % domácností je existenčně ohroženo. Hnutí SPD
bije na poplach, jelikož tato vláda je pro občany doslova hrozbou. Je potřeba přinutit vládu k demisi. Občané by se měli hlasitě ozvat.
Přichází další a další negativní zprávy, že se má zdražovat i v dalších oblastech, ale vláda nic nedělá.

Jaké další zprávy máte na mysli?

Podle prezidentky Potravinářské komory ČR Dany Večeřové letos potraviny zdraží až o 30 procent! Vláda ale na požadavky
Potravinářské komory podle ní nereaguje. Vláda Petra Fialy proti zdražování energií, potravin, pohonných hmot a vlastně úplně všeho
vůbec nic nedělá! Problémy našich občanů vládu nezajímají. Když jsme prosazovali zákon podporující českou potravinovou soběstačnost
v základních potravinách, které lze produkovat na našem území, tak se nám politici nynější vládní koalice jenom vysmívali!

Večeřová též řekla, že situace začíná být velmi kritická. Vyvážíme 50 % pšenice, libanonští obchodníci jsou schopní nabídnout za pšenici
mnohonásobně víc. Do budoucna tak může vzniknout palčivý problém s nedostatkem pšenice i v Česku. Maďarsko i Bulharsko zakázaly
vývoz obilí, ale naše vláda nic... Pečivo se zdražuje a vláda nic pro naše občany neřeší.

Potravinářství by podle Večeřové pomohlo snížení DPH na paliva a snížení spotřební daně na paliva. Silniční daň nebo zrušení biosložky
jsou podle ní zanedbatelné položky. To hnutí SPD říká dávno! Vláda podle ní hodila zemědělství a potravinářství přes palubu. „Jestliže
má pořád někdo dojem, že když si to nevyrobíme, tak si to dovezeme, nedovezeme. Viděli jsme to na covidu a jsme závislí na dovozech.
Tomuto sektoru by se měla věnovat daleko větší pozornost, protože živí lidi,“ řekla Večeřová. Musím s ní naprosto souhlasit.

Lidé v ČR ale i tak kvůli nečinnosti současné vlády Petra Fialy musejí nadále platit spekulativně předražené ceny energií, pohonných
hmot a potravin, zatímco vlády ostatních evropských zemí občanům účinně pomáhají a zlevňují.

Podle ekonoma Lukáše Kovandy růst inflace zdaleka nekončí, na konci roku by prý mohla dosáhnout až 15 procent. To víceméně říká i
guvernér České národní banky Jiří Rusnok. Nečinnost vlády Petra Fialy přichází občany doslova pěkně draho.

Poslanci vládní koalice ve čtvrtek odmítli zákon SPD na ukončení zneužívání sociálních dávek tzv. nepřizpůsobivými. To se vám určitě
nelíbilo, že?

Ano, poslanci vládní koalice Petra Fialy hlasováním odmítli zákon SPD na ukončení zneužívání dávek tzv. nepřizpůsobivými. Náš zákon
by přitom přinesl úsporu půl miliardy korun, které SPD navrhuje přesunout na podporu a pomoc slušných lidí v souvislosti se
zdražováním. Vládní koalice ODS, STAN, KDU-ČSL, TOP 09 a Pirátů kašle na naše slušné občany. A za SPD říkám, že budeme dál ze
všech sil bojovat za to, abychom ukončili zneužívání dávek nepřizpůsobivými. Je otřesné, že pro nepřizpůsobivé vláda peníze má, ale
pro slušné občany ne.

Ve Sněmovně se také začal projednávat zákon SPD o referendu. Ještě nedošlo na hlasování, ale je smutné, že jak poslanci vládní 
koalice, tak i hnutí ANO již řekli, že zavedení referenda nepodpoří. Přitom je Česká republika poslední ze dvou zemí v Evropské unii, kde 
občané nemají možnost hlasovat v referendu. Potvrzuje se, že SPD je jedinou skutečnou opozicí v Parlamentu a jako jediní bojujeme za
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svobodu a demokracii pro občany.

Co říkáte na kauzu „osm milionů pro Polčáka za zákon“?

Europoslanec a místopředseda vládního STAN Stanislav Polčák žádal osmimilionovou provizi z veřejných peněz za to, že pomohl
prosadit zákon odškodňující obce okolo Vrbětic kvůli výbuchům! Navíc si účtoval 47 tisíc korun za hodinu za jednání s poslanci ve
Sněmovně! Fakturoval si obcím i za setkání s poslanci SPD. Takže STAN kšeftuje se zákony? Pro hnutí STAN Víta Rakušana, které se
jeví ve světle těchto informací jako politicko-podnikatelský projekt, je to další kšeftařská kauza. Připomeňme kauzu netransparentních
sponzorů hnutí STAN z Kypru, spojenou s Rakušanovým spolupracovníkem a místopředsedou STAN Věslavem Michalikem, či to, jak se
tehdejší poslanec STAN Jan Farský vykašlal na své voliče a šel raději pracovat do USA…

Šokující je, že Polčák si řekl o miliony korun za to, že pomohl prosadit zákon! Takže to vypadá, že pro politiky STAN je politika jen věcí
byznysu a kšeftu! Polčák by měl okamžitě rezignovat na mandát europoslance! Předseda STAN a ministr vnitra Vít Rakušan ho k tomu
ale nechce vyzvat! Premiér Petr Fiala také mlčí...

De facto provizi více než milion korun má v této souvislosti dostat i starosta Vlachovic na Zlínsku Zdeněk Hověžák ze STAN. Starostovi
Vlachovic navrhli tuto odměnu další politici STAN. A nedostává pan starosta za to, že má hájit zájmy občanů své obce, plat? To musí
dostávat ještě de facto provize?

Pro úplnost dodám, že pro tento zákon odškodňující obce okolo Vrbětic kvůli výbuchům hlasovali všichni poslanci SPD, protože chceme
pomáhat občanům postiženým výbuchy. Poslanec Polčák nám všem ale neřekl, že z toho má milionové provize... Podle mého názoru
vidíme, že STAN si z veřejných peněz udělalo via facti soukromé podnikání a soukromé zisky. Kvůli této kauze provizí politiků STAN
budeme svolávat mimořádnou schůzi Sněmovny. Také připomeňme, že Rakušanův kamarád, právník Tomáš Kasal, bral bez výběrového
řízení od kolínské radnice miliony, když byl Rakušan starostou Kolína. O Kasalovi se navíc psalo, že je usvědčený plagiátor!

Několikrát jste se pokusili téma dostat na jednání Poslanecké sněmovny, koalice ale vždy projednávání zablokovala. Ministr financí
Zbyněk Stanjura označil váš zájem za „blbé otázky“ a uvedl, že si máte zvykat, že premiér vám na takové otázky odpovídat nebude…

Vládní koalice má poněkud svérázný přístup k parlamentní demokracii… Vidíme, že ruka ruku myje. Premiér Petr Fiala, když jsem se ho
na to přímo zeptal, mi srabácky odmítl odpovědět a odmítl odsoudit jednání politiků STAN. To si pamatujeme i v případě kyperských
sponzorů STAN. Premiér Fiala kryje průšvihy svých koaličních partnerů. Když se ptám na veřejné peníze, které patří občanům, tak to
jsou „blbé otázky“? Každý ať si udělá obrázek o politicích demobloku sám.

Místopředseda STAN Petr Gazdík navíc Polčáka omlouval s tím, že prý to byla smlouva, že prý měl na to smlouvu, že to je prý normální.
Tak proč nám tu smlouvu tady neukázal předem, před tím, než jsme o tom zákonu hlasovali? Proč nám tedy poslanci hnutí STAN
neoznámili střet zájmů a neoznámili nám tady předem, že místopředseda hnutí STAN Polčák, když se tento zákon prosadí, tak za to má
dostat osm milionů z veřejných peněz?

Politici dostávají přece plat za to, aby hájili program a zájmy voličů, kteří je zvolili a je šílené, aby dostávali navíc provize za to, že prosadí
nějaký zákon. Snaha takové jednání legitimizovat vede k politické korupci.

Také jste kritizoval cestu předsedkyně Sněmovny Pekarové Adamové a dalších politiků do Dubaje...

Udělala si tam výlet za peníze daňových poplatníků. Navíc na konci ledna už byla v Dubaji jiná početná delegace vedená ministrem
průmyslu Jozefem Síkelou. Takže proč v tak krátké době další cesta? Ona vyzývá občany k úsporám, ale sama si za veřejné peníze
užívá každý den luxusu plnými doušky v novém státním BMW sedmičkové řady za miliony. Já když jsem byl ve vedení Sněmovny, tak
jsem jako jediný jezdil na základě svého rozhodnutí ve škodovce, a také jsem měl možnost jezdit v BMW. Pekarová Adamová vysává
veřejné peníze úplně na drť, nechává si ve Sněmovně nosit od číšníka jídlo k sobě do kanceláře se stříbrným poklopem. Ani neobědvá v
jídelně s poslanci dole. Strašné pokrytectví. Vládní představitelé kážou vodu, ale pijí víno plnými doušky a jsou hluboce ponořeni v
korytech.

Vláda chce v souvislosti s uprchlíky z Ukrajiny požádat o prodloužení nouzového stavu až do konce května, ačkoliv doposud se vždy
respektovalo, že je prodlužován maximálně o měsíc. Je podle vás správné dát vládě na mimořádná opatření bianko šek na dva měsíce?

Hnutí SPD odmítá nouzový stav a odmítáme vládou navržené prodloužení nouzového stavu, jelikož veškerá opatření lze řešit
prostřednictvím současné krizové legislativy bez nouzového stavu, např. vyhlášením stavu nebezpečí. Nouzový stav umožňuje vládě
nařídit lidem ubytování ukrajinských uprchlíků a dělat veřejné zakázky bez výběrového řízení. Ministr vnitra Vít Rakušan (STAN) lhal,
když říkal, že se nouzový stav nebude našich občanů týkat. Opak je pravdou.

Ministr spravedlnosti Pavel Blažek v rozhovoru pro Seznam Zprávy uvedl, že vznikne zákon, který umožní vypnutí „dezinformačních
serverů“…

https://monitora.cz/
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Pojem dezinformace není nikde definován a umožňuje snadné zneužití na umlčení kritiky. Zásadně odmítáme protiústavní potlačování
občanských práv, tak jak je provádí současná vláda pětikoalice Petra Fialy, aby tak znemožnila kritiku vlastní neschopnosti řešit skutečné
problémy českých občanů a udržela monopolní postavení svých lží. Odmítáme cenzuru pod falešnou záminkou, že „Česká republika je
ve válce“. Je to lež, válečný stav u nás vyhlášen nebyl a argumentace o hybridní válce se dá zneužít kdykoliv.

Předmětem vládních sankcí nejsou prokazatelné lži, ale jiné názory a publikování faktů, která jsou potlačována. Současná vláda navíc
vyhrožuje sankcemi za slovní projevy pod falešnými záminkami, zatímco vládní lživá propaganda pokračuje. Nechceme politické procesy
a politické vězně v České republice. Nesmíříme se s potlačováním demokracie a plíživým nástupem totality v České republice. Hnutí
SPD bude nadále bojovat za svobodu a demokracii v ČR.

Redakci PL můžete podpořit i zakoupením předplatného . Předplatitelům nezobrazujeme reklamy.

Foto: Screen: Facebook T. Okamura

Popisek: Tomio Okamura
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Zveřejněno: 27.03.2022

Autor: Miroslav Svoboda

První ročník soutěže „V rytmu zdraví“ úspěšně navázal na původní koncept internetového kurzu a dětské soutěže pro 5. třídy základních
škol, uvádí ve své tiskové zprávě Potravinářská komora ČR.

Zpráva k tomu dále uvádí, že do internetové soutěže pro žáky 5. tříd základních škol se v letošním roce zaregistrovalo celkem 74 tříd,
100 učitelů a 981 žáků z celé České republiky. Vzdělávací kurz správného životního stylu navazuje na čtrnáct ročníků projektu Hravě žij
zdravě, který Potravinářská komora ČR (PK ČR) a Česká technologická platforma pro potraviny (ČTPP) uskutečnila s dalšími partnery
v minulých letech.

Potravinářská komora ČR dále konstatuje, že pro celkem devět tříd, z každého kraje republiky jednu, má připraveny věcné dary od
členů PK ČR a jejích dalších partnerů. Podle PK ˇCR se nejlepší třídou stala ZŠ Tři sekery z Karlovarského kraje, druhou příčku obsadila
ZŠ Dobříkov u Vysokého Mýta z Pardubického kraje a třetí místo získala ZŠ Komňa z Bojkovic ve Zlínském kraji. Posledně jmenovaná
se umístila mezi první „trojkou“ již v loňském roce. Podle Potravinářské komory ČR poděkování a gratulace však patří všem dětem i
učitelům, kteří se soutěže účastnili.

Důvodem, pro uspořádání této soutěž, jak dále „Potravinářská komora ČR uvádí, bylo, že minulé období, zejména z důvodu covidových
opatření, zamávalo nejen s pohybovými aktivitami celé populace. Znovu se ukázala důležitost domácího stravování, S tím souvisí i
celková udržitelnost, což je téma, kterému se chce Potravinářská komora ČR v nejbližší době věnovat. Proto se rozhodla učinit zásadní
změnu i v dosavadním kurzu, a to včetně soutěže, jak uvádí v tiskové zprávě Dana Gabrovská, vedoucí projektu z PK ČR. „Doplnili jsme
praktické informace a videa“, dodává Gabrovská.

„Nový internetový vzdělávací kurz se soutěží pro žáky 5. tříd ZŠ ´V rytmu zdraví´, má hlavně informovat a motivovat k udržitelnému a
inteligentnímu zacházení s potravinami,“ vysvětluje Magda Hrubá, odborná administrátorka projektu a současně dodává, „chceme to
dělat moderně, hravě a zábavně.“ V pěti samostatných lekcích žáci poznávají zásady, jak žít aktivní život šetrný k naší planetě, zapojují
se i do společných projektů a úkolů. Kurz včetně soutěže má za cíl podporovat kolektivního ducha, tedy mít chuť společně tvořit.

Odborným podkladem pro kurz je výživová pyramida Ministerstva zdravotnictví ČR. O tu se opírají jak potravináři, tak výživoví poradci.
Odborným garantem projektu je Sekce nutričních terapeutů při České asociaci sester. V září letošního roku Potravinářská komora ČR
spustí registraci učitelů pro 2. ročník V rytmu zdraví. Samotní žáci se budou moci hlásit do vzdělávacího kurzu včetně soutěže o dva
týdny později. Do kurzu se mohou nesoutěžně zapojit i další zájemci z řad žáků i studentů dalších ročníků i laická veřejnost.

Miroslav Svoboda

Autor: Autor:

https://monitora.cz/
https://app.monitora.cz/article/724403116/89258e779b6143e42a09?topic_monitor=37237&auth=eyJ0eXAiOiJKV1QiLCJhbGciOiJIUzI1NiJ9.eyJleHAiOjE2NTEzODg5NTgsIndpZCI6MTEzNzMsImFpZCI6NzI0NDAzMTE2LCJ0aWQiOjM3MjM3fQ.B6W-l_IyOLtHp0doQAMakjkXKHTu9nM3Fb9EqWPKF60
https://www.odbory.info/obsah/5/prvni-rocnik-souteze-v-rytmu-zdravi-pro-5-tridy-zakladnich-s/330369


Monitora Media, s.r.o. | monitora.cz 87

Uplynulých sedm dní očima Ivana Lampera  
  27. 3. 2022, 12:00, Zdroj: respekt.cz , Vydavatel: Economia, a.s., Autor: Ivan Lamper, Sentiment: Negativní, Téma: Potravinářská komora, Klíčová

slova: Potravinářská komora České republiky

Ruská válka proti Ukrajině vstoupila do pátého týdne a zprávy z bojiště začaly s čím dál větší určitostí odkrývat, že navzdory obrovské
početní přesile, rozsáhlému bombardování měst a útokům proti civilním cílům včetně nemocnic a krytů pro ženy s dětmi mají ruští
okupanti na bojišti obrovské ztráty a prohrávají. Nastalo jaro. Ve svém washingtonském domově zemřela Marie Korbelová (84), známá
jako ministryně zahraničí Spojených států amerických Madeleine Albright. Byla silou dobra, laskavosti, slušnosti a svobody. Bude nám
velmi chybět , komentoval zprávu o úmrtí české rodačky Madeleine Albright americký prezident Joe Biden a na znamení smutku nařídil
svěsit vlajky u federálních úřadů po celé Americe na půl žerdi. Vítr zastavil lanovku na Sněžce. Lídři členských zemí NATO schválili další
posílení přítomnosti aliančních jednotek na zemi, ve vzduchu i na vodě a na své schůzce v Bruselu odsouhlasili zvýšení počtu bojových
skupin na hranicích s Ukrajinou ze čtyř na osm. Česká armáda dostala od parlamentu svolení vyslat své vojáky do nové dvoutisícové
jednotky Severoatlantické aliance na Slovensku. Počet žádostí českých dobrovolníků o vstup do ozbrojených sil Ukrajiny přesáhl
pětistovku. Každý národ – natož ruský – umí odlišit vlastence od bastardů a zrádců, ty druhé vyplivne jako mouchu, co mu náhodou
vletěla do úst, a já jsem si jistý, že tato přirozená a potřebná očista společnosti posílí náš stát a naši soudržnost , citovala média projev
ruského vůdce Vladimira Putina, který po třech týdnech neúspěšných snah porazit hrdinné obránce Ukrajiny začal vyhrožovat svým
domácím oponentům a odpůrcům jeho agrese. Vítězem 14. ročníku Jarní ceny českých sládků se stal ležák Garáž z jihočeského
minipivovaru Transformátor. Rekordně zdražila dusíkatá hnojiva. Guvernér České národní banky vyjádřil v televizi obavu, že současná
vysoká inflace dramaticky sníží hospodářský růst v Česku až k recesi, v níž budeme koncem roku „rádi za černou nulu“. Úroky na
spořicích účtech se přiblížily čtyřem procentům. Potravinářská komora ČR upozornila občany, že kvůli ruskému vpádu na Ukrajinu
zdraží v nejbližší budoucnosti potraviny jako pečivo, zelenina či maso „o desítky procent“. Kabinet premiéra Petra Fialy nevyloučil, že v
rámci boje proti energetické chudobě dojde ke zvýšení životního minima. Uplynulo 80 let od okamžiku, kdy v přestřelce s gestapem
zahynul v Praze na Prašném mostě hrdina protinacistického odboje Václav Morávek. Teploty překročily 20 stupňů Celsia a
meteorologové upozornili veřejnost, že je stejně teplo jako v Egyptě. Většina průtoků ve vodních tocích se dnes pohybuje mezi 29 a 40
procenty dlouhodobého normálu , řekla médiím tisková mluvčí Povodí Labe Hana Bendová na okraj zprávy, že kvůli takřka nepřetržité
řadě slunných dní bez jakýchkoli srážek se několik oblastí České republiky posunulo do kategorie výjimečného až extrémního sucha.
Velkopodnikatel a šéf hnutí ANO Andrej Babiš byl po šestiletém vyšetřování obžalován z podvodu, kterého se měl dopustit
neoprávněným vylákáním padesátimilionové evropské dotace na stavbu svého luxusního sídla Čapí hnízdo. Česká veřejnost si
připomenula 130. výročí chvíle, kdy se v Rychnově nad Kněžnou narodil Karel Poláček. Noviny přinesly zprávu, že letos v létě se na
pražské Letné po kompletní rekonstrukci opět roztočí prastarý podlahový kolotoč.

lamper@respekt.cz

Autor: Ivan Lamper
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Priority Potravinářské komory CR v době předsednictví České republiky v EU!

Priority Potravinářské komory ČR v době předsednictví České republiky v EU!

Zveřejněno: 27.03.2022

Autor: Miroslav Svoboda

Pokud jde o předsednictví České republiky v EU, tak se ho historicky, pro své druhé období, iujme 1. července 2022. Uvádí ve ve své
tiskové zprávě Potravinářská komora ČR (PK ČR), která v těchto snech si stanoviala vytýčila priority Potravinářské komory ČR v
době předsednictví České republiky v EU.

V úvodu zprávy se konstatuje, že českyý potravinářský průmysl má u nás dlouholetou a úspěšnou tradici a patří k významným oborům v
naší zemi. Naši potravináři zajišťují výrobu bezpečných a kvalitních tradičních potravin, ale nezapomínají se také přizpůsobovat novým
trendům a inovacím. Zkušenosti potravinářů a jejich dlouholetou praxi využije Potravinářská komora ČR v rámci nastavení a
vyjednávání priorit českého předsednictví.

V návrhu priority Potravinářské komory ČR se dále uvádí, že pokud jede o revize způsobu značení trvanlivosti, není jasné, zda změna
způsobu značení data trvanlivosti skutečně povede k omezení plýtvání potravinami. K diskusi by spíše mělo být důsledné vysvětlování
role jednotlivých způsobů značení a doporučení pro výrobce, obchodníky, dozorové orgány i spotřebitele, jak k potravinám s prošlým
datem „Minimální trvanlivosti“ nakládat. Vhodná se jeví také osvětová kampaň, která by upozornila spotřebitele na rozdíly mezi
jednotlivými daty.

Potravinářská komora ČR je toho názoru, že jakékoliv zavedení nového loga na obalech potravin je potřeba řádně vyhodnotit.
Uvědomuje si, že současné značení nemusí být jednoznačně definované, nicméně tento systém je ve společnosti dlouhodobě zažitý.
Pokud se navrhuje jakékoliv doplnění označení dat, jako je například „minimální trvanlivost do“, „spotřebujte do“, znění musí být co
nejkratší, pro výrobce proveditelné a pro spotřebitele stručné, jasné a především smysluplné, tak aby dokázal označení porozumět.

Výrobci se tématu označování dat v souvislosti se zamezením plýtvání potravinami značně věnují. Na prvním místě je však vždy
bezpečnost a kvalita výrobků. PK ČR upozorňuje, že obaly a etikety mají omezenou velikost, zejména u vícejazyčných variant. Také
grafické požadavky sebou vždy nesou zvýšené výrobní náklady v souvislosti s technologickou náročností uváděných textů a obrázků.

Pokud jde o zavedení systému harmonizovaného značení výživových hodnot na přední straně obalu (FOPL), PK ČR dlouhodobě
zavádění nového povinného systému spíše nepodporovala. Stávající již zavedený systém, na základě požadavků Nařízení Evropského
parlamentu a Rady (EU) č. 1169/2011 o poskytování informací o potravinách spotřebitelům, již poskytuje širokou a objektivní informaci o
výživové hodnotě jednotlivých potravin. PK ČR zastává stanovisko, aby zavedení systému značení bylo postaveno na vědeckém
základě. Pokud toto není splněno, potom jakékoliv škálování, a to i na základě barevného kódování, se jeví jako zavádějící. PK ČR
respektuje výsledky vyplývající ze spotřebitelských výzkumů, že pro většinu spotřebitelů jsou výživové údaje uváděné na 100 g/ 100 ml
na obalech potravin nesrozumitelné nebo jim nevěnují pozornost a současně nedokáží zohlednit reálně konzumované množství. V zájmu
spotřebitele se tedy jisté zjednodušení jeví jako přínosné.

V případě, že bude o některém ze stávajících dobrovolných výživových systémů rozhodnuto jako o možném budoucím harmonizovaném
povinném značení potravin, PK ČR požaduje, aby bylo umožněno všem zainteresovaným stranám a aktérům zapracovat změny a
připomínky v rámci stávajících algoritmů nebo kritérií (vědecká a technická úprava schémat), neboť některé kategorie potravin mohou být
diskriminovány. Budoucí systém by měl také umožnit vyjádřit nutriční hodnoty na porci, což PK ČR považuje za jeden z klíčových
požadavků.

Zavedení jakéhokoliv povinného systému značení nutričních údajů, by měla předcházet důkladná analýza dopadů, tak aby veškeré
finanční a administrativní náklady, zejména pro malé a střední firmy, byly vyváženy přínosem pro spotřebitele. PK ČR preferuje jednotný
celoevropský systém a podporuje přijetí takového návrhu, který bude akceptovatelný a současně proveditelný pro všechny hráče na
evropském trhu s potravinami.

Důraz klade na dobrovolnost této aktivity, a hlavně vzdělávání spotřebitelů od útlého věku.

V případě rozšíření označování země původu, tisková zpráva konstatuje, že Evropská komise podporuje povinné zavedení značení země
původu, a to pro mléko, mléko jako složku, maso jako složku, rýži, tvrdou pšenici používanou pro výrobu těstovin, brambory a rajčata.
Evropský parlament je pro zavedení povinného značení země původu na veškerou zemědělskou produkci, Rada EU je v souladu s
rozšířením listu komodit, na které by se značení mělo vztahovat.
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PK ČR hodnotí aktuálně nastavený systém založený na dobrovolné bázi uvádění země původu za dostačující. Výrobci nepovažují za
nutné zavádět další označovací povinnosti či případné rozšíření. Zároveň je zde prováděcí nařízení Evropské komise. U povinného
označení výrobce na obalech potravin by, podle Potravinářské komory ČR, bylo vhodné zavést povinnost uvádět při označování
výrobce dané potraviny hospodářskou činnost provozovatele potravinářského podniku, který potravinu ve skutečnosti vyrobil. Spotřebitel
základní informaci o jakémsi „původu“ potraviny dostane, chce však dostat jasnou a srozumitelnou informaci o původu, zdravotních
dopadech a případně procesu výroby potravin.

V kategorii stanovení limitů pro vitaminy a minerální látky v doplňcích stravy a obohacených potravinách se Evropská komise se rozhodla
zahájit práce na úrovni EU na stanovení max. množství vitaminů a minerálních látek. Maximální obsah vitamínů a minerálních látek není
v současné době na úrovni EU stanoven. Zároveň Evropská komise pověřila Evropský úřad pro bezpečnost potravin (EFSA), aby
přehodnotil horní tolerovatelné hladiny příjmu pro vitamíny a minerální látky. Například cílem FoodDrinkEurope (Konfederace
potravinářského průmyslu v EU) je zajistit, aby maximální úrovně stanovení legislativou EU nebyly nižší než současné úrovně používané
na trhu EU.

Tisková zpráva Potravinářské komory ČR se dále věnuje i otázce reformulace potravinářských produktů. Konstatuje, že na evropské
úrovni posiluje tlak na reformulace potravin, ačkoliv Evropská komise v loňském roce uvedla, že zatím neplánuje nastavovat maximální
limity pro reformulaci potravin. Společnosti nadále pokračují na implementaci svých závazků v oblasti reformulací s cílem prokázat
Evropské komisi, že evropský potravinářský průmysl vykazuje maximální nasazení ve snaze o reformulaci potravin. Snahou je vyhnout
se předkládání právně závazných cílů a legislativy. Komunikaci příznivých změn ve složení by usnadnila výrobcům například změna
podmínek pro výživová tvrzení, které se týká skutečnosti, že snížení hladiny cukru/tuku od 30 % a soli o 25 % je již natolik velký zásah do
receptury, že výsledek nebývá vždy spotřebiteli kladně přijat z důvodu zhoršení senzorické kvality. Podle PK ČR je při reformulování
produktů třeba vzít v úvahu i vnímání spotřebitelů a také to, že některé kategorie potravin je extrémně obtížné reformulovat.

Další části tiskové zprávy PK ČR se věnuje problematice uvádění metody chovu nosnic na obalech výrobků obsahujících vejce. To je
uvádění informací o možném a nezáměrném výskytu látek nebo produktů vyvolávajících alergie nebo nesnášenlivost v potravinách.
Zpráva konstatuje, že EU měla přijmout prováděcí akt k dané problematice, tento však stále nebyl přijat.

V další části se tisková zpráva zaměřuje na objasnění situace v problematice alternativních vs. tradičních potravin, pokud jde o
legislativní ochranu názvů masa a masných výrobků, vajec a výrobků z vajec. Zpráva zde uvádí, že současný rozvoj trhu s alternativami
tradičních potravin začíná významně ovlivňovat vnímání potravin živočišného původu, a to jako nezdravé, neetické a ohrožující životní
prostředí. Alternativní potraviny rostlinného původu jsou velmi často svými senzorickými vlastnostmi podobné výrobkům živočišného
původu. Této skutečnosti využívají při vytváření názvů a odkazují na zdravější, etičtější a ekologičtější alternativu, avšak zároveň
vzbuzují dojem, že jejich výživová hodnota je obdobná ne-li vyšší, a stejně tak, že uhlíková stopa je menší, což v řadě případů není
pravda. Navíc alternativní výrobky (imitace živočišných výrobků) svými názvy mohou zákazníka evokovat, že mají stejné smyslové a
nutriční vlastnosti jako skutečné živočišné výrobky. Tímto dochází ke klamání a poškozování spotřebitele. Celý sektor není nijak
regulovaný a vzhledem ke skutečnosti, že se ve většině případů jedná o vysoce zpracované potraviny, jsou mezi jednotlivými produkty i
významné rozdíly v kvalitě. Bylo by proto vhodné připustit rámec ochrany názvů potravin živočišného původu alespoň na národní úrovni a
zároveň začít pracovat na regulaci označování alternativních výrobků, tak aby nedocházelo ke klamání spotřebitele.

Tisková zpráva PK ČR se dále věnuje i dopadům výrobků na životní prostředí a klima, zelenému a ekologickému značení, dále
pracovnímu rámci pro označování udržitelných potravin. Doporučení Komise z roku 2021 o používání metod stanovení environmentální
stopy pro měření a sdělování environmentálního profilu životního cyklu produktů a organizací specifikuje poměrně detailně způsob
stanovení environmentální stopy produktů a organizací. V současné době je však v přípravě rovněž legislativa týkající se tzv. zelených
tvrzení a další předpisy (směrnice o ekodesignu, biologicky odbouratelné plasty obalové odpady), které pravděpodobně budou obsahově
s daným doporučením souviset. Bylo by vhodné zajistit, aby byly zřejmé detailní vazby mezi jednotlivými akty tak, aby jejich cíle nebyly
ve vzájemném rozporu a potravinářský průmysl tak měl jednoznačné a přiměřeně snadno pochopitelné cíle pro jednotlivé sektory.
Případná značení k této problematice by měla být jednotná a harmonizovaná, vytvořená na vědeckém základě a dobrovolná.

V oblasti vysoce zpracovaných potravin zpráva konstatuje, že diskuse o roli vysoce zpracovaných potravin ve výživě a jejich dopadech
na lidské zdraví bude prioritou. V důsledku Strategie Farm to Fork jsou nyní tyto potraviny, podle některých členů Parlamentu, na úrovni
nezdravého jídla. Názorová rozdílnost přináší jistě prostor pro důkladnější odborné studium (již byly provedeny řady studií včetně FAO) a
lepší specifikování problematiky. Současný způsob klasifikace stupně zpracování byl původně určen pro vědecké účely. Zároveň je však
zřejmé, že pravidelná konzumace některých vysoce zpracovaných potravin rozhodně nepatří do správného stravování a spotřebitelé by
na základě názorů odborníků měli vcházet při přípravě pokrmů ze základních potravin a surovin. Proto by měla být předmětem diskuse o
FOPL (označování potravin na předním obalu) rovněž otázka způsobu zpracování, nejen výčet omezeného počtu složek a živin. Žádoucí
se také jeví vytvoření oficiální definice nejen v ČR ale i na úrovni EU.

Pokud jde o dovoz potravin, při jejichž výrobě byly použity v EU zakázané prostředky na ochranu rostlin nebo veterinární léčiva. Plán na
ochranu životního prostředí, a zajištění biodiverzity na území EU, prostřednictvím omezeného používání prostředků na ochranu rostlin
může vést ke zhoršení konkurenceschopnosti. V současné době se například Francie uchází o zákaz dovozu takto vyprodukovaných
potravin ze třetích zemí. Tato skutečnost však naráží hned na dva zásadní problémy:
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⃰Akceptovatelnost takového omezení v kontextu pravidel mezinárodního obchodu.

⃰Možnost snadno kontrolovat takto nastavená pravidla. Až na výjimky (např. čaje, bylinky apod.) jsou již rezidua použitých pesticidů pod
hladinou detekce běžnými analytickými přístroji. Dopad na lidské zdraví je tedy v podstatě vyloučen a environmentální aspekty jsou na
velkou vzdálenost obtížně kontrolovatelné.

⃰Velmi podobná situace je i v oblasti používání veterinárních léčiv, zejména řešení problému antibiotických rezistencí.

V případě udržitelného zemědělství, se zpráva zaměřuje na podporu udržitelných postupů v zemědělství a produkce potravin v EU. Cílem
je ukázat inovativní řešení v rámci potravinářství. Jako příklad PK ČR může uvést obor pivovarnictví, jedná se v tomto případě především
o nové postupy a technologie, které umožňují pěstitelům chmele lépe pracovat s vodou, půdou a zároveň snižovat uhlíkovou stopu.

Pokud jde o podporu záměrů v EU v oblasti oběhového hospodářství, tak PK ČR předkládá význam také záměru EU v oblasti oběhového
hospodářství i revize směrnice o obalech a obalovém odpadu a připravenost evropského průmyslu se na nich podílet. Přezkum směrnice
představuje klíčovou příležitost, jak urychlit a dále rozšířit oběhové hospodářství v EU. Podpora chemické recyklace a inovativních
recyklačních technologií pro výrobu obalů hraje významnou roli pro zamezení plýtvání potravinami. V této oblasti by měly být zájmy
ministerstva životního prostředí a ministerstva zemědělství ve shodě a společné podpoře.

Ve svém závěru zpráva uvádí odůvodnění postoje Potravinářské komory ČR k dané problematice, kdy konstatuje, že některé aktivity
plánované v rámci strategie Farm to Fork budou mít negativní vliv na konkurenceschopnost Evropského potravinářského sektoru.
Doposud není zcela zřejmé, zda skutečně poslouží k naplnění cílů Zelené dohody pro Evropu a to zejména na globální úrovni.
Především v případě, že pravidla nebudou akceptována i třetími zeměmi.

Zároveň nejsou dostatečně zpracovány studie o reálném dopadu implementace některých plánovaných aktivit k zajištění lepšího
zdravotního stavu populace prostřednictvím „správné diety“. Není vyloučeno, že skutečný dopad může být nejen neutrální, ale dokonce
negativní. Problémem může být i definice „správné diety“, odborníci se názorově liší.

Vzhledem ke skutečnosti, že k výše uvedeným plánovaným opatřením nejsou zpracovány dostatečně robustní a nezávislé odborné
studie, které by se zaměřovaly především na zhodnocení úspěšnosti naplnění cílů a ekonomických dopadů implementace nových
pravidel, měli bychom se, podle Potravinářské komory ČR, zasadit, aby byla analýze dopadů věnována větší pozornost. Poptávka po
těchto analýzách je mnohdy bagatelizována a není pro ně vytvořen dostatečný prostor.

Ekonomické i zdravotní dopady implementace mohou mít dlouhodobé následky a s ohledem na délku legislativního procesu v EU bude
obtížné je v dohledné době zvrátit nebo revidovat.

Zdroj: Potravinářská komora ČR

Autor: Autor:
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První ročník soutěže „V rytmu zdraví“ úspěšně navázal na původní koncept internetového kurzu a dětské soutěže pro 5. třídy základních
škol, uvádí ve své tiskové zprávě Potravinářská komora ČR.

Zpráva k tomu dále uvádí, že do internetové soutěže pro žáky 5. tříd základních škol se v letošním roce zaregistrovalo celkem 74 tříd,
100 učitelů a 981 žáků z celé České republiky. Vzdělávací kurz správného životního stylu navazuje na čtrnáct ročníků projektu Hravě žij
zdravě, který Potravinářská komora ČR (PK ČR) a Česká technologická platforma pro potraviny (ČTPP) uskutečnila s dalšími partnery
v minulých letech.

Potravinářská komora ČR dále konstatuje, že pro celkem devět tříd, z každého kraje republiky jednu, má připraveny věcné dary od
členů PK ČR a jejích dalších partnerů. Podle PK ˇCR se nejlepší třídou stala ZŠ Tři sekery z Karlovarského kraje, druhou příčku obsadila
ZŠ Dobříkov u Vysokého Mýta z Pardubického kraje a třetí místo získala ZŠ Komňa z Bojkovic ve Zlínském kraji. Posledně jmenovaná
se umístila mezi první „trojkou“ již v loňském roce. Podle Potravinářské komory ČR poděkování a gratulace však patří všem dětem i
učitelům, kteří se soutěže účastnili.

Důvodem, pro uspořádání této soutěž, jak dále „Potravinářská komora ČR uvádí, bylo, že minulé období, zejména z důvodu covidových
opatření, zamávalo nejen s pohybovými aktivitami celé populace. Znovu se ukázala důležitost domácího stravování, S tím souvisí i
celková udržitelnost, což je téma, kterému se chce Potravinářská komora ČR v nejbližší době věnovat. Proto se rozhodla učinit zásadní
změnu i v dosavadním kurzu, a to včetně soutěže, jak uvádí v tiskové zprávě Dana Gabrovská, vedoucí projektu z PK ČR. „Doplnili jsme
praktické informace a videa“, dodává Gabrovská.

„Nový internetový vzdělávací kurz se soutěží pro žáky 5. tříd ZŠ ´V rytmu zdraví´, má hlavně informovat a motivovat k udržitelnému a
inteligentnímu zacházení s potravinami,“ vysvětluje Magda Hrubá, odborná administrátorka projektu a současně dodává, „chceme to
dělat moderně, hravě a zábavně.“ V pěti samostatných lekcích žáci poznávají zásady, jak žít aktivní život šetrný k naší planetě, zapojují
se i do společných projektů a úkolů. Kurz včetně soutěže má za cíl podporovat kolektivního ducha, tedy mít chuť společně tvořit.

Odborným podkladem pro kurz je výživová pyramida Ministerstva zdravotnictví ČR. O tu se opírají jak potravináři, tak výživoví poradci.
Odborným garantem projektu je Sekce nutričních terapeutů při České asociaci sester. V září letošního roku Potravinářská komora ČR
spustí registraci učitelů pro 2. ročník V rytmu zdraví. Samotní žáci se budou moci hlásit do vzdělávacího kurzu včetně soutěže o dva
týdny později. Do kurzu se mohou nesoutěžně zapojit i další zájemci z řad žáků i studentů dalších ročníků i laická veřejnost.

Miroslav Svoboda

Autor: Autor:
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Priority Potravinářské komory CR v době předsednictví České republiky v EU!

Priority Potravinářské komory ČR v době předsednictví České republiky v EU!

Zveřejněno: 27.03.2022

Autor: Miroslav Svoboda

Pokud jde o předsednictví České republiky v EU, tak se ho historicky, pro své druhé období, iujme 1. července 2022. Uvádí ve ve své
tiskové zprávě Potravinářská komora ČR (PK ČR), která v těchto snech si stanoviala vytýčila priority Potravinářské komory ČR v
době předsednictví České republiky v EU.

V úvodu zprávy se konstatuje, že českyý potravinářský průmysl má u nás dlouholetou a úspěšnou tradici a patří k významným oborům v
naší zemi. Naši potravináři zajišťují výrobu bezpečných a kvalitních tradičních potravin, ale nezapomínají se také přizpůsobovat novým
trendům a inovacím. Zkušenosti potravinářů a jejich dlouholetou praxi využije Potravinářská komora ČR v rámci nastavení a
vyjednávání priorit českého předsednictví.

V návrhu priority Potravinářské komory ČR se dále uvádí, že pokud jede o revize způsobu značení trvanlivosti, není jasné, zda změna
způsobu značení data trvanlivosti skutečně povede k omezení plýtvání potravinami. K diskusi by spíše mělo být důsledné vysvětlování
role jednotlivých způsobů značení a doporučení pro výrobce, obchodníky, dozorové orgány i spotřebitele, jak k potravinám s prošlým
datem „Minimální trvanlivosti“ nakládat. Vhodná se jeví také osvětová kampaň, která by upozornila spotřebitele na rozdíly mezi
jednotlivými daty.

Potravinářská komora ČR je toho názoru, že jakékoliv zavedení nového loga na obalech potravin je potřeba řádně vyhodnotit.
Uvědomuje si, že současné značení nemusí být jednoznačně definované, nicméně tento systém je ve společnosti dlouhodobě zažitý.
Pokud se navrhuje jakékoliv doplnění označení dat, jako je například „minimální trvanlivost do“, „spotřebujte do“, znění musí být co
nejkratší, pro výrobce proveditelné a pro spotřebitele stručné, jasné a především smysluplné, tak aby dokázal označení porozumět.

Výrobci se tématu označování dat v souvislosti se zamezením plýtvání potravinami značně věnují. Na prvním místě je však vždy
bezpečnost a kvalita výrobků. PK ČR upozorňuje, že obaly a etikety mají omezenou velikost, zejména u vícejazyčných variant. Také
grafické požadavky sebou vždy nesou zvýšené výrobní náklady v souvislosti s technologickou náročností uváděných textů a obrázků.

Pokud jde o zavedení systému harmonizovaného značení výživových hodnot na přední straně obalu (FOPL), PK ČR dlouhodobě
zavádění nového povinného systému spíše nepodporovala. Stávající již zavedený systém, na základě požadavků Nařízení Evropského
parlamentu a Rady (EU) č. 1169/2011 o poskytování informací o potravinách spotřebitelům, již poskytuje širokou a objektivní informaci o
výživové hodnotě jednotlivých potravin. PK ČR zastává stanovisko, aby zavedení systému značení bylo postaveno na vědeckém
základě. Pokud toto není splněno, potom jakékoliv škálování, a to i na základě barevného kódování, se jeví jako zavádějící. PK ČR
respektuje výsledky vyplývající ze spotřebitelských výzkumů, že pro většinu spotřebitelů jsou výživové údaje uváděné na 100 g/ 100 ml
na obalech potravin nesrozumitelné nebo jim nevěnují pozornost a současně nedokáží zohlednit reálně konzumované množství. V zájmu
spotřebitele se tedy jisté zjednodušení jeví jako přínosné.

V případě, že bude o některém ze stávajících dobrovolných výživových systémů rozhodnuto jako o možném budoucím harmonizovaném
povinném značení potravin, PK ČR požaduje, aby bylo umožněno všem zainteresovaným stranám a aktérům zapracovat změny a
připomínky v rámci stávajících algoritmů nebo kritérií (vědecká a technická úprava schémat), neboť některé kategorie potravin mohou být
diskriminovány. Budoucí systém by měl také umožnit vyjádřit nutriční hodnoty na porci, což PK ČR považuje za jeden z klíčových
požadavků.

Zavedení jakéhokoliv povinného systému značení nutričních údajů, by měla předcházet důkladná analýza dopadů, tak aby veškeré
finanční a administrativní náklady, zejména pro malé a střední firmy, byly vyváženy přínosem pro spotřebitele. PK ČR preferuje jednotný
celoevropský systém a podporuje přijetí takového návrhu, který bude akceptovatelný a současně proveditelný pro všechny hráče na
evropském trhu s potravinami.

Důraz klade na dobrovolnost této aktivity, a hlavně vzdělávání spotřebitelů od útlého věku.

V případě rozšíření označování země původu, tisková zpráva konstatuje, že Evropská komise podporuje povinné zavedení značení země
původu, a to pro mléko, mléko jako složku, maso jako složku, rýži, tvrdou pšenici používanou pro výrobu těstovin, brambory a rajčata.
Evropský parlament je pro zavedení povinného značení země původu na veškerou zemědělskou produkci, Rada EU je v souladu s
rozšířením listu komodit, na které by se značení mělo vztahovat.
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PK ČR hodnotí aktuálně nastavený systém založený na dobrovolné bázi uvádění země původu za dostačující. Výrobci nepovažují za
nutné zavádět další označovací povinnosti či případné rozšíření. Zároveň je zde prováděcí nařízení Evropské komise. U povinného
označení výrobce na obalech potravin by, podle Potravinářské komory ČR, bylo vhodné zavést povinnost uvádět při označování
výrobce dané potraviny hospodářskou činnost provozovatele potravinářského podniku, který potravinu ve skutečnosti vyrobil. Spotřebitel
základní informaci o jakémsi „původu“ potraviny dostane, chce však dostat jasnou a srozumitelnou informaci o původu, zdravotních
dopadech a případně procesu výroby potravin.

V kategorii stanovení limitů pro vitaminy a minerální látky v doplňcích stravy a obohacených potravinách se Evropská komise se rozhodla
zahájit práce na úrovni EU na stanovení max. množství vitaminů a minerálních látek. Maximální obsah vitamínů a minerálních látek není
v současné době na úrovni EU stanoven. Zároveň Evropská komise pověřila Evropský úřad pro bezpečnost potravin (EFSA), aby
přehodnotil horní tolerovatelné hladiny příjmu pro vitamíny a minerální látky. Například cílem FoodDrinkEurope (Konfederace
potravinářského průmyslu v EU) je zajistit, aby maximální úrovně stanovení legislativou EU nebyly nižší než současné úrovně používané
na trhu EU.

Tisková zpráva Potravinářské komory ČR se dále věnuje i otázce reformulace potravinářských produktů. Konstatuje, že na evropské
úrovni posiluje tlak na reformulace potravin, ačkoliv Evropská komise v loňském roce uvedla, že zatím neplánuje nastavovat maximální
limity pro reformulaci potravin. Společnosti nadále pokračují na implementaci svých závazků v oblasti reformulací s cílem prokázat
Evropské komisi, že evropský potravinářský průmysl vykazuje maximální nasazení ve snaze o reformulaci potravin. Snahou je vyhnout
se předkládání právně závazných cílů a legislativy. Komunikaci příznivých změn ve složení by usnadnila výrobcům například změna
podmínek pro výživová tvrzení, které se týká skutečnosti, že snížení hladiny cukru/tuku od 30 % a soli o 25 % je již natolik velký zásah do
receptury, že výsledek nebývá vždy spotřebiteli kladně přijat z důvodu zhoršení senzorické kvality. Podle PK ČR je při reformulování
produktů třeba vzít v úvahu i vnímání spotřebitelů a také to, že některé kategorie potravin je extrémně obtížné reformulovat.

Další části tiskové zprávy PK ČR se věnuje problematice uvádění metody chovu nosnic na obalech výrobků obsahujících vejce. To je
uvádění informací o možném a nezáměrném výskytu látek nebo produktů vyvolávajících alergie nebo nesnášenlivost v potravinách.
Zpráva konstatuje, že EU měla přijmout prováděcí akt k dané problematice, tento však stále nebyl přijat.

V další části se tisková zpráva zaměřuje na objasnění situace v problematice alternativních vs. tradičních potravin, pokud jde o
legislativní ochranu názvů masa a masných výrobků, vajec a výrobků z vajec. Zpráva zde uvádí, že současný rozvoj trhu s alternativami
tradičních potravin začíná významně ovlivňovat vnímání potravin živočišného původu, a to jako nezdravé, neetické a ohrožující životní
prostředí. Alternativní potraviny rostlinného původu jsou velmi často svými senzorickými vlastnostmi podobné výrobkům živočišného
původu. Této skutečnosti využívají při vytváření názvů a odkazují na zdravější, etičtější a ekologičtější alternativu, avšak zároveň
vzbuzují dojem, že jejich výživová hodnota je obdobná ne-li vyšší, a stejně tak, že uhlíková stopa je menší, což v řadě případů není
pravda. Navíc alternativní výrobky (imitace živočišných výrobků) svými názvy mohou zákazníka evokovat, že mají stejné smyslové a
nutriční vlastnosti jako skutečné živočišné výrobky. Tímto dochází ke klamání a poškozování spotřebitele. Celý sektor není nijak
regulovaný a vzhledem ke skutečnosti, že se ve většině případů jedná o vysoce zpracované potraviny, jsou mezi jednotlivými produkty i
významné rozdíly v kvalitě. Bylo by proto vhodné připustit rámec ochrany názvů potravin živočišného původu alespoň na národní úrovni a
zároveň začít pracovat na regulaci označování alternativních výrobků, tak aby nedocházelo ke klamání spotřebitele.

Tisková zpráva PK ČR se dále věnuje i dopadům výrobků na životní prostředí a klima, zelenému a ekologickému značení, dále
pracovnímu rámci pro označování udržitelných potravin. Doporučení Komise z roku 2021 o používání metod stanovení environmentální
stopy pro měření a sdělování environmentálního profilu životního cyklu produktů a organizací specifikuje poměrně detailně způsob
stanovení environmentální stopy produktů a organizací. V současné době je však v přípravě rovněž legislativa týkající se tzv. zelených
tvrzení a další předpisy (směrnice o ekodesignu, biologicky odbouratelné plasty obalové odpady), které pravděpodobně budou obsahově
s daným doporučením souviset. Bylo by vhodné zajistit, aby byly zřejmé detailní vazby mezi jednotlivými akty tak, aby jejich cíle nebyly
ve vzájemném rozporu a potravinářský průmysl tak měl jednoznačné a přiměřeně snadno pochopitelné cíle pro jednotlivé sektory.
Případná značení k této problematice by měla být jednotná a harmonizovaná, vytvořená na vědeckém základě a dobrovolná.

V oblasti vysoce zpracovaných potravin zpráva konstatuje, že diskuse o roli vysoce zpracovaných potravin ve výživě a jejich dopadech
na lidské zdraví bude prioritou. V důsledku Strategie Farm to Fork jsou nyní tyto potraviny, podle některých členů Parlamentu, na úrovni
nezdravého jídla. Názorová rozdílnost přináší jistě prostor pro důkladnější odborné studium (již byly provedeny řady studií včetně FAO) a
lepší specifikování problematiky. Současný způsob klasifikace stupně zpracování byl původně určen pro vědecké účely. Zároveň je však
zřejmé, že pravidelná konzumace některých vysoce zpracovaných potravin rozhodně nepatří do správného stravování a spotřebitelé by
na základě názorů odborníků měli vcházet při přípravě pokrmů ze základních potravin a surovin. Proto by měla být předmětem diskuse o
FOPL (označování potravin na předním obalu) rovněž otázka způsobu zpracování, nejen výčet omezeného počtu složek a živin. Žádoucí
se také jeví vytvoření oficiální definice nejen v ČR ale i na úrovni EU.

Pokud jde o dovoz potravin, při jejichž výrobě byly použity v EU zakázané prostředky na ochranu rostlin nebo veterinární léčiva. Plán na
ochranu životního prostředí, a zajištění biodiverzity na území EU, prostřednictvím omezeného používání prostředků na ochranu rostlin
může vést ke zhoršení konkurenceschopnosti. V současné době se například Francie uchází o zákaz dovozu takto vyprodukovaných
potravin ze třetích zemí. Tato skutečnost však naráží hned na dva zásadní problémy:
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⃰Akceptovatelnost takového omezení v kontextu pravidel mezinárodního obchodu.

⃰Možnost snadno kontrolovat takto nastavená pravidla. Až na výjimky (např. čaje, bylinky apod.) jsou již rezidua použitých pesticidů pod
hladinou detekce běžnými analytickými přístroji. Dopad na lidské zdraví je tedy v podstatě vyloučen a environmentální aspekty jsou na
velkou vzdálenost obtížně kontrolovatelné.

⃰Velmi podobná situace je i v oblasti používání veterinárních léčiv, zejména řešení problému antibiotických rezistencí.

V případě udržitelného zemědělství, se zpráva zaměřuje na podporu udržitelných postupů v zemědělství a produkce potravin v EU. Cílem
je ukázat inovativní řešení v rámci potravinářství. Jako příklad PK ČR může uvést obor pivovarnictví, jedná se v tomto případě především
o nové postupy a technologie, které umožňují pěstitelům chmele lépe pracovat s vodou, půdou a zároveň snižovat uhlíkovou stopu.

Pokud jde o podporu záměrů v EU v oblasti oběhového hospodářství, tak PK ČR předkládá význam také záměru EU v oblasti oběhového
hospodářství i revize směrnice o obalech a obalovém odpadu a připravenost evropského průmyslu se na nich podílet. Přezkum směrnice
představuje klíčovou příležitost, jak urychlit a dále rozšířit oběhové hospodářství v EU. Podpora chemické recyklace a inovativních
recyklačních technologií pro výrobu obalů hraje významnou roli pro zamezení plýtvání potravinami. V této oblasti by měly být zájmy
ministerstva životního prostředí a ministerstva zemědělství ve shodě a společné podpoře.

Ve svém závěru zpráva uvádí odůvodnění postoje Potravinářské komory ČR k dané problematice, kdy konstatuje, že některé aktivity
plánované v rámci strategie Farm to Fork budou mít negativní vliv na konkurenceschopnost Evropského potravinářského sektoru.
Doposud není zcela zřejmé, zda skutečně poslouží k naplnění cílů Zelené dohody pro Evropu a to zejména na globální úrovni.
Především v případě, že pravidla nebudou akceptována i třetími zeměmi.

Zároveň nejsou dostatečně zpracovány studie o reálném dopadu implementace některých plánovaných aktivit k zajištění lepšího
zdravotního stavu populace prostřednictvím „správné diety“. Není vyloučeno, že skutečný dopad může být nejen neutrální, ale dokonce
negativní. Problémem může být i definice „správné diety“, odborníci se názorově liší.

Vzhledem ke skutečnosti, že k výše uvedeným plánovaným opatřením nejsou zpracovány dostatečně robustní a nezávislé odborné
studie, které by se zaměřovaly především na zhodnocení úspěšnosti naplnění cílů a ekonomických dopadů implementace nových
pravidel, měli bychom se, podle Potravinářské komory ČR, zasadit, aby byla analýze dopadů věnována větší pozornost. Poptávka po
těchto analýzách je mnohdy bagatelizována a není pro ně vytvořen dostatečný prostor.

Ekonomické i zdravotní dopady implementace mohou mít dlouhodobé následky a s ohledem na délku legislativního procesu v EU bude
obtížné je v dohledné době zvrátit nebo revidovat.

Zdroj: Potravinářská komora ČR

1995 - 2022 ASO | Poslední aktualizace 29.03.2022

ASOCIACE SAMOSTATNÝCH ODBORŮ

Autor: Autor:

https://monitora.cz/


Monitora Media, s.r.o. | monitora.cz 95
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Zdražování potravin nekončí, spíš naopak. Výrobci varují, že jídlo letos prodraží o 30 procent, možná i o víc. Vyzývají proto vládu, aby
zemědělcům a výrobcům pomohla.

Loni šly ceny potravin nahoru jen o necelé procento. Od začátku letošního roku to bylo už 15 procent a podle Potravinářské komory se
můžeme dostat i na 30 procent. S tímto výhledem souhlasí i ekonomové.

„Nikdo neví, co bude, kam až ty ceny porostou. Zda se to stabilizuje, nebo jestli se náhodou za měsíc nebudeme muset bavit o dalším
zdražování. Spoustu lidí si bude muset kupovat potraviny ve velmi omezeném množství,“ uvedla prezidentka Potravinářské komory
Dana Večeřová.

Potravináři prý několikrát vyzývali vládu, aby pomohla třeba se zastropováním cen energií nebo snížením spotřební daně u paliv. To však
vláda, stejně jako mnoho ekonomů, považuje za nežádoucí a nebezpečné. „Nemáme kouzelný proutek, kterým zařídíme rapidní pokles
cen,“ argumentoval ministr zemědělství Zdeněk Nekula (KDU-ČSL).

Nejvíce by mohlo zdražovat pečivo. Svaz pekařů dokonce varoval před tím, že jeden chleba by mohl v budoucnu stát až 60 korun.
Ekonomové radí, aby lidé v době enormního zdražování nákupy dobře promýšleli. To v praxi znamená, že když za den člověk sní pět
rohlíků, tak si jich zbytečně nemá kupovat deset.

„Je to o určitém lepším hospodaření s potravinami či lepším odhadnutím svých potřeb,“ dodal ekonom Lukáš Kovanda. Narážel tím na
fakt, že v průměru Češi vyhodí 57 kilogramů jídla ročně. Každý den tak podle ekonomů přichází o 40 korun.

Autor: Jan Krejsa
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NÁKLADY NA POTRAVINÁŘSKÝ VÝROBEK LETÍ NAHORU, ALE VLÁDA MLČÍ

Na podobné téma...

25.03.2022 ČTK, SHUTTERSTOCK

Náklady na potravinářský výrobek vzrostly od začátku roku podle Potravinářské komory ČR (PK) vlivem zdražení energií, surovin či
pohonných hmot o 30 až 60 procent. Do cen se zatím zcela nepromítly, ale vláda nenabízí žádná koncepční řešení. Ostatní státy přitom
zemědělce a potravináře podporují značnými dotacemi.

Zemědělsko-potravinářské odvětví zůstává u české vlády podle Večeřové na okraji zájmu, přestože se jedná o obory, které obyvatele
živí. Zvýšené náklady je ale třeba kompenzovat a ministři by měli spustit funkční řešení, jako je zastropování cen elektřiny a plynu nebo
snížení či zrušení spotřební daně u paliv. Pokud by se náklady na potravinářský výrobek v plné výši propsaly do spotřebitelských cen,
mnozí lidé si podle komory nebudou moci dovolit nakoupit ani základní potraviny.

Mnohé firmy podle PK hlásí existenční problémy, pokud kabinet brzy nezasáhne, může jich zhruba čtvrtina skončit. Ohroženy přitom
podle ředitele pro programování a strategii PK Miroslava Koberny nejsou velké firmy, ale zejména malé a střední. Tyto firmy často navíc
podle Večeřové sídlí na venkově, kde jinak není dost pracovního uplatnění.

OMEZENÍ VÝVOZU OBILÍ

Z dalších opatření, která jsou v souvislosti s válkou na Ukrajině potřeba, je podle Koberny omezení vývozu obilí. Ministerstvo
zemědělství by zároveň mělo zjistit, jaká je aktuální situace, zda už se ČR ze soběstačnosti nedostala do minusu. " Neříkáme zastavte
hned teď vývoz, ale zaveďte licenční systém, to umíme, " řekl. K omezení vývozu pšenice v úterý vládu vyzval Svaz pekařů a cukrářů.
Mluvčí resortu zemědělství Vojtěch Bílý ČTK sdělil, že úřad nepovažuje regulaci vnitřního trhu za dobré řešení. Mohla by fungovat jako
opatření všech členských států proti sobě navzájem.

V důsledku aktuálních událostí se zásadně změní témata, která se budou řešit při předsednictví ČR v Evropské unii, řekla také Večeřová.
Předsednictví ČR převezme od 1. července. Nutnost Večeřová vidí v přehodnocení Zelené dohody pro Evropu. "Potřeba bude dělat
reprodukční plochy. Budeme potřebovat daleko více potravin, každý bude bojovat o soběstačnost, o základní zásobení potravinami,"
dodala.

Autor: Granville, s.r.o.
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Náklady na potravinářský výrobek vzrostly od začátku roku podle Potravinářské komory ČR (PK) vlivem zdražení energií, surovin či
pohonných hmot o 30 až 60 procent. Do cen se zatím zcela nepromítlo, ale vláda nenabízí žádná koncepční řešení. Ostatní státy přitom
zemědělce a potravináře podporují značnými dotacemi.

Na tiskové konferenci to řekla prezidentka PK Dana Večeřová. Zemědělsko-potravinářské odvětví zůstává u české vlády podle ní na
okraji zájmu, přestože se jedná o obory, které obyvatele živí. Zvýšené náklady je ale třeba kompenzovat a ministři by měli spustit funkční
řešení, jako je zastropování cen elektřiny a plynu nebo snížení či zrušení spotřební daně u paliv. Pokud by se náklady na potravinářský
výrobek v plné výši propsaly do spotřebitelských cen, mnozí lidé si podle komory nebudou moci dovolit nakoupit ani základní potraviny.

Mnohé firmy podle PK hlásí existenční problémy, pokud kabinet brzy nezasáhne, může jich zhruba čtvrtina skončit. Ohroženy přitom
podle ředitele pro programování a strategii PK Miroslava Koberny nejsou velké firmy, ale zejména malé a střední podniky. Tyto firmy
často navíc podle Večeřové sídlí na venkově, kde jinak není dost pracovního uplatnění.

Z dalších opatření, která jsou v souvislosti s válkou na Ukrajině potřeba, je podle Koberny omezení vývozu obilí. Ministerstvo
zemědělství by zároveň mělo zjistit, jaká je aktuální situace, zda už se ČR v soběstačnosti nedostala do minusu. »Neříkáme zastavte
hned teď vývoz, ale zaveďte licenční systém, to umíme,« řekl. K omezení vývozu pšenice v úterý vládu vyzval také Svaz pekařů a
cukrářů. Podle ministerstva zemědělství by to ale odporovalo právu EU.

V důsledku aktuálních událostí se zásadně změní témata, která se budou řešit při předsednictví České republiky v EU, řekla také
Večeřová. ČR převezme předsednictví 1. července. Večeřová vidí jako nutné přehodnotit Zelenou dohodu pro Evropu. »Potřeba bude
dělat reprodukční plochy. Budeme potřebovat daleko více potravin, každý bude bojovat o soběstačnost, o základní zásobení
potravinami,« řekla.

ILUSTRAČNÍ FOTO - archiv

VLÁDA NENABÍZÍ ŽÁDNÉ KONCEPČNÍ ŘEŠENÍ.
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Potravinářská komora ČR: Náklady na potravinářský výrobek vzrostly až o 60 procent. Vláda nereaguje na výzvy, aby zasáhla ve
prospěch českých potravinářů!

Zveřejněno: 25.03.2022

Autor: Miroslav Svoboda

Náklady na potravinářský výrobek vzrostly od začátku roku, podle Potravinářské komory ČR (PK ČR)), vlivem zdražení energií, surovin
či pohonných hmot o 30 až 60 procent. Prohlásila to na středeční tiskové konferenci Komory její prezidentka Dana Večeřová. Podle ní
se tento růst cen vstupů do výroby zatím nepromítl v plné míře s tím, že co není teď může přijít.

Načež poznamenala, že je pro český potravinářský průmysl je to velice složité období, kdy jsme požívali covidovou pandemii. Nyní k
tomu přistoupila válka na Ukrajině. Takže, nikdo přesně neví, kde růst cen skončí. Ovšem, jak dále uvedla pro české potravinářské firmy
nastalo velmi složité období, kdy jejich šéfové a ekonomové nevědí s čím mají ve svých ekonomických rozborech a úvahách, jak dále
vyrábět a dodávat na trh jejich potravinářské výrobky. Vždyť nikdo přesně neví, kde růst cen skončí.

Podle Dany Večeřové současná vláda ale podnikům a firmám zatím nenabízí řádní koncepční řešení. Čeští potravináři jsou toho názoru,
že by například pomohlo zrušení DPH, ale zrušení silniční daně, označila prezidentka komory za řešení s mizivým efektem, které pro
výrobce nic neřeší. Rovněž, ministrem zemědělství Zdeňkem Nekulou avízované přiklepnutí 270 milionů korun, a to jako pomoc
chovatelům prasat a ovocnářům, označila za nedostatečnou pomoc. Kdyby to bylo 270 milionů euro, to by již bylo zajímavější, dodala.

Přitom, jak dále uvedla, ostatní státy své potravináře podporují značnými dotacemi. Příkladem je zde Francie, která dává svým
zemědělcům a potravinářům 3 miliardy euro. Zkrátka, zemědělsko-potravinářské odvětví v České republice, jak dále konstatovala,
zůstává u české vlády na okraji zájmu, přestože se jedná o obory, které živí naše obyvatele.

Zároveň zdůraznila, že zvýšené náklady je ale třeba kompenzovat a ministři by měli spustit funkční řešení, jako je zastropování cen
elektřiny a plynu nebo snížení či zrušení spotřební daně u paliv. Pokud by se náklady na potravinářský výrobek v plné výši propsaly do
spotřebitelských cen, mnozí lidé si, podle představitelů Potravinářské komory R, nebudou moci dovolit nakoupit ani základní potraviny.

Poté se ujal slova konzultant pro oblast udržitelné výroby a spotřeby Potravinářské komory ČR Jan Pivoňka, který se věnoval
původnímu tématu tiskové konference, to je prioritám Potravinářské komory ČR u příležitosti předsednictví České republiky v Radě EU.
V této souvislosti poukázal na konkrétní témata v oblasti potravinářské průmyslu, která by v rámci celé EU, měla být ve druhém pololetí
letošního roku projednávána a vzájemně prodiskutována. Upozornil, že se to například týká výživových hodnot při označování na obalech
potravin. Podle původního plánu se o tom mělo jednat ve 3. čtvrtletí t. r. ale zdá se, že to sklouzne do 4. čtvrtletí nebo se to projednávat
letos nebude vůbec. Konstatoval, že jsou zde různé návrhy, ať již jde například o systém Nutri-score či jiné návrhy. Pokud jde o
označování výživových hodnot označování potravin, v letošním roce se tato otázka nebude řešit vůbec.

Zároveň dodal, že Potravinářská komora ČR v tomto směru činí své pozitivní kroky, například tím, že u nás existuje platforma pro
reformulace potravin, která se těmito otázkami také zabývá.

V další části svého vystoupení se Jan Pivoňka zaměřil na otázku udržitelné výroby, což se týká nejen uhlíkové stopy, ale i toho, že by
Evropa měla regulovat některá tzv. zelená tvrzení, se kterými přicházejí různí ekologičtí aktivisté, kteří se snaží vytýčit různé další směry
chování a jednání obyvatel Evropy, které nejsou v čadě případů zcela v souladu s vědeckými poznatky řady vysokých škol a výzkumných
ústavů. Podle Komory by to chtělo vést v médiích spíše propagandu o tom, jak by lidé měli pečovat o potraviny, které mají doma, a
nikoliv měnit celý systém stravování lidí, jak v současnoti mnohdy děje.

V závěru ser ředitel pro programování a strategii Potravinářské komory ČR Miroslav Koberna vrátil k aktuální situaci v potravinářském
průmyslu. Konstatoval, že mnohé firmy hlásí existenční problémy, pokud kabinet brzy nezasáhne, může jich zhruba čtvrtina skončit.
Ohroženy přitom nejsou velké firmy, ale zejména malé a střední. Tyto firmy často navíc, podle Dany Večeřové, sídlí na venkově, kde
jinak není dost pracovního uplatnění. Načež dodala, kde tito lidé potom najdou práci, když právě na venkově chybí pracovní příležitosti.

Podle Miroslav Koberny z dalších opatření, která jsou v souvislosti s válkou na Ukrajině potřeba, je to otázka omezení vývozu obilí.
Zároveň prohlásil, že ministerstvo zemědělství by mělo zjistit, jaká je aktuální situace, zda už se ČR ze soběstačnosti nedostala do
minusu. „Neříkáme zastavte hned teď vývoz, ale zaveďte licenční systém, to umíme,“ řekl.

K omezení vývozu pšenice v úterý vládu vyzval Svaz pekařů a cukrářů v České republice. Uvedený požadavek na omezení či dokonce
zákaz vývozu obilí, který zaznívá od českého zemědělsko-potravinářského komplexu, komentují v médiích někteří odborníci s tím, že to
není možné s ohledem na předpisy EU.
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Načež, podle Miroslava Koberny, se ukazuje, že problémem Evropy je Evropa sama. Konstatoval, že Brusel leží na jiné planetě.
Proces, který v současné době vrcholí enormním zdražováním surovin, a téměř všeho, začal již před 3 až 4 lety vyhlášením projektu
Zelená dohoda pro Evropu neboli Green Dealu. Problém spočíval především v tom, že když byl Green Deal předložen vrcholným
orgánům EU, a posléze i veřejnosti, neexistovaly žádné dopadové studie, tedy, kam to bude směřovat. Již v té době, ale čeští zemědělští
odborníci byli mezi prvními, kteří poukazovali na to, že se Evropa ocitne nejprve v energetické chudobě a následně i potravinové. Vždyť,
velké snížení produkce, jak je v podstatě v rámci tohoto projetu koncipováno, povede k tomu, že ceny potravin stoupnou o 20 až 60 %.
Takže, když se k tomuto růstu cen potravin přidá i růst daní, o čemž se v zákulisí politiky u nás hovoří, stoupnou ceny potravin na
dvojnásobek. To se nikdy u nás nestalo!

Slova ředitele Miroslava Koberny o tom, že Green Deal povede k enormnímu růst cen potravin můžeme potvrdit i z dalších zdrojů. Jsou
to již dva až tři roky, kdy vznikly na Západě různé studie, které se tímto problémem zabývaly a dospěly, de facto, ke stejným závěrům.
Jde například o studii amerického ministerstva zemědělství či univerzity v německém Kielu, případně i další studie.

V diskusi poté Dana Večeřová poukázala na to, že tímto zdražováním budou nakonec postiženy všechny zemědělské a potravinářské
sektory. Zároveň zdůraznila, že dotace a investice by měly směřovat na firmy a podniky, které u nás produkují a jejich potraviny, či jiné
zemědělské výrobky, jdou na náš trh, nikoliv, že se vyvážejí.

V průběhu další části diskuse také zaznělo, že jsou u nás překupníci obilí nejen z Německa a Polska, jako to bývá každý rok, ale díky
válce na Ukrajině i z arabských zemí, neboť tyto země kupují obilí především na Ukrajině. Proto také vznikl požadavek, aby vláda
zakázala vývoz obilí s tím, že kdo chce nakoupit u nás obilí a vyvézt ho do zahraniční, musel by mít k tomuto vývozu platnou licenci.
Ovšem, jak představitelé komory uvedli, dnes také dochází i k tomu, že například polští překupníci nakupují obilí přímo na poli, čímž
obcházejí běžný systém nákupu a prodeje.

V úplném závěru tiskové konference Dana Večeřová zdůraznila, že situace potravinářského průmyslu je krizová. Ovšem vládu to zatím
nezajímá. Mlčí! Přitom by měla vláda zrušit spotřební daň a stanovit stropy pro ceny energií.

Načež Miroslav Koberna k tomu dodal, že nikdo u nás zatím nic konkrétního neřeší. Pro podniky je to složitá situace. Podle něho to
není o podnikatelském riziku, ale o tom, že vznikla mimořádná situace, s níž nikdo nepočítal. Zhruba čtvrtina potravinářských podniků je
ve vážných problémech. Pravděpodobně, podle odhadů, asi 18 až 20 procent podniků českých pekařů na trhu skončí. Dojde tudíž i na
propouštění lidí, a to zejména na venkově, jak dodala Dana Večeřová.

Miroslav Svoboda
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Potravinářská komora ČR: Náklady na potravinářský výrobek vzrostly až o 60 procent. Vláda nereaguje na výzvy, aby zasáhla ve
prospěch českých potravinářů!

Zveřejněno: 25.03.2022

Autor: Miroslav Svoboda

Náklady na potravinářský výrobek vzrostly od začátku roku, podle Potravinářské komory ČR (PK ČR)), vlivem zdražení energií, surovin
či pohonných hmot o 30 až 60 procent. Prohlásila to na středeční tiskové konferenci Komory její prezidentka Dana Večeřová. Podle ní
se tento růst cen vstupů do výroby zatím nepromítl v plné míře s tím, že co není teď může přijít.

Načež poznamenala, že je pro český potravinářský průmysl je to velice složité období, kdy jsme požívali covidovou pandemii. Nyní k
tomu přistoupila válka na Ukrajině. Takže, nikdo přesně neví, kde růst cen skončí. Ovšem, jak dále uvedla pro české potravinářské firmy
nastalo velmi složité období, kdy jejich šéfové a ekonomové nevědí s čím mají ve svých ekonomických rozborech a úvahách, jak dále
vyrábět a dodávat na trh jejich potravinářské výrobky. Vždyť nikdo přesně neví, kde růst cen skončí.

Podle Dany Večeřové současná vláda ale podnikům a firmám zatím nenabízí řádní koncepční řešení. Čeští potravináři jsou toho názoru,
že by například pomohlo zrušení DPH, ale zrušení silniční daně, označila prezidentka komory za řešení s mizivým efektem, které pro
výrobce nic neřeší. Rovněž, ministrem zemědělství Zdeňkem Nekulou avízované přiklepnutí 270 milionů korun, a to jako pomoc
chovatelům prasat a ovocnářům, označila za nedostatečnou pomoc. Kdyby to bylo 270 milionů euro, to by již bylo zajímavější, dodala.

Přitom, jak dále uvedla, ostatní státy své potravináře podporují značnými dotacemi. Příkladem je zde Francie, která dává svým
zemědělcům a potravinářům 3 miliardy euro. Zkrátka, zemědělsko-potravinářské odvětví v České republice, jak dále konstatovala,
zůstává u české vlády na okraji zájmu, přestože se jedná o obory, které živí naše obyvatele.

Zároveň zdůraznila, že zvýšené náklady je ale třeba kompenzovat a ministři by měli spustit funkční řešení, jako je zastropování cen
elektřiny a plynu nebo snížení či zrušení spotřební daně u paliv. Pokud by se náklady na potravinářský výrobek v plné výši propsaly do
spotřebitelských cen, mnozí lidé si, podle představitelů Potravinářské komory R, nebudou moci dovolit nakoupit ani základní potraviny.

Poté se ujal slova konzultant pro oblast udržitelné výroby a spotřeby Potravinářské komory ČR Jan Pivoňka, který se věnoval
původnímu tématu tiskové konference, to je prioritám Potravinářské komory ČR u příležitosti předsednictví České republiky v Radě EU.
V této souvislosti poukázal na konkrétní témata v oblasti potravinářské průmyslu, která by v rámci celé EU, měla být ve druhém pololetí
letošního roku projednávána a vzájemně prodiskutována. Upozornil, že se to například týká výživových hodnot při označování na obalech
potravin. Podle původního plánu se o tom mělo jednat ve 3. čtvrtletí t. r. ale zdá se, že to sklouzne do 4. čtvrtletí nebo se to projednávat
letos nebude vůbec. Konstatoval, že jsou zde různé návrhy, ať již jde například o systém Nutri-score či jiné návrhy. Pokud jde o
označování výživových hodnot označování potravin, v letošním roce se tato otázka nebude řešit vůbec.

Zároveň dodal, že Potravinářská komora ČR v tomto směru činí své pozitivní kroky, například tím, že u nás existuje platforma pro
reformulace potravin, která se těmito otázkami také zabývá.

V další části svého vystoupení se Jan Pivoňka zaměřil na otázku udržitelné výroby, což se týká nejen uhlíkové stopy, ale i toho, že by
Evropa měla regulovat některá tzv. zelená tvrzení, se kterými přicházejí různí ekologičtí aktivisté, kteří se snaží vytýčit různé další směry
chování a jednání obyvatel Evropy, které nejsou v čadě případů zcela v souladu s vědeckými poznatky řady vysokých škol a výzkumných
ústavů. Podle Komory by to chtělo vést v médiích spíše propagandu o tom, jak by lidé měli pečovat o potraviny, které mají doma, a
nikoliv měnit celý systém stravování lidí, jak v současnoti mnohdy děje.

V závěru ser ředitel pro programování a strategii Potravinářské komory ČR Miroslav Koberna vrátil k aktuální situaci v potravinářském
průmyslu. Konstatoval, že mnohé firmy hlásí existenční problémy, pokud kabinet brzy nezasáhne, může jich zhruba čtvrtina skončit.
Ohroženy přitom nejsou velké firmy, ale zejména malé a střední. Tyto firmy často navíc, podle Dany Večeřové, sídlí na venkově, kde
jinak není dost pracovního uplatnění. Načež dodala, kde tito lidé potom najdou práci, když právě na venkově chybí pracovní příležitosti.

Podle Miroslav Koberny z dalších opatření, která jsou v souvislosti s válkou na Ukrajině potřeba, je to otázka omezení vývozu obilí.
Zároveň prohlásil, že ministerstvo zemědělství by mělo zjistit, jaká je aktuální situace, zda už se ČR ze soběstačnosti nedostala do
minusu. „Neříkáme zastavte hned teď vývoz, ale zaveďte licenční systém, to umíme,“ řekl.

K omezení vývozu pšenice v úterý vládu vyzval Svaz pekařů a cukrářů v České republice. Uvedený požadavek na omezení či dokonce
zákaz vývozu obilí, který zaznívá od českého zemědělsko-potravinářského komplexu, komentují v médiích někteří odborníci s tím, že to
není možné s ohledem na předpisy EU.
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Načež, podle Miroslava Koberny, se ukazuje, že problémem Evropy je Evropa sama. Konstatoval, že Brusel leží na jiné planetě.
Proces, který v současné době vrcholí enormním zdražováním surovin, a téměř všeho, začal již před 3 až 4 lety vyhlášením projektu
Zelená dohoda pro Evropu neboli Green Dealu. Problém spočíval především v tom, že když byl Green Deal předložen vrcholným
orgánům EU, a posléze i veřejnosti, neexistovaly žádné dopadové studie, tedy, kam to bude směřovat. Již v té době, ale čeští zemědělští
odborníci byli mezi prvními, kteří poukazovali na to, že se Evropa ocitne nejprve v energetické chudobě a následně i potravinové. Vždyť,
velké snížení produkce, jak je v podstatě v rámci tohoto projetu koncipováno, povede k tomu, že ceny potravin stoupnou o 20 až 60 %.
Takže, když se k tomuto růstu cen potravin přidá i růst daní, o čemž se v zákulisí politiky u nás hovoří, stoupnou ceny potravin na
dvojnásobek. To se nikdy u nás nestalo!

Slova ředitele Miroslava Koberny o tom, že Green Deal povede k enormnímu růst cen potravin můžeme potvrdit i z dalších zdrojů. Jsou
to již dva až tři roky, kdy vznikly na Západě různé studie, které se tímto problémem zabývaly a dospěly, de facto, ke stejným závěrům.
Jde například o studii amerického ministerstva zemědělství či univerzity v německém Kielu, případně i další studie.

V diskusi poté Dana Večeřová poukázala na to, že tímto zdražováním budou nakonec postiženy všechny zemědělské a potravinářské
sektory. Zároveň zdůraznila, že dotace a investice by měly směřovat na firmy a podniky, které u nás produkují a jejich potraviny, či jiné
zemědělské výrobky, jdou na náš trh, nikoliv, že se vyvážejí.

V průběhu další části diskuse také zaznělo, že jsou u nás překupníci obilí nejen z Německa a Polska, jako to bývá každý rok, ale díky
válce na Ukrajině i z arabských zemí, neboť tyto země kupují obilí především na Ukrajině. Proto také vznikl požadavek, aby vláda
zakázala vývoz obilí s tím, že kdo chce nakoupit u nás obilí a vyvézt ho do zahraniční, musel by mít k tomuto vývozu platnou licenci.
Ovšem, jak představitelé komory uvedli, dnes také dochází i k tomu, že například polští překupníci nakupují obilí přímo na poli, čímž
obcházejí běžný systém nákupu a prodeje.

V úplném závěru tiskové konference Dana Večeřová zdůraznila, že situace potravinářského průmyslu je krizová. Ovšem vládu to zatím
nezajímá. Mlčí! Přitom by měla vláda zrušit spotřební daň a stanovit stropy pro ceny energií.

Načež Miroslav Koberna k tomu dodal, že nikdo u nás zatím nic konkrétního neřeší. Pro podniky je to složitá situace. Podle něho to
není o podnikatelském riziku, ale o tom, že vznikla mimořádná situace, s níž nikdo nepočítal. Zhruba čtvrtina potravinářských podniků je
ve vážných problémech. Pravděpodobně, podle odhadů, asi 18 až 20 procent podniků českých pekařů na trhu skončí. Dojde tudíž i na
propouštění lidí, a to zejména na venkově, jak dodala Dana Večeřová.

Miroslav Svoboda
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Agrární komora České republiky, Zemědělský svaz České republiky a Potravinářská komora České republiky cítí znepokojení se
současnou kritickou situací v zemědělské prvovýrobě a liknavou, až kontraproduktivní reakcí vlády České republiky, což může mít
dopady nejen na přežití zemědělců a zpracovatelů, ale také na faktickou a cenovou dostupnost potravin pro obyvatele.

Současnou situaci prezident Agrární komory ČR Jan Doležal shrnuje následovně: „Zemědělská prvovýroba čelí extrémně složité situaci.
V krizi se nenachází pouze dlouhodobě nerentabilní živočišná výroba, ale velký problém může čekat také výrobu rostlinnou. Dramaticky a
v řádech vyšších desítek až stovek procent roste cena zemědělských vstupů, jako jsou energie, pohonné hmoty, krmiva či minerální
hnojiva. S ohledem na další eskalaci konfliktu na Ukrajině může bez rychlé reakce vlády dojít až k faktické nedostupnosti těchto
základních prostředků.“ K tomuto stavu navíc dochází v době, kdy s ohledem na bezpečnostní situaci z evropského a světového trhu
komoditních trhů s pšenicí, kukuřicí, slunečnicí či sójou pro marketingový rok 2022/2023 vypadla Ukrajina, která je jeden z největších
evropských i světových producentů. Celá Evropa se momentálně potýká s obrovským nárůstem poptávky po tenčících se skladových
zásobách. I když je Česká republika, co se týče obilovin soběstačná, na otevřeném evropském trhu nemusí dosavadní soběstačnost v
obilovinách v současné nepřehledné situaci nic znamenat. Cena se tvoří na světových trzích a určuje ji globální poptávka a nabídka. To
platí i o řepce a dalších rostlinných komoditách. Jejich ceny však budou dále zvyšovat vysoké ceny pohonných hmot, energií a hnojiv.
Problémem může být i začínající sucho na začátku vegetačního období u nás i v EU. Ohlášené ukončení přimíchávání biosložky do
motorové nafty nelze v kontextu výše uvedeného chápat jinak než jako pouhý politický marketing. „Zrušení přimíchávání biosložky do
paliv je špatný krok, který se v cenách paliv nijak neprojeví. A zřejmě se neprojeví ani v osevních postupech zemědělců. Jednak se
naprostá většina řepky využívá na výrobu potravin, jednak je už dávno v zemi. Pokud se vypěstovaná řepka nezpracuje u nás na
biosložku, velice snadno se vyveze na zahraniční trhy, kde je po ní velká poptávka. Nad poznámkou k vyššímu pěstování obilí je nutné
se pousmát. Již nyní obiloviny tvoří kolem 60 % osevních postupů. Pokud by měly nahradit řepku použitou na výrobu FAME (fatty acid
methyl ester), narostl by tento podíl o dalších 6 %. Je zvláštní, že vláda chce pomoci řešit vysoké ceny paliv v důsledku prudkého růstu
cen ropy a defacto zvyšuje závislost na tomto zdroji energie a zvyšuje závislost na ruské ropě, “ upřesňuje Martin Pýcha, předseda
Zemědělského svazu ČR. Pokud vláda skutečně usiluje o zvýšení potravinové bezpečnosti České republiky, mělo by dojít k okamžité
revizi či anulaci Zelené dohody pro Evropu a k oddálení implementace reformy Společné zemědělské politiky. Obě politiky totiž směřují k
omezení zemědělské produkce a dalšímu snížení faktické i cenové dostupnosti potravin pro obyvatele. Na což zemědělské profesní
organizace již opakovaně upozornily. Dlouhodobě by se měla zaměřit na snižování závislosti na dovozech strategických surovin, takže
vyšší podpora produkce potravin, vyšší podpora obnovitelných zdrojů, včetně těch ze zemědělství. Prezidentka Potravinářské komory
ČR Dana Večeřová v této věci říká: „Navrhovaná opatření příliš potravinářům a zpracovatelům nepomohou. Z našeho pohledu by
potravinářskému sektoru výrazně pomohlo zastropování cen plynu a energií, odpuštění zelených bonusů, tedy plateb na obnovitelné
zdroje energie, a v neposlední řadě také snížení spotřební daně na pohonné hmoty. Vzhledem k tomu, že náklady na potravinářské
výrobky se oproti loňskému roku zvedly až o 60 %, tyto extrémně zvýšené náklady nelze promítnout do koncových cen pro spotřebitele,
protože by to znamenalo enormní zdražení potravin. Proto je potřeba rychle přijmout opatření k zastavení nárůstu cen plynu, elektřiny i
PHM, protože pro mnohé firmy je již tato situace neudržitelná a obávají se ukončení výroby.“

Autor: Agrární komora ČR Zemědělský svaz ČR Potravinářská komora ČR
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